
بارش های سیل آســا در کشــور این تصور غالب را ایجاد کرده 
که  خشکســالی از کشــور رخت بر بســته و ایران وارد ترسالی 
شده است. آمار  بارش ها در مناطق مختلف کشور چه می گوید؟ 
دیدگاه اقلیم شناســان  چیست؟سیل فروردین ماه گذشته در 
زاگرس و همچنین ســیل های اخیر در  سیستان و بلوچستان 
اگرچه شــماری از هموطنان را داغدار و شــمار  بســیاری را 
بی خانمــان و زیان دیــده کرد اما این تصــور را در پی آورد که 
 وقوع بارش هایی با دوره بازگشت صد ساله و دویست ساله به 
معنای  پایان خشکســالی است و این سیل های ویرانگر دست 
کم نم آبی بر لبان  خشــک و تشــنه طبیعت ایران بوده اســت. 
بسیاری به این باور رسیدند که  ریاضت و صرفه جویی در مصرف 
آب به پایان رســیده و بار دیگر  می توان محصولات پرآب بر را 
در استان های کم آب کاشت و تالاب ها و  محیط زیست هم که 
هر بار حق آبه شــان از آب پشت سدها توسط  بخش های دیگر 
)شرب و کشاورزی و صنعت( پیش خور می شد دیگر  اساساً به 
آب پشت سدها نیازی ندارند و طبیعت خود نیازهای محیط 
 زیســت کشور را تأمین خواهد کرد. اما به راستی پیام بارش ها 
و ســیلاب های ناشــی از آن چیست؟ آیا به  راستی خشکسالی 
از طبیعت ایران رخت بر بســته است؟ پیش بینی  هواشناسی 
و اقلیم شناسان درباره وضعیت پیشاروی ایران زمینِ تشنه لب 

 چیست؟

ë بارش ها در کدام مناطق کشور بیشتر است

اگرچــه بــارش خیلی زیــادی برای ادامه بهمــن و نیمه اول 
اســفند پیش بینی  نمی شود اما بارش های خوبی به خصوص 
در فروردین ماه و هفته آخر  اســفند و شــاید حتی در نیمه 
اول اردیبهشــت خواهیم داشــتاحد وظیفه، رئیس  مرکز ملی 
خشکسالی و مدیریت بحران در گفتگو با خبرنگار مهر  درباره 
وضعیــت بارش ها نســبت به وضعیت نرمــال و اینکه آیا وارد 
 ترسالی شده ایم یا نه گفت: آمار بارش ها تا آغاز این هفته )شنبه 
۱۹  بهمن ۱۳۹۸( نشان می دهد که استان آذربایجان شرقی 
از ابتدای سال  آبی )اول مهر ماه( تا الان نسبت به بلندمدت و 
نرمال منفی است و  بارش در این استان ۲۵ میلیمتر کمتر از 
نرمال است؛ آذربایجان غربی  هم نسبت به وضعیت نرمال ۲۰ 
میلیمتر کمتر اســت و به صورت  درصدی هم ۱۴ درصد زیر 
نرمال است؛ اردبیل ۲۳ درصد زیر نرمال  است و ۲۰ میلیمتر 
کمبود بارش دارد؛ اصفهان ۲۴ درصد زیر نرمال  است؛ البرز و 
ایلام در حد نرمال است؛ بوشهر ۵۰ درصد بالای نرمال  است؛ 
تهران نرمال اســت چرا که تا مثبت یا منفی ۱۰ درصد خیلی 
مهم  نیست و نرمال به شمار می رود. وی ادامه داد: چهارمحال 
و بختیاری منفی ۳۷ درصد است و بارش در  این استان ۱۲۴ 
میلیمتر کمتر از نرمال بلند مدت اســت؛ خراسان شمالی   ۳۸ 
درصد کمتر از نرمال است یعنی ۴۰ میلیمتر بارشش کمتر از 
 بلندمدت و نرمال اســت؛ بارش ها در جبهه غرب در کرمانشاه 
۲۶  درصد زیر نرمال و در کهگیلویه و بویراحمد ۲۶ درصد زیر 
نرمال  است. یعنی در راسته زاگرس از کهگیلویه تا آذربایجان ها 
زیر نرمال و  از این طرف در نوار شــمالی در حد نرمال اســت 
اما در گلســتان ۱۵  درصد کمتر از نرمال اســت و در خراسان 
شمالی هم ۳۸ درصد زیر  نرمال است. یعنی در مناطق پربارش 

کشور بارش ها زیر نرمال است. وظیفه در پاسخ به اینکه کدام 
مناطق کشور بارش بیش از نرمال داشته  گفت: بارش در بوشهر 
بالای نرمال است؛ در مناطق جنوبی فارس  بالای نرمال است 
اما در مناطق شمالی این استان این طور نیست؛ در  هرمزگان 
بالای نرمال است؛ در سیستان و بلوچستان بالای نرمال است 
 و مجموعاً می توان گفت مناطقی که پارسال بارش زیر نرمال 
بود امســال  بالای نرمال هســتند و مناطقی که پارسال بسیار 
بــالای نرمال بودند الان  زیر نرمال هســتند. وی تصریح کرد: 
در اســتان چهارمحال و بختیاری به طور متوسط حدود   ۶۰۰ 
میلیمتر بارش سالانه داریم و وقتی ۳۸ درصد زیر نرمال است 
 یعنــی عدد خیلــی زیادی کاهش بارش داریم. بنابراین اینکه 
گفته می شود  خشکسالی تمام شد و وارد ترسالی شدیم خیلی 
علمی نیست. صرفاً  می توان گفت پارسال بارندگی خوب بوده 
است. وقتی به انتهای سال برسیم ممکن است بگوییم سیستان 
و بلوچستان دو  برابر نرمال بارش داشته و پس باید انتظار داشته 
باشــیم منابع آبش هم  باید دو برابر تغذیه شــده باشــد اما این 
طور نیســت چرا که این ۲۰۰  میلیمتر همه در دو روز باریده 
و به ســرعت از منطقه خارج شــده  اســتوظیفه تأکید کرد: از 
نظر هواشناسی یک شاخص کوتاه مدت داریم  به نام شاخص 
خشکسالی که غالب نقاط کشور پارسال از این نظر خوب  بوده 
و امسال هم جنوب و جنوب شرق کشور خوب است اما منطقه 
 غرب کشورمان شرایط مساعدی ندارد. شاید خشکسالی شدید 
نباشد اما  به طور کلی خشکسالی حاکم است بنابراین این تصور 
که در ترســالی  هســتیم اساساً غلط است. تصوری که علاوه بر 
نادرســت بودن خطرناک  هم هســت و و تلاش های چند ساله 

ما را نقش بر آب می کند. 

ë بهار پرباران در راه است

زینب محمدی، اقلیم شناس، گفت: در ماه فوریه بارش مناسبی 
نداریم ولی  اســفند و فروردین پربارشی خواهیم داشت. البته 

اسفندماه شاید کمی کمتر  اما فروردین پربارشی داریم. 
محمدی تأکید کرد: البته این به معنی پایان خشکســالی ها 
نیست. حتی در  فروردین ماه هم نسبت به پارسال نمی توانیم 
بگوییم بارش خیلی زیاد  است ولی به هر حال شرایط بارندگی 
مناســبی خواهد داشــت. وی تصریح کرد: فراموش نکنیم که 
این ها شاخص های حدی هستند که  افزایش ناگهانی و یکباره 
است. روز شنبه هفته گذشته حدود ساعت ۳  بعد از ظهر یک 
بارش تند همراه با باد داشــتیم که به صورت برف هم  بود اما 
ماندگار نبود. خیلی به ندرت چنین شــرایطی پیش می آید و 
اینکه  بگوییم از خشکسالی خارج شده ایم اصلًا این طور نیست. 
هنوز در  شــرایط خشکســالی هستیم و نمی توانیم این ادعا را 
بکنیم که ما کشوری  هستیم که خشکسالی را تمام کردیم و 
وارد ترسالی شده ایم. اگرچه آمار و میزان بارش هم مؤید ورود 
به ترســالی نیســت اما با این  حال برخی کارشناسان معتقدند 
اساساً حتی اگر بارندگی ها به حدی بود  که می توانستیم از ورود 
به ترســالی صحبت کنیم هم اهمیتی از آن دســت  نداشت که 
منجر به تغییر سیاســت های آبی کشور شود. این تصور که در 
ترسالی هستیم اساساً غلط است. تصوری که علاوه بر  نادرست 
بودن خطرناک هم هست و و تلاش های چند ساله ما را نقش 

بر  آب می کندناصر کرمی، اقلیم شناس، در این باره به خبرنگار 
مهر گفت:  خشکســالی و ترسالی وضعیت های نرمال اقلیمی 
هســتند یعنی ما وقتی  می گوئیم متوســط اقلیمی یک نقطه 
مقدار مشخصی است و مثلًا می گوئیم  در تهران ۲۵۰ میلیمتر 
بارش ســالانه داریم این وضعیت متوســط خیلی  به ندرت رخ 
می دهد. معمولًا مثلًا این طور اســت که بارش ۱۵۰ یا   ۳۰۰ 
است و بسته به این میزان به آن وضعیت خشکسالی یا ترسالی 
 می گوئیم و بسته به درصد افزایش یا کاهش نسبت به متوسط، 
ممکن  است بگوییم خشکسالی شدید یا ترسالی شدید. کرمی 
توضیــح داد: اغلــب تا ۲۵ درصد زیر نرمال یا بالاتر از نرمال را 
 اساساً ترسالی یا خشکسالی نمی گوییم و ادامه شرایط نرمال در 
نظر  می گیریم و از ۲۵ درصد که بگذرد می گوئیم خشکسالی 
خفیف یا اگر  بارش در همین حد بیشتر باشد می گوئیم ترسالی 
خفیف. به همین خاطر  این یک بحث کاملًا نرمال است و وقتی 
بارش بیش از نرمال بیاید  می گوئیم ترسالی و کمتر از آن بیاید 
می گوئیم خشکســالی. مناطقی که پارســال بارش زیر نرمال 
بود امســال بالای نرمال هســتند و  مناطقی که پارسال بسیار 
بالای نرمال بودند الان زیر نرمال هستند.  اینکه گفته می شود 
خشکسالی تمام شد و وارد ترسالی شدیم خیلی علمی  نیست. 
صرفاً می توان گفت پارسال بارندگی خوب بوده استوی با بیان 
 اینکه خشکسالی و ترسالی همیشه بوده و خواهد بود گفت: دو 
سال پیش  در ایران خشکسالی شدید بود اما پارسال و امسال 
ترسالی بوده است و  جاهایی هم ترسالی شدید است. پارسال 
قطعاً در ایران ترسالی شدید  بود. در جایی مثل استان گلستان 
چنان سیلی رخ داد که گفته شد این  میزان بارش در ۲۰۰ سال 
گذشته بی سابقه بوده است؛ یا در منطقه  لرستان چنان بارشی 
رخ داد که سیلابش در جلگه خوزستان رها شد و  می گفتند این 
بارش حداقل در ۸۰ سال گذشته یعنی از زمانی که  رکوردهای 
بارندگی ما ثبت شده بی سابقه بوده است. یا همین بارش ماه 
 گذشــته که در سیســتان و بلوچستان چنان مشکلاتی ایجاد 
کرد چرا که  بارش متوسط سالانه در این استان اگر مثلًا ۱۰۰ 
میلیمتر باشــد در ۴۸  ساعت ۲۰۰ میلیمتر باران بارید؛ یعنی 
بارشــی که باید طی دو ســال  می آمد در یک روز بارید. کرمی 
تصریــح کــرد: این ها وضعیت نرمال اســت و حتی در همین 
 سیستان و بلوچستان هم نرمال است. چون هر صد سال یک 
بار ممکن  است این وضعیت رخ بدهد و قطعاً قبلًا هم رخ داده 
اســت اما نکته این  است که وضعیتی که اقلیم شناسان درباره 
ایران نگران هستند تغییر اقلیم  به سمت خشک تر شدن است 
یعنی اساساً متوسط بارش در ایران کمتر  شده. تا الان چیزی 
حدود ۲۰ درصد بارش های ما کاهش یافته و از  متوسط سالانه 
۲۵۰ میلیمتر به ۲۰۰ میلیمتر رســیده اســت. همزمان اقلیم 
 هم گرم تر شــده و حداقل یک درجه تا یک و نیم درجه ایران 
گرم تر شده  است. وی هشدار داد: از یک طرف بارش ۲۰ درصد 
کاهــش یافتــه و از طرفی  دما بالاتر رفته که این روی تبخیر و 
تعرق هم اثر می گذارد و اثری که  ما روی منابع آبی می بینیم 
در اصل بیش از ۲۰ درصد است و نتیجه آن  همین خشکیدن 
تالاب ها و دریاچه هاســت که می بینیم. کرمی ادامه داد: البته 
امســال ترســالی داریم اگرچه بارش خیلی زیادی  برای ادامه 
بهمن و نیمه اول اســفند پیش بینی نمی شــود اما بارش های 
 خوبی به خصوص در فروردین ماه و هفته آخر اسفند و شاید 
حتی در  نیمه اول اردیبهشــت خواهیم داشــت. در اغلب نقاط 
ایران متوســط بیلان  بارش امســال بالاتر از نرمال خواهد بود 
و این به معنای آن اســت که در  ترســالی هستیم. پارسال هم 

ترسالی بود ولی پیرارسال خشکسالی بود. 

کیفیت را فدای تعجیل در افتتاح پروژه های عمرانی نکنیم
مهدی کاهانی مقدم

امسال نیز به روال سال های گذشته، همزمان با دهه فجر، صدها پروژه  عمرانی، خدماتی و 
توسعه ای در شهرهای مختلف خراسان رضوی  افتتاح و یا کلنگ زنی شده و می شود؛ در این 
راستا باز هم طبق روال  سال های گذشته شاهد مسابقه افتتاح پروژه های مهم تر و بیشتری 
از  سوی دستگاه های مختلف و تلاش ملموس مدیران برای پیشی گرفتن از  یکدیگر در این 
زمینه هســتیم. تلاش و مســابقه ای که در بیشــتر موارد مقدس و ستودنی است؛ چراکه در 
 راستای توسعه و آبادانی شهر و کشورمان بوده و رفاه و آسایش مردم  را به دنبال دارد. با وجود 
این متأسفانه در برخی از موارد این تلاش و  رقابت به بهای نادیده گرفتن کیفیت پروژه ها و 
اتلاف میلیاردها ریال پول  بیت المال دنبال شده و می شود. در این بین پروژه های عمرانی به 
دلیل شرایط جوی و برودت هوا در  هفته های منتهی به نیمه بهمن، بیشتر در معرض خطر 
قرار دارند؛ کافی  است مسئولان دستگاه مجری برای سرعت بخشیدن به عملیات اجرایی 
 پروژه و رســاندن آن به مراســم افتتاح در دهه فجر، به عواملی که  اســتحکام و دوام پروژه را 
تهدید می کند -همانند بتن ریزی در دمای زیر  صفر درجه در شب و روزهایی که گذشت- 
بی توجه باشند؛ ماحصل این  بی توجهی را مهندسان و کارشناسان بهتر می توانند پیش بینی 
کنند و حتماً  تأیید خواهند کرد که بتن به کار رفته در چنین شرایطی استحکام و دوام  لازم 
را ندارد و در آینده ای نه چندان دور شاهد بروز خرابی و  اشکال های فنی و مهندسی متعدد 
در پــروژه مربوطــه خواهیم بود. از طرفی آنچه به تجربه دریافته ایم، در برخی پروژه ها نیز به 
منظور  کاستن از هزینه ها برای تقسیم اعتبارات موجود بین چند پروژه، مصالح  بی کیفیت 
به کار گرفته شده و به منظور سرعت بخشیدن به کار،  بسیاری از مراحل و جوانب عملیات 
اجرایی رعایت نمی شــود؛ در نتیجه  هر چند پروژه در فهرســت افتتاح شده ها قرار می گیرد 
اما ساختار و  ماهیت آن با استانداردها فاصله دارد. ایراد دیگری هم که می توان بر این شیوه 
عملکرد گرفت، صوری و  کاغذی بودن پروژه هایی است که در برخی دستگاه ها البته با همان 
هدف  اصلی آمارســازی و بالا بردن بیلان کاری، صورت می گیرد؛  پروژه هایی کلنگ زنی و 
یا افتتاح می شــوند که هرگز در عمل به  بهره برداری نمی رســند و یا با اهداف تعریف شــده 
پروژه فاصله و  مغایرت کلی دارند. مؤید این نکته، اتفاق جالبی اســت که پنجشــنبه گذشته 
در خراسان جنوبی  افتاد و استاندار از کلنگ زنی پروژه ای کاغذی خودداری کرد؛ چراکه  این 
پروژه نه پیمانکاری و نه آینده ای قابل پیش بینی داشت. این اقدام استاندار خراسان جنوبی 
اما بر این واقعیت نیز تأکید دارد که  بسیاری از مسئولان متعهد و دلسوز با کنترل و نظارت 
دقیق بر  عملکرد زیرمجموعه خود و حساسیت ویژه نسبت به اموال عمومی، هر  کجا که ظن 
تضییع حقوق ملک و ملت وجود داشته باشد، با قاطعیت و  بدون اغماض و مصلحت اندیشی 
وارد عمل شده و جلو آن را می گیرند. امثال این اتفاق را البته تاکنون در نقاط مختلف خطه 
خراسان شاهد  بوده ایم و امیدواریم این رویه در تمامی دستگاه های دولتی و عمومی  ساری 
و جاری بوده و مسئولان با احساس مسئولیت و عمل به وظیفه ای  که قانون بر عهده آن ها 
گذاشته است، کیفیت پروژه ها را فدای تعجیل در  کار و برنده شدن در مسابقه ای که حتی 

بردشان، باختی سنگین برای  مسئولان، مردم و کشورمان است، نکنند. 
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نگاه روز

حماسه عزت و اقتدار

دلالانی که با هدف ســودجویی، 
هر چند وقت یکبار، بازار ارز را به 
 بهانه ای متلاطم می کنند، این بار 
به ســراغ  FATF  و احتمال قرار 
گرفتن  نام ایران در فهرست سیاه 

این نهاد مالی رفته اند. 
جوســازی و بهانه تراشی دلالان و 
ســفته بازان بازار ارز تمامی ندارد 
به  طوری که آنها با فضاســازی و 
القای نگرانی در میان مردم تلاش 
می  کنند چشــم انــداز نرخ دلار 
را افزایشی نشــان داده و اقدام به 
کسب سود و  نوسان های هنگفت 

از بازار ارز کنند. 
این دسته از دلالان، معمولا برای 
مدتی معدود فرصــت جولان در 
بازار  را یافته و با کسب سود سرشار 
به یکباره به حاشیه رفته و قیمت 
دلار و  سایر ارزهای عمده نیز پس 
از آن به ســرعت رو به پایین می 

رود. 
بازار  بهانه ســفته بازان  تازه ترین 
ارز برای گران کردن دلار، نزدیک 
به زمان برگزاری نشست   شــدن 
 FATF  و وجــود برخــی گمانه 
زنی هــا مبنی  بر قــرار گرفتن نام 
ایران در فهرست ســیاه این نهاد 

مالی است. 

بر این اســاس قیمــت دلار که تا 
چندی پیش تا ۱۳ هزار تومان نیز 
پایین  رفته و در معرض سقوط به 
کانال ۱۲هزار تومانی قرار داشــت 
به  یکباره رشــد کرد به طوری که 
بهای دلار در صرافی های بانکی در 
روز  گذشته )دوشنبه( به ۱۳ هزار 
و ۶۰۰ تومان و در بازار آزاد به ۱۳ 

 هزار و ۹۵۰ تومان رسید. 
نشســت   سرنوشــت  در  ابهــام 

FATF 
جدا از مباحث کارشناسی مربوط 

  FATF  لوایح مزایای تصویب  به 
و  مضرات تصویب نشــدن آن، به 
نظر می رسد که دلالان بازار ارز به 
 خوبــی در حال بهره برداری از این 

موضوع هستند. 
  FATF  اصلی است نشست  قرار 
در روزهای پایانی بهمن امســال 
برگزار  شــود که در آن به موضوع 
  FATF  تصویب نشــدن لوایــح

پرداخته می شود. 
این گونه شــایعه شــده که ایران 
نکــردن همه  به دلیــل تصویب 
لوایح  FATF   در لیســت ســیاه 
این نهاد قــرار می گیرد، اما برخی 
دیگر معتقد هستند که  بعید است 
این اتفاق در نشســت پیش روی 

 FATF  رخ دهد. 
وزیر امور اقتصادی و دارایی نیز در 
این باره می گوید: نمایندگان ایران 
 در اجلاس مقدماتی شرکت کرده 

و نظرات خود را مطرح کردند. 
فرهاد دژپســند گفت: با توجه به 
اینکــه ۳۶ بنــد از ۴۱ بند لوایح 
و  تصویب  ایــران  امتیاز  توســط 
اجرا شــده است، نمایندگان ایران 
اســتدلال می کنند  که قرار دادن 
ایران در لیســت سیاه توجیه پذیر 
نیست و امیدواریم مانع از  پیوستن 

ایران به لیست سیاه شویم. 
سقوط یکباره قیمت های بازار ارز 

پس از فروکش کردن تلاطم ها

بررســی روند تحولات بازار ارز در 
ماه های اخیر نشــان می دهد که 
دولــت  و بانک مرکــزی به خوبی 
بر بازار تســلط یافته اند، به طوری 
که تلاطم ها  و نوسان های این بازار 
موقتی بوده و در نتیجه به سرعت 

تحت کنترل  در می آید. 
در ســال ۹۸ نیز که به هفته های 
پایانی آن نزدیک می شویم، دلالان 
 بازار ارز بارها اقدام به جوســازی و 
متلاطم ســازی بازار کردند که از 
 جمله آنها می توان به فضاســازی 
دربــاره وقوع درگیری نظامی بین 
 ایران و آمریــکا و افزایش قیمت 

بنزین اشاره کرد. 
در این ماجراها که اشــاره شــد، 
فضای سیاســی متلاطم شــده و 
در نتیجه  ســفته بازان برای مدتی 
کوتــاه، فرصــت جوســازی پیدا 

کردند. 
  ایــن در حالی بود کــه در همه 
این مــوارد، بانک مرکزی به مردم 
هشــدار  مــی داد که فریــب این 
فضاســازی را نخورند و بازار تحت 

کنتــرل قرار  داشــته و قیمت ها 
دوبــاره کاهش خواهــد یافت که 

البته چنین نیز شد. 
به نظر می رسد در روزهای آینده 
نیز فضای منفی ایجاد شده درباره 
 نشســت  FATF  و احتمال قرار 
گرفتن نام ایران در فهرست سیاه 
ایــن نهاد  مالــی، فروکش کرده و 
قیمت هــا در بــازار ارز دوباره به 

تعادل برسد. 
بر این اســاس، رییــس کل بانک 
مرکــزی در واکنــش بــه گرانی 
اخیر دلار  اعلام کــرد: این روزها 
ســفته بازان و رانت جویان بازار ارز 
نتیجه جلسه  آتی  FATF  را بدون 
اطــلاع از پیچیدگی های روند آن، 
عدم تمدید تعلیــق  قلمداد کرده 
و در خصــوص تأثیــر آن بر نرخ 
تبلیغات زیادی در  کانال های  ارز، 

تبلیغاتی خود راه انداخته اند. 
 »عبدالناصر همتی« افزود: نظرم را 
پیــش از این در مورد اهمیت این 
 موضوع گفته ام، لیکن در شــرایط 
بانک های خارجی  فعلی که اغلب 
به  دلیل تشدید تحریم های آمریکا، 
همکاری لازم با بانک های ایران را 
 ندارند و تبادلات ارزی ما از طریق 
مکانیســم های بانکی جایگزین و 
 غیرقابــل تحریم انجام می شــود، 
تصمیم آتــی  FATF  اعم از عدم 
تمدید یــا  عدم آن نمی تواند تأثیر 
قابــل توجهــی بر شــرایط ارزی 

کشورمان داشته  باشد. 
صحبتی کوتاه بــا فعالان بازار ارز 
به خوبی نشان می دهد که چشم 
انداز  افزایش شدید قیمت ها وجود 
ندارد بــه طوری کــه برخی می 
گویند احتمــال  دارد قیمت ارز و 
سایرارزهای عمده در روزهای آتی 
به یکباره کاهش  یافته و خریداران 

متضرر شوند. 

FATF  موج سواری سوداگران بازار ارز با
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دنیای اقتصاد : در ایام نزدیک به انتخابات مجلس، پویشی برای اجرای شفافیت 
در بین نامزدهای انتخابات به راه افتاده است که برخی لیست اموال خود را برای 
شفاف سازی اقتصادی به اشتراک عموم گذاشتند. عملی که موافقان و منتقدانی 
داشــته اســت. موافقان این اقدام را گامی در راســتای شفاف سازی دانستند و 
از آن ســمت منتقدان، نوع ســازوکار ایجاد شفافیت را زیر ســوال بردند. این 
مواجهه زمینه ای شد تا »دنیای اقتصاد« الزامات شفاف سازی براساس معیارهای 
جهانی را بررســی کند. با اینکه در ادبیات اقتصادی شفاف سازی مهم ترین ابزار 
برای مقابله با فســاد است، اما در شــرایطی خاص، این ابزار کارکردی دقیقا در 
خلاف هدف اولیه خود خواهد داشــت. موضوعی که ســبب می شود تا مفهوم 
شفاف سازی اقتصادی به شمشیری دولبه تبدیل شود که از یک طرف می تواند 
در راستای رســالت خود، موجب پاسخگویی نهادهای دولتی و صاحبان قدرت 
به جامعه مدنی شــود و به هدف خود یعنی کاهش فساد برسد و از سویی دیگر 
می تواند به عنوان پوششــی به کار گرفته شــود تا در قالبی عوام فریبانه، چهره 
فســاد را بپوشــاند. اما عاملی که سبب می شــود تا مفهوم شفاف سازی چنین 
کارکرد دوگانه و متناقضی داشته باشد، در چیست؟ پاسخ به این سوال می تواند 

مرز بین شفاف سازی و عوام فریبی را روشن کند.

ë مرزشفافیتومردمفریبی
فساد یکی از مهم ترین چالش های اقتصادی در بسیاری از کشورهای دنیا است. 
بسیاری از کشــورهای پیشــرو در زمینه اقتصادی تا حد زیادی توانسته اند از 
طریق تمرکززدایی سیاسی و مبتنی کردن اقتصاد بر بازار و بازیگران خصوصی 
و همچنین روشــن کردن تمــام جزئیات قواعد و قانون هــای اقتصادی از این 
مرحله عبور کنند. اما زمانی موضوع فســاد اقتصادی جدی تر و چالش برانگیزتر 
می شــود که قدرت متمرکز سیاسی این امکان را به افراد دهد تا از جایگاه خود 
از راه های مختلف دســت به سوءاســتفاده اقتصادی یا آن چیزی که با نام فساد 
نامیده می شود بزنند. ســازمان های بین المللی و محققان اقتصادی بزرگ ترین 
راه مقابله با سوءاســتفاده اقتصادی یا فساد را در واژه  کلی »شفافیت« خلاصه 
کرده اند. اما آیا تنها شــفافیت برای مبارزه با فســاد اقتصادی کافی است؟ در 
چه شرایطی شــفافیت کارکرد خود را در راه مبارزه با فساد اقتصادی از دست 

می دهد و راه کارآ کردن فرآیند شفافیت در این مبارزه چیست؟

ë اهمیتاجتماعیفساداقتصادی
اهمیت موضوع فســاد و همچنین پادزهر آن یعنی شفافیت تا جایی بوده است 
که نهادی مختص این کار در ســال ۱۹۹۳ در برلین آلمان تاســیس شد. این 
سازمان غیردولتی هدف خود را اقدام علیه فساد جهانی با استفاده از سنجه های 
ضدفســاد جامعه مدنی و همچنین مبارزه با اقدامات جنایتکارانه ناشی از فساد 
اعلام کرده است. تعریف نسبتا جامع فساد که تاکنون از سوی نهادهای مختلف 
اعلام شده است »سوءاستفاده از قدرت واگذار شده برای منافع شخصی« است. 
موضوعــی که هر روز در مقیاس های مختلف در ســطح نهادهای عمومی قابل 
مشاهده اســت. موضوعی که در ایران نیز در ســطوح مختلف حتی با نام های 
مختلف شــناخته می شود. به عنوان مثال رشوه گرفتن، فسادی است که معمولا 
در ســطوح خرد و در سطح ســازمان ها رخ می دهد، درحالی که مردم در کشور 
از واژه اختلاس برای فســاد در مقیاس بزرگ اســتفاده می کنند و تمامی این 
موضوعات نشان می دهد موضوع فساد اقتصادی تا چه حد در زندگی مردم و در 
اذهان آنها حضور دارد. یکی دیگر از مصادیق حساسیت مردم نسبت به موضوع 
فســاد، حساسیت آنها به اموال مســوولان دولتی و مطرح شدن این بحث طی 
سال های اخیر بوده است. در ادبیات جهانی مربوط به فساد اقتصادی نیز سطوح 
مختلفی از فساد از جمله سطح خرد، سطح کلان و سطح سیاسی وجود دارد.

یک فعال سیاســی گفت: مردم در شــرایط فعلی 
تعارف ها را کنار گذاشــته و فرهنگ پرسشگری را 

از کاندیدها مطالبه کنند.
محســن صحرانورد از فعالان سیاســی  با اشاره به 
ضرورت ایجاد فرهنگ مطالبه گری در بین مردم، 
اظهار داشــت: مردم می توانند بــا مطالبه گری و 
فرهنگ پرسشــگری ، نمایندگانی پاســخگو راهی 

مجلس کنند.
وی افــزود: اگر فرهنگ پرسشــگری در بین مردم 
نهادینه شود، ما شاهد رشد و توسعه خواهیم بود، 
در این شــرایط است که مســئولین نیز پاسخگو 
خواهند بود، پرسشــگری نیز به معنای ایجاد تنش 
نیست، باید فرهنگ پرسشگری به گونه ای تقویت 
شــود که هر کســی به خود اجازه ورود به میدان 

حساس انتخابات مجلس را ندهد.

این کارشــناس مسائل سیاســی تصریح کرد: رد 
صلاحیت نزدیک بــه 90 نفر از نمایندگان مجلس 
فعلی آنهم به دلایل مشــکلات مالی و اقتصادی ، 
نشان می دهد که فرهنگ پرسشگری در بین مردم 
کمتر نهادینه شده و نمایندگان چندان پاسخگوی 

مردم و فعالیت های خود نیز نبوده اند.

صحرانورد گفت: باید در انتخابات پیش رو ، مردم با 
انتخابی آگاهانه و دوراندیشانه ، اجازه ندهند افرادی 
که در ســال های گذشته هیچ گونه مسئولیتی در 
قبال فعالیت های خود نپذیرفته اند، مجدد انتخاب 
شوند، شرایط کشور به گونه ای است که مردم باید 
افرادی را راهی بهارســتان کنند که منافع جمعی 

و مردمی را بر منافع شخصی خود ترجیح دهند.
این کارشناس تصریح کرد: اگر کسی صلاحیتهای 
لازم را ندارد، نباید مــورد اعتماد مردم قرار گیرد، 
همچنین مردمی که کاندیداهای خود را براســاس 
شــعارها و نه براساس عملکردها انتخاب می کنند، 
نباید انتظار عملکرد خوب از نمایندگان خود داشته 

باشند.
وی افــزود: معیارهای غلط و عــدم دقت مردم در 
انتخــاب و گزینــش کاندیداها، باعث شــده تا در 
آشــفته بازار انتخابات، افراد توانمند در هیچکدام 
از جناحها وارد صحنه های گزینش نشده و میدان 
بــرای انتخاب افراد ضعیف فراهــم گردد، بنابراین 
لازم است که مردم در انتخاب خود با آگاهی کامل 
و درک شــرایط موجود، نمایندگانی اصلح را راهی 

خانه ملت کنند.

کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه بهتر اســت نرخ 
مالیات بر عایدی املاک از ۳۵ درصد شــروع شود، 
گفت: در لایحه دولت، تبصره ای برای برخورد با راه 

های فرعی معاملات ملک پیش بینی نشده است.

وحید عزیــزی در مــورد پیش بینــی وزارت امور 
اقتصــادی و دارایی از مالیات بــر عایدی در لایحه 
اصلاح قانون مالیات های مستقیم، اظهار داشت: بعد 
از چندین ســال که دولت با وضع مالیات بر عایدی 
ســرمایه به ویژه املاک مخالفــت می کرد، بالاخره 
پذیرفت که چنین مالیاتی ضروری است و در لایحه 

مالیاتی خود، این موضوع را گنجاند.
این کارشناس اقتصادی افزود: یکی از نکات مهم در 
این لایحه مربوط به پیش بینی نرخ مالیات اســت. 

اگر بــازده نگهداری ملک یا فاصلــه خرید و فروش 
ملک یک سال یا کمتر از یک سال باشد نرخ مالیات 
۲۵ درصد است و این نرخ تدریجاً کاهش می یابد تا 
اینکه اگر مدت تملک ۷ سال یا بیشتر باشد نرخ ۱۰ 

درصدی اعمال می شود.

وی ادامــه داد: با توجه به اینکــه نرخ مالیات پیش 
بینی شده برای تملک بالای ۷ سال کاهشی در نظر 
گرفته شده است، مالکان را تشویق می کند تا ملک را 
برای بلندمدت اجاره دهند. در واقع اگر ملک اضافی 
می خرند حداکثر تا ۷ ســال مجبور به اجاره دادن 
ملک شــوند و بازار از این اجاره دادن یک ساله و دو 

ساله نجات پیدا می کند.

عزیزی تصریح کرد: اگرچه به نظر من باید بین سال 
اول تا هفتم نیز نرخ کاهش نیابد و از همان ۷ ســال 

به بعد نرخ مالیات کاهشی می شد.

وی با اشاره به معافیت ها گفت: اولین انتقال اشخاص 
در هر ســه سال می تواند معاف باشد این روش بدی 
نیســت جلوی سرعت سفته بازی را می گیرد اما اگر 
به این شــکل پیش بینی می شــد که »هر فرد یک 
ملــک را به عنوان ملک اصلی معرفــی می کرد و یا 
ملکی می خرید و جایگزین این ملک اصلی می کرد 
و این ملک همیشــه معاف محســوب می شــد و از 
آن طرف ملک های دیگر فرد همه مشــمول مالیات 
می شــدند، به عدالت نزدیک تر بود و آثار تنظیمی 

بهتری داشت.«

سیاسی

فرهاد دژپســند وزیر اقتصاد درباره شــایعات افزایش قیمت کالاهای 
اساسی گفت: دولت برنامه ای برای افزایش قیمت ها ندارد و تمام تلاش 

ما در این جهت است که قیمت ها کاهش یابد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی با حضور در جمع راهپیمایان 22 بهمن به 
سیل خروشــان مردم تهران در چهل و یکمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی پیوست.  وزیر امور اقتصاد و دارایی در حاشیه راهپیمایی ۲۲ 
بهمن انقلاب اســلامی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: مردم امروز با 
حضور با شکوه خود در مراسم راهپیمایی ۲۲ بهمن پیام خود را به دنیا 

به ویژه به ترامپ رئیس جمهور آمریکا نشان می دهند. 
دستور روحانی برای آغاز رفت و آمد آزمایشی از بزرگراه تهران -شمال
وی گفت: مردم با حضور خود نشان دادند که همچنان پلی کار انقلاب 

و نظام هستند و آماده جانفشانی برای نظام هستند.
وزیر امور اقتصاد تصریح کرد: حضور مردم زیاد و چشــمگیر اســت و 
دنیا نمی تواند چشــم خود را بر روی آن ببندد.  وی در پاسخ به سوال 
خبرنگاری در خصوص نزدیک شــدن به سال جدید و افزایش شایعات 
در مورد افزایش قیمت کالاهای اساســی خاطرنشان کرد: هیچ دلیلی 
نــدارد که قیمت ها افزایش یابد و دولت برنامه ای برای افزایش قیمت ها 

ندارد و تمام تلاش ما در این جهت است که قیمت ها کاهش یابد

با  حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور 
بیان اینکه اگــر در این انتخابات گله و انتقاد 
دارید اشــکال ندارد اما بــا صندوق رأی قهر 
نکنید، گفت: انتخابات و صندوق رای منجی 

ماست.
روحانــی در مراســم راهپیمایــی ۲۲ بهمن 
در میــدان آزادی تهران اظهــار کرد: انقلاب 
اســلامی، جنگ تحمیلــی و همچنین روح 
شــهیدان را گرامی می داریــم. بهمن ۵۷ در 
۴۱ ســال پیش به ما نشــان داد که چگونه 
قدرت خداوند در اراده یک ملت بزرگ تجلی 
می یابــد. علی رغــم اینکه تبلیــغ می کردند 
دوران دین و معنویت ســپری شــده است و 
علی رغم اینکه جهــان آن روز را به دو قطب 
شرق و غرب تقسیم کرده بودند، ملت بزرگ 
ایــران با انگیزه دینــی و مذهبی و بدون اتکا 
به هیچ قدرت و ابر قدرتی با دســت خالی و 
دلی مطمئن، در برابر رژیم تا دندان مسلح و 
اربابانش ایستادند و انقلاب شکوهمند اسلامی 

را به پیروزی رساندند.
وی افــزود: بی تردید ما در حادثه تاریخی ۲۲ 
بهمــن ۵۷ اراده حــق را به خوبی مشــاهده 
کردیــم. بــدون عنایــت خداونــد چگونــه 
امکان پذیر بود کــه در برابر تمام قدرت های 
جهانی و حکومت نظامی در کشــور، ملت ما 
بتواند بزرگترین پیروزی تاریخی را رقم بزند.

موشک باران عین الاسد خواست مردم بود
وی تاکیــد کرد: هرچه مردم از ما می خواهند 
بایــد بــه آن عمل کنیــم، مــن در اینجا از 
نیروهای مســلح و سپاه پاســداران، بسیج و 
همه نیروها تشکر و سپاسگزاری می کنم. آن 
روز که در بدرقه شــهید بزرگوار سردار حاج 
قاســم سلیمانی مردم به خیابان ها آمدند و از 
نیروهای مســلح و دولت انتقام خون شــهید 
قاسم سلیمانی را خواستند نیروهای مسلح ما 

موشــکباران پایگاه نظامی عین الاسد آمریکا 
در عراق را در راســتای خواسته مردم انجام 
دادنــد. مردم انتقام را خواســتند و نیروهای 

مسلح سخن مردم را به کرسی نشاندند.
روحانــی اظهار کرد: آن روز کــه هواپیما در 
کنار فرودگاه ســقوط کرد و قلب ما و رهبری 
را ســوزاند، مردم از ما عذرخواهی خواستند 
و نیروهای مســلح ما عمل کردند و سریعاً از 
مــردم عذرخواهی کردنــد و اعلام کردند که 
دقت خواهند کرد چنین اشــتباهی هیچگاه 

تکرار نشود.
وی ادامه داد: نیروهای مســلح با مردم است 
و به خواســت مردم عمــل می کند و در کنار 
مردم است. این راهی است که انقلاب اسلامی 

تعیین کرده است.
قدرت نظامی ما روز به روز پیشرفت می کند

روحانی گفــت: اینکه قــدرت نظامی ما روز 
بــه روز پیشــرفت می کند و برتر اســت و ما 
می توانیــم همــه نیازمندی های خــود را با 
دست دانشمندان خودمان بسازیم و در تولید 
موشک، هواپیما، ناوچه، پدافند موفق هستیم، 
ناشی از دست پر توان مهندسان ایرانی است.
رئیس جمهور افزود: قبل از انقلاب ۹۵ درصد 
ســلاح و تجهیــزات نظامی به کشــور وارد 
می شد و پنج درصد در داخل ساخته می شد. 
امروز همه نیازهای ما در داخل کشــور تولید 
می شــود، این به معنــای توانمندی علمی و 

قدرت نظامی و دفاعی ملت ایران است.
آمریکا با ۸۳ میلیون نفر جمعیت ایران مواجه 

است
رئیس جمهور تأکید کرد: انقلاب اســلامی در 
طول ۴۱ ســال گذشته اقدامات بسیار مهمی 
را برای تکمیل تمدن اســلامی و ایرانی انجام 
داده اســت. آمریــکا با نظام مواجه نیســت. 
آمریکا با دولتمردان مواجه نیســت. آمریکا با 

۸۳ میلیون نفر جمعیت ایران مواجه اســت. 
مردم ما یکپارچه و یکصدا هســتند. آنجا که 
بحث ملت باشــد، یک صدا وجود دارد. آنجا 
که بحث انقلاب و منافع ملی باشــد، یکصدا 

بلند است.
ë آمریکابهدنبالملتتسلیمشدهو

کشورغارتشدهاست
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: آمریکا به دنبال 
ملت تسلیم شده و کشــور غارت شده است. 
آمریکا به دنبال دولتی است که پشیمان است 
و نمی خواهد بار مسئولیت را به دوش داشته 
باشد. آمریکا نمی خواهد که دولت و نیروهای 
مســلح زیر پرچم جمهوری اســلامی و رهبر 

انقلاب ایستادگی کنند.
وی گفت: تلاش این بود که مردم برای تأمین 
نیازمندی هــای روزمره خود درمانده شــوند. 
امروز مردم در نیازمندی های روزمره شــامل 
آب، برق، نان، بهداشــت با مشــکل عظیم و 
بزرگ مواجه نیستند. آمریکایی ها گفته بودند 

ما ســه ماه تحریم را ادامه دهیم، موادغذایی 
در ایران پیدا نخواهد شد. در ایران ظرف سه 
ماه دارو پیدا نمی شود و مردم در تأمین آب، 
برق و زندگی شــان دچار مشکل می شوند. آیا 

این چنین شد؟
روحانی اظهار داشــت: روزهای بسیار سختی 
را گذراندیــم، مــردم ما روزهای ســختی را 
گذراندند اما در طــول ماه های اخیر دولت و 

ملت بر مشکلات روز به روز فائق آمدند.
ë باوجوددوسالتحریمکامل،در

صنعتوکشاورزیرشدکردهایم
وی گفت: از متخصصان و صنعتگران بپرسید 
که آیا امســال در بخش صنعت و کشاورزی 
رشد داشــته اید؟ علی رغم دو ســال تحریم 
کامل به رشد در این زمینه ها دست یافته ایم. 
امروز در تولید بسیاری از موادغذایی خودکفا 
هستیم و در برخی دیگر، در مسیر خودکفایی 

قرار داریم.
رئیس جمهور افزود: این دولت در این ۶ سال 

به اندازه کل رژیم گذشــته کار کرده اســت. 
آمریکا اشــتباه کرد، نفهمید که کشاورزان و 
مهندســان ما در سراسر کشــور با همه توان 
برای تأمین نیازمندی ها ایســتاده اند. آمریکا 
فکر می کرد اگر بنزین را تحریم کند، کشــور 
مــا به هم می ریزد و در پمــپ بنزین ها صف 
درســت می شــود. ما امروز بنزیــن را صادر 
می کنیــم. در آغاز دولت یازدهم تولید بنزین 
کشــور ۵۲ میلیــون لیتر بــود و امروز ۱۱۰ 
میلیون لیتر بنزین در روز است و تولید بنزین 

دو برابر افزایش یافته است.
روحانی خاطرنشان کرد: آنهایی که در رسانه ها 
سوال می کنند این دولت چه کار کرده است، 
باید بگویم در کدام بخش صنعت، کشاورزی 
و دفاعی، ملت ما نتوانستند مشکلات را پشت 
ســر بگذرانند. آنهایی کــه می گویند در برابر 
آمریکا ایستادگی کنیم، اشتباه می کنند. باید 
به دست کشاورزان و صنعتگران نفت ما نگاه 

کنند.
ë انتخاباتوصندوقرأیمنجیماست

وی بیــان کــرد: انتخابات دوم اســفند یک 
انتخابات در میان همه انتخابات است، انقلاب 
ما در ســایه انتخاب درست به پیروزی رسید 
و انقــلاب ما برای این بــود که راه انتخاب به 
روی ما باز باشــد. یکی از بالاترین ارزش های 
ملی و دینی ما انتخاب و قدرت انتخاب است 
باید بتوانیم بین دو راه و چند راه، راه بهتر را 
برگزینیم. انتخاب یکی از دستاوردهای بزرگ 

انقلاب اسلامی است.
روحانی افزود: ممکن اســت در این انتخابات 
گله و انتقاد داشته باشیم، اشکالی ندارد انتقاد 
آزاد اســت اما انتقاد باشــد، منتقد باشد اما 
انفعال نباشــد. منفعل نشوید، با صندوق رای 
قهر نکنید، انتخابــات و صندوق رای منجی 

ماست.

صندوق رأی و انتخابات منجی ماست تک خبر

خبر نقاط ضعف و قوت مالیات
 بر عایدی املاک پیشنهادی دولت

یک تحلیلگر اقتصاد سیاسی گفت: آمریکا از اثر کوتاه 
مدت تحریم ناامید شــده و در حــال کار کردن روی 
اثرات بلندمدت تحریم اســت تا اجازه ندهد ایران در 
حوزه اقتصاد به یک سیســتم مقاوم نسبت به تحریم 

برسد.
مســعود براتی درباره علت اعطــای معافیت از تحریم 
نفــت ایران به چند شــرکت چینی از ســوی آمریکا 
اظهار داشت: ابتدا لازم است توضیحی درباره سیاست 
تحریمــی آمریکا عنوان کنم. آمریکا از ســال ۲۰۱۲ 
اولین اقدام را بــرای تحریم نفتی ایران آغاز کرد و به 
عنــوان مهم ترین درآمد ارزی ایــران، فروش نفت را 
هدف قرار داد و محدودیت هایی را در این حوزه اعمال 
کرد. از همان ابتدا مشــخص بود که حذف نفت ایران 
از بازار جهانی به سختی امکان پذیر است و به همین 
دلیل در سیاســت تحریم، روش پلکانی را برای میزان 
فروش نفت ایران انتخــاب کرده بودند. علی رغم تمام 
تلاش هایی که انجام دادند، در آن مقطع نتوانســتند 
فروش نفت ایران را بیشتر از یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
بشــکه نفت کاهش دهند و بعــد در توافق ژنو، همان 
میزان یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه پذیرفته شد و 

منجر به مذاکرات نهایی و توافق برجام شد.
این تحلیلگر اقتصاد سیاسی افزود: آمریکا هم در دوره 
اوباما و هم ترامپ برای ایجاد فشــار کوتاه مدت تلاش 
کرد که فروش نفت ایران را کاهش دهد. در دوره اخیر 

هم پــس از خروج آمریکا از برجام، ترامپ با شــدت 
بیشتری تلاش کرد که فروش نفت ایران را صفر کند 
و دســتورالعملی از سوی ترامپ منتشر شد و با فضای 
رسانه و ترس شــدید در فضای بین الملل، سعی کرد 

فروش نفت ایران را به صفر برساند.
وی ادامه داد: اما همه می دانســتند که بازار نفت این 
فضا را ندارد و علی رغم همه تهدیدها این اختیار را به 
آمریکا برای صفر کردن فــروش نفت ایران نمی دهد؛ 
مشــخص بود که آمریکا با توجه به اینکه نمی تواند در 
بلندمــدت فروش نفت ایران را صفر کند و می داند که 
نمی تواند و البته این موضوع متناسب با سیاست هایش 

هم نیســت؛ از این رو در کوتاه مدت فشــاری را روی 
اقتصاد ایران ایجاد می کنــد و رفتارهایی می کند که 
فروش نفت ایران به محدوده یک میلیون بشکه برسد.
براتی افزود: علی رغم همه تهدیدها و فشارها، با چین 
به عنوان مهم ترین مشــتری نفت ایران، برخوردهایی 
کاملًا آســان داشــت و تنها برخورد جدی با چین در 
ماه هــای اخیر مربوط به تحریم ۵ شــرکت مرتبط با 
ایران بود که حدود دو هفته پیش هم این شــرکت ها 
باز از تحریم ایران معاف شــدند. خروج این شرکت ها 
از تحریم، به معنای فرســتادن سیگنالی است مبنی 
بر اینکــه خرید نفت از ایــران آن چنان عواقب بدی 

هــم ندارد. در واقع یک نوع پیامــی را به فعالان بازار 
نفت مخابره می کند بــه این مضمون که تجارت نفت 
خام ایران علی رغم ادعاهای پیشین آمریکا، خطرناک 

نیست.
وی در پاسخ به این سوال که چرا آمریکا در این نقطه 
زمانی این کار را کرده است؟، گفت: پاسخ همان چیزی 
اســت که رهبری به آن اشــاره کردنــد؛ آمریکایی ها 
می دانند امکان صفر کردن فــروش نفت ایران وجود 
ندارد ضمن اینکه اگر صــادرات نفت ایران به صورت 
واقعی صفر شــود، ایران به ســمت اقتصاد بدون نفت 
حرکت خواهد کرد و دیگر نســبت به تحریم ها آسیب 
پذیر نخواهد بود. پس ایــن دو موضوع امریکایی ها را 
به این سمت سوق داده که دموکرات ها مدنظر دارند؛ 
یعنــی یک حداقلی از فروش نفت ایران را حفظ کنند 
تا ایران به ســمت یک اقتصاد کاملًا غیرنفتی حرکت 
نکند تا بتوانند از این ابزار برای ایجاد فشار در مقاطع 

مختلف استفاده کنند.
این تحلیلگر اقتصاد سیاســی گفت: آمریکا نشان داده 
کــه می خواهد از تحریم ها هــم در کوتاه مدت هم در 
بلندمدت بهره ببرد. الان به واســطه شوک هایی که به 
خاطر تحریم به اقتصاد کشــور وارد شده، تقریباً از اثر 
کوتاه مدت تحریم عبور کرده ایم و در دوره ای هستیم 
که دیگر تحریم و شــوک های اقتصادی برای ما اثری 

ندارد و ما نسبت به آنها مقاوم شده ایم

تسهیل گری آمریکا برای جلوگیری از مقاوم شدن اقتصاد ایران است

مردم اجازه ندهند
مرز شفافیت و مردم فریبی افراد مسئولیت ناپذیر وارد مجلس شوند

دژپسند: 
دولت برنامه ای برای افزایش 
قیمت ها در پایان سال ندارد
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ابهام در رتبه  بندی ۴۰ هزار نیروی اداری 
آموزش وپرورش

اختلاف نظر بر ســر حذف یا محاســبه ۴۰ هزار نیروی اداری وزارت 
 آموزش وپرورش در بحث رتبه بندی معلمان یکی از مسائل مورد ابهام 

 است. 
ماجرای رتبه بندی کارکنان اداری وزارت آموزش وپرورش و گذاشــتن 
آنها  در دوراهی بازگشــت به مدرسه و اســتفاده از مزایای رتبه  بندی 
معلمان یا  ماندن در ادارات و چشم بستن بر مزایای رتبه بندی معلمان 
از مشــکلاتی  است که از سوی کارکنان اداری آموزش وپرورش مطرح 

می شود. 
برخی کارشناســان و نمایندگان معتقدند که این روند می تواند باعث 

رفتن  نیروهای باتجربه از ادارات شود. 
در حالیکــه پیش از این حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس فراکســیون 
فرهنگیان  مجلس با اعلام جزییات جلســه این فراکســیون با حضور 
وزیر  آموزش  وپرورش به منظور بررســی مشکلات رتبه بندی معلمان، 
گفته بود  که در این جلسه مقرر شد کارمندان اداری که معلم هستند 
بدون نیاز به  بازگشــت به مدرسه مشمول رتبه بندی شوند اما محسن 
حاجی میرزایی وزیر  آموزش وپرورش همین چند روز گذشــته درباره 
رتبه بنــدی کارمندان اداری  گفــت: معلمانی که مأمور به دانشــگاه 
فرهنگیان و بخش های دیگر هســتند  شــمول رتبه بنــدی را به آنها 
توســعه دادیم، همکاران آموزشی که در مشــاغل  اداری حضور دارند 
اگر می خواهند از مزایای رتبه بندی بهره مند شــوند باید  در مشــاغل 
آموزشــی فعالیت کنند و تا مهر ســال آینده به مدرســه برگردند اما 
 اگــر می خواهند در پســت اداری بمانند دیگــر نمی توانند از مزایای 
رتبه بندی  اســتفاده کنند و بایــد از مزایای کارکنان اداری اســتفاه 
کنند. در بحث رتبه بندی کارکنــان اداری و قراردادن آنها در دوراهی 
ماندن در  ادارات یا بازگشــت به مدرســه، محمودرضا اســفندیار از 
کارشناسان  آموزش وپرورش یادداشتی را در اختیار خبرگزاری تسنیم 

قرار داده است: 
در ماه های اخیر بحث رتبه بندی معلمان از زوایای گوناگون اعم از اجرا 
یا  عدم اجرا، چگونگی اجرا، مشــمولان این فرایند میزان تاثیر گذاری 
آن در  بهبــود فرآیند یاددهی و یادگیری و منزلت معلمان محل بحث 
و اظهار  نظرهــای متعددی بود که پس از تصویب اولیه کمیســیون 
اجتماعی دولت در   26 آبان ماه 98 در نهایت نوید عملیاتی شــدن آن 
با مصوبه 3 آذر 98  هیئــت دولت بارقه امیدی در دل معلمان به ویژه 
بازنشستگانی که طی  سال های اخیر به امید بهره مندی از مرحله دوم 

رتبه بندی، استمرار خدمت  درخواست کرده بودند شکل گرفت. 
بر اساس دستور العمل اجرایی رتبه بندی "4 دی ماه 98 وزارت آموزش 
و  پرورش" قرار شــد طــی فرآیندی 45 روزه با تشــکیل کمیته هایی 
در ســطح  مناطق، اســتان ها و حوزه های ســتادی کار ارزیابی اولیه 
صلاحیت های  سه گانه معلمان )عمومی، تخصصی و حرفه ای ( پس از 
ثبت نام مشــمولان  در سامانه  LTMS  آغاز و در نهایت در رتبه های 
1 تا 5 بر اســاس  ارزیابی های صورت گرفته رتبه بندی شده و با حقوق 

بهمن یا اسفند ماه 98  معوقات از مهر نیز واریز شود. 
هر چنــد این مصوبه با آنچه رتبه بندی مد نظر ســند تحول و قانون 
برنامه  ششــم توسعه است قابل جمع نیســت و در واقع نوعی ترمیم 
حقوق بوده که  در جای خود اقدامی مثبت تلقی می شــود  اما از روز 
تصویب آن در 3 آذر   98 ، برخی نمایندگان عضو کمیســیون آموزش 
مجلس ضمن تاییــد اصل  افزایش حقوق معلمــان، عدم ارایه لایحه 
رتبه بندی مبتنی بر قانون برنامه  ششــم) جزء 2 بند الف ماده 63( از 
طرف دولت را مورد انتقاد قرار داده و  خواســتار تحقق آن در سال 99 
شــدند. هنوز مشخص نیســت که به چه علت یکباره بدون طی شدن 
فرآیند مصرح  در شــیوه نامه 4دی ماه با ارســال نگارشی به استان ها 
، احکام رتبه های 2  تــا 5 صادر و معوقات آن نیز با حقوق دی ماه به 
حساب معلمان واریز شد  که در نوع خود ، فارغ از ایرادات کاری مثبت 

ارزیابی می شود. 
انتقاداتی نیز بر این روند اجرا وارد اســت که با نشست هیئت ممیزی 

 ایرادات جمع آوری و در حال بررسی و رفع است. 
شاید بتوان مهمترین ایرادات را در دو مورد خلاصه کرد: 
 1. شامل نشدن نیروهای آموزشی شاغل در پست اداری. 

 2. حذف کامل رتبه بندی گذشــته و عدم محاســبه سال های انتظار 
سپری شده  برای رتبه بالاتر در مصوبه فعلی. 

در این بین اختلاف اساســی بر سر حذف یا محاسبه 40 هزار نیرو با 
رســته  آموزشی رشته شغلی آموزگار، دبیر و هنرآموز، شاغل در پست 
مصوب  اداری اســت که وزیر آموزش وپرورش به تازگی مجدد بر این 
نکته تأکید  کرده اســت که "با ابلاغ آیین نامه ای، شــاغلین اداری را 
مخیّــر می کنیم تــا  مهر 99 یا به اداری مالی تغییر رســته داده و در 
پســت مصوب اداری  استمرار خدمت دهند یا برای همیشه به مدارس 
بازگردند و از مزایای  رتبه بندی بهره مند شوند"؛ این موضوع خود محل 
بحث است که با استناد  به کدام قانون می توان اینچنین برای نیروهای 

اداری تعیین تکلیف کرد. 

اجتماعی

چندی پیش ستاد مبارزه با مواد مخدر »طرح توزیع متادون از طریق  داروخانه های 
منتخب« را تصویــب کرد؛ مصوبه ای که با انتقاد  درمانگــران اعتیاد همراه و مقرر 
شــد هر طــور که کمیته درمان ســتاد  مبارزه بــا مواد مخدر و وزارت بهداشــت 
تصمیم گیری کنند، این امر  اجرایی شــود؛ حالا اما رئیس انجمن درمانگران اعتیاد 
کشور می گوید  هنوز سازمان غذا و دارو به دنبال تصویب ضابطه ایست تا عرضه سه 
 داروی »بوپرنورفین«، »متادون« و »شربت تریاک« از طریق  داروخانه ها به بیماران 

را عملیاتی کند. 
در جلســه ۱۳۶ ســتاد مبارزه با مواد مخدر تصمیم بر آن شد که توزیع  متادون از 
طریق داروخانه ها انجام شــود،  اما در این میان برخــی  صاحب نظران حوزه اعتیاد 
نســبت به چنین مصوبه ای ابراز نگرانی و  مخالفت داشتند.  سردار اسکندر مومنی- 
دبیر کل ستاد مبارزه با مواد  مخدر کشور در این باره اظهار کرد: منبع تخصصی ما 
وزارت بهداشت  و کمیته درمان است که در حال بررسی اجرایی کردن جزئیات آن 
 هستند. وی همچنین در پاسخ به این سوال که نظر ستاد مبارزه با مواد  مخدر نسبت 
به این موضوع چیســت؟ بیان کرد: شورای کمیته درمان و  وزارت بهداشت هر طور 

که تصمیم گیری کنند این موضوع اجرا  می شود. 
حالا اما مجتبی غالبی  رئیس انجمن درمانگران اعتیاد کشور در  گفت وگویی با ایسنا، 
کمیته درمان ســتاد مبارزه با مواد مخدر ،"عرضه"  داروهای درمان اعتیاد از طریق 
داروخانه ها به بیماران  را منتفی  دانست و اختیار تصمیم گیری را به کمیته درمان 
و حمایتهای اجتماعی  اســتانها محول کرد این در حالیست که هنوز سازمان غذا و 
دارو به  دنبال تصویب ضابطه ایست که عرضه سه داروی »بوپرنورفین«،   »متادون« و 

»شربت تریاک« از طریق داروخانه ها به بیماران را  عملیاتی کند. 
وی در بــاره روند ایــن مصوبه بیان کرد: در حال حاضر داروهــای درمان  اعتیاد از 
طریق دانشــگاه ها به مراکز درمان اعتیاد توزیع و بیمــاران  دارای اعتیاد می توانند 
داروی تجویز شده از سوی پزشک را مستقیما از  مراکز درمان اعتیاد دریافت کنند، 
اما در جلسه ۱۳۶ ســتاد مبارزه با  مواد مخدر کشور مقرر شد تا داروهای مخدری 
که تاکنون از طریق  دانشــگاه ها به مراکز و از مراکز درمان اعتیاد کشور به بیماران 

عرضه  می شــد، از طریق داروخانه های منتخب بین مراکز درمان اعتیاد توزیع  شود، 
به طوری که هر ۲۰ کلینیک درمان اعتیاد کشور به یک  داروخانه  وصل می شوند و 

آن ها داروی مخدر را بین مراکز درمان  اعتیاد توزیع می کنند. 
وی بــا بیان اینکه این مصوبه در ابتدا مجاری قانونــی را طی نکرد،  اظهار کرد: هر 
مصوبه ای که مرتبط با ســلامت مردم و در حوزه درمان  اعتیاد باشد، باید در کمیته 
درمان ستاد مبارزه با مواد مخدر که شــامل  وزارت بهداشت و معاونت های ذیربط 
آن، ســازمان بهزیستی، سازمان  نظام پزشکی و سازمان زندان ها و برخی ارگان های 
دیگر است، مورد  بررسی قرار گیرد و پس از بررسی، در صورت تایید این کمیته، در 
 جلسه رسمی ستاد تایید شود اما این طرح، پیش از آنکه مورد بررسی  کمیته درمان 
ستاد قرار گیرد، مستقیما به امضای رئیس ستاد مبارزه با  مواد مخدر )رئیس جمهور( 

رسید که اعتراض برخی ارگان های علمی  مرتبط با حوزه اعتیاد را بدنبال داشت. 
غالبــی ادامه داد: این اقدام در حالی انجام شــد که کانون سراســری  انجمن های 
درمانگران اعتیاد کشور، سازمان نظام پزشکی کشور،  انجمن علمی پزشکان عمومی 
ایران، انجمن علمی روانپزشــکان ایران،  مرکز ملی مطالعــات اعتیاد ایران و مرکز 
ســلامت روان و اعتیاد  ایران)ایرسا(، کار گروه پیشگیری از اعتیاد مجمع تشخیص 
مصلحت  نظام، اســاتید برجســته این حوزه و همچنین تعداد زیادی از نمایندگان 
 مجلس با این مصوبه مخالفت و اعتراض داشتند و حتی ۴۷ تن از  نمایندگان مجلس 

به طور مکتوب این مخالفت و نگرانی خود را نسبت  به این مصوبه اعلام کردند. 
غالبی ادامه داد: در پی این اعتراضات و مخالفت ها ، کمیته درمان ســتاد  مبارزه با 
مواد مخدر کشور تشکیل و در آن جلسه مقرر شد که عرضه  داروی درمان اعتیاد از 

طریق داروخانه ها به مراکز درمان اعتیاد منتفی  شود. 
  همچنین مقرر شــد که تصمیم گیری در مورد محل توزیع داروهای  درمان اعتیاد 
در اختیار کمیته درمان و حمایت های اجتماعی شوراهای  هماهنگی مبارزه با مواد 

مخدر استان ها قرار گیرد.  
رئیــس انجمن درمانگران اعتیاد کشــور تاکید کرد: لذا قرار بر این شــد که  توزیع 
داروهای مخدر مانند روال ســابق از طریق دانشــگاه ها در اختیار  مراکز قرار گیرد 
مگر آن که دانشــگاهی نیاز سنجی و احســاس کند که  باید روال توزیع داروهای 
درمانی اعتیاد بین مراکز درمانی تغییر کنند؛  در صورتی که دانشــگاه داوطلب شود 
که این روال در اســتان مربوطه  تغییر کند، در آن زمان شــورای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر کمیته  درمانی اســتان تشکیل و پس از بررســی درباره این موضوع 

 تصمیم گیری شود. 
غالبی اظهار کرد: در شــرایطی که با اصلاح مصوبه، اعتراضات  درمانگران و فعالان 
حوزه اعتیاد فروکش کرد، سازمان غذا و دارو با  نگرش صنفی خود، ضابطه ای را  در 
دســتور کار قرار داد که بر اساس  آن داروهای درمان اعتیاد از طریق داروخانه ها به 
بیماران عرضه شود  که این امر مجدداً نگرانی فعالان حوزه اعتیاد و درمانگران اعتیاد 

 کشور را برانگیخت. 

احمد مســلمی، رئیس انجمــن صنفی متخصصان 
تجهیزات پزشکی نســبت  به اعطای مسؤولیت حق 

فنی تجهیزات پزشکی به داروسازان اعتراض  کرد. 
رئیس انجمن صنفی متخصصان تجهیزات پزشــکی 
در جلســه هم اندیشی  با جمعی از دانشجویان، فارغ 
التحیلان و اســتادان رشته مهندســی پزشکی  در 
اعتراض به اعطای مســئولیت حــق فنی تجهیزات 
پزشکی  مراکز  درمانی به داروسازان که در دانشکده 
مهندسی پزشکی دانشگاه امیرکبیر  برگزار شد، اظهار 
داشــت: تا ســال 83 در ســتاد وزارت بهداشت که 
 قرارگاه تجهیزات پزشکی در آن وجود داشت، جمعاً 
دو تا سه کارشناس  مهندسی پزشکی در آن فعالیت 
می کردند اما اکنون بیش از 150  کارشناس تخصصی 

داریم که 80 درصد آنها مهندسین پزشکی هستند. 
وی افزود:باید مســئول فنی برای کنترل تجهیزات 
پزشکی نیز باشــد و  بحث مسئول فنی در سال 85 
مطرح شــده و آیین نامه تجهیزات پزشکی  در سال 
86 تدوین شــد اما جنبه های حقوقی آن به جدیت 
جنبه فنی دیده  نشــد.  مسلمی یادآور شد: تا زمانی 
که تجهیزات پزشــکی زیر نظر ســازمان غذا  و دارو 
نرفته بود، آنقدر دچار مشــکل نبودیم؛ ضمن اینکه 
دوره طلایی  که تجهیزات پزشــکی داشــت زمانی 
بود که زیر نظر وزیر بهداشــت بــود  اما از زمانی که 
تجهیزات پزشــکی زیر نظر سازمان غذا و دارو رفت، 
 این روند تغییر کرد. رئیس انجمن صنفی متخصصان 
تجهیزات پزشکی تصریح کرد: اکنون  بیش از 1200 

مهندس پزشکی در بیمارستان ها فعالیت می کنند. 
پنج  ســال پیش سازمان غذا و دارو به وزیر بهداشت 
فشــار آورد که تجهیزات  پزشــکی نیز تحت نظر ما 
قرار گیرد و تفاهم نامه ای نیز امضا شد. اکنون  طرف 
حساب ما داروسازان هستند که هیچ اشرافی نسبت 
به تجهیزات  پزشــکی ندارند اما دو قطبی مهندسی 
پزشکی با داروســازان دو قطبی  محکوم به شکست 
اســت. وی با بیان اینکه بیش از پنج هزار شــرکت 
در حوزه تجهیزات پزشــکی  فعالیت می کنند، گفت: 
حدود 300 شــرکت دارویی داریم کــه 70 درصد 
 تجارت دارو مربوط به دولت اســت؛ ضمن اینکه 99 
درصد تولید  تجهیزات پزشــکی در بخش خصوصی 

است.

ایران سفر به چین را ممنوع کرد
 

 علیرضا رئیســی معاون بهداشت وزارت بهداشــت اظهار کرد نسبت  مرگ افراد 
مبتلا به کرونا در حد دو درصد است. وی با ترسیم تاریخچه این بیماری و آخرین 
وضعیت آن در جهان و  ایــران، گفت: ابتدای پیدایش این ویروس در چین برای 
مدتی سیســتم  پذیرش بیمار و شیفت بندی پرسنل به خاطر هجوم بیماران در 
 بیمارستان های این کشور با مشکل مواجه شد. رئیسی، سیستم قرنطینه در چین 
را بســیار ســخت و جدی اعلام کرد و  بیان داشــت: ۱۱ میلیون چینی در شهر 
»ووهان« به طور کامل و ۵۹  میلیون چینی در اســتان »هوبای« به طور نســبی 
در قرنطینه قرار دارند. وی با اشــاره به اینکه هیچ کروناویروســی حتی »سارس« 
و »مِرس« به  این اندازهدر جهان کشــته نداده اســت، گفت: در عین حال باید 
توجه  داشــت که کروناویروس جدید اگرچه نســبت شــیوع بالاتری نسبت به 
 کروناویروس های قبلی دارد، ولی نســبت مرگ افراد در آن بســیار کمتر  از بقیه 
و در حد دو درصد اســت. معاون بهداشت وزارت بهداشــت، بار دیگر با تاکید بر 

اینکه کرونا وارد  کشور نشده است از معاونان بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی 
به ویژه  دانشگاه های علوم پزشکی مرزی خواست حداکثر تلاش خود را در  جهت 
تمهیدات لازم برای پیشــگیری از ابتلا به کرونا به کار گیرند. رئیسی تصریح کرد: 
پرواز مســافرتی به چین ممنوع شده و هموطنانی  که آنجا هستند هم با داشتن 
کارت ســلامت و اعلام اسامی شان به  وزارت بهداشت توسط نهادهای ذی ربط و 
تحت کنترل می توانند وارد  کشور شوند. وی خاطرنشان کرد: ۵۷ دانشجوی ایرانی 
در »ووهان« تحت تدابیر  لازم قرنطینه بودند و ۶ روز اســت وارد کشور شده اند 
و هیچ مشــکلی  ندارند در عین حال یک هفته دیگر در قرنطینه می مانند. رئیسی 
افــزود: تمام ضوابط یک قرنطینه کامل از درون هواپیما تا ورود  و اقامتشــان در 
کشــور برای آنان اجرا و برای اطمینان حتی پسماندهای  هواپیما و محل اقامت 
شــان بی خطرسازی و امحاء می شــود. معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: در 
فرودگاه امام )ره( علاوه بر  تب سنجی، دوربین های حرارتی نصب شده که این کار 
در فرودگاه های  بین المللی مشــهد، شیراز، اصفهان و تبریز نیز انجام گرفته یا در 
دست  انجام است. وی از معاونان بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی کشور خواست 
 مرزهای ورودی اعم از زمینی، دریایی و هوایی را به دقت کنترل کنند. رئیســی از 

معاونان تربیت بدنی و ســلامت آموزش و پرورش استان ها  نیز خواست با آموزش 
سراسری به دانش آموزان شرایط برای  شستشوی مداوم دست ها با مایع مخصوص 
در تمام مدارس تدارک دیــده  و یکی از زنگ های تفریح را به صورت نمادین در 
هر روز زنگ  شستشــوی دست ها قرار دهند، زیرا این کار تا ۹۰ درصد از ابتلا به 
 کرونا جلوگیری می کند. در ادامه این نشســت، مهرزاد حمیدی ضمن اشــاره به 
هماهنگی های به  عمل آمده برای آموزش پیشگیری از کرونا ویروس اظهار داشت: 
 وزارت آموزش و پرورش با همکاری وزارت بهداشــت برای پیشــگیری  از ابتلا به 
کرونــا ویروس آمادگی کامل دارد. معاون تربیت بدنی و ســلامت وزیر آموزش و 
پرورش گفت: ادارات کل  آموزش و پرورش کلیه استان ها هماهنگ با دانشگاه های 
علوم پزشــکی  در راه ارتقاء سلامت دانش آموزان گام خواهند برداشت. در بخش 
دیگری از این ارتباط ویدئویی معاونان بهداشت دانشگاه های  علوم پزشکی مرزی 
آخرین اقدامات در خصوص کنترل کروناویروس  را در اســتان های خود گزارش 
نموده و معاونان تربیت بدنی و سلامت  آموزش و پرورش این استان ها نیز آخرین 

اقدامات و برنامه های خود در  این زمینه را تشریح کردند. 

نگرانی از عرضه »شربت تریاک«،»متادون« و »بوپرنورفین« توسط  داروخانه ها
خبر

اعتراض انجمن متخصصان تجهیزات پزشکی نسبت به سپردن  مسؤولیت فنی به داروسازان

ابلاغ اجرائیه مهریه
بدین وســیله به ورثه مرحوم اســدعلی امرایی ؛ خانم ها و آقایان :   1-افســانه امرائی نام پدر 
: اســدعلی تاریخ تولد : 1349/01/01  شــماره ملی: 4072573744 شــماره شناسنامه :81 
به نشــانی : خرم  آباد میدان امام خیابان شــکوفه پلاک 117 ،لیلی امرائی نام پدر :  اســدعلی 
تاریخ تولد : 1351/02/15 شــماره ملی: 3319745786  شــماره شناســنامه :29 به نشانی : 
خرم آباد میدان امام خیابان شــکوفه  پلاک 117 ، زینب امرائی نام پدر : اسدعلی تاریخ تولد : 
  1361/04/09 شماره ملی: 4072709484 شماره شناسنامه   :483 به نشانی : خرم آباد میدان 
امام خیابان شــکوفه پلاک 117 ،  محمد امرائی نام پدر : اسدعلی تاریخ تولد : 1354/03/01 
شماره  ملی: 3256727565 شــماره شناسنامه :438 به نشانی : خرم آباد  میدان امام خیابان 
شــکوفه پلاک 117 ،قاسم امرائی نام پدر :  اســدعلی تاریخ تولد : 1364/06/23 شماره ملی: 
4073185616  شماره شناسنامه :1348 به نشانی : خرم آباد میدان امام خیابان  شکوفه پلاک 
117 ، محمود امرائی نام پدر : اسدعلی تاریخ تولد :   1362/06/30 شماره ملی: 4072851981 
شماره شناسنامه   :1744 به نشانی : خرم آباد میدان امام خیابان شکوفه پلاک ،  ابلاغ می شود 
که خانم صغری موســوی نام پدر : سید جمعه جهت  وصول تعداد یکصد و پنجاه )150( عدد 
ســکه کامل طلا بهار   آزادی مقوم به قیمت یوم آلاء به اســتناد مهریه مندرج در سند  ازدواج 
شماره سند ازدواج : شماره سند : 32133 ، تاریخ سند :   1390/04/05 دفتر خانه صادر کننده 
:دفتر خانه ازدواج شماره 6   علیه شما اجرائیه صادر نموده و پرونده اجرائی به کلاسه   9800967 
در این اداره تشــکیل شــده و طبق گزارش مورخ   1398/11/16 مامور ،  ابلاغ واقعی به ورثه 
مقدور نگردید ؛ لذا  بنا به تقاضای بستانکار طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد اجرائیه  فقط یک 
مرتبه در یکی از روزنامه های کثیرالانتشار محلی آگهی  می شود و چنانچه ظرف مدت 20 روز 
از تاریخ این آگهی که  روز ابلاغ محسوب می گردد ، نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام  ننمایید 

، عملیات اجرائی جریان خواهد یافت . 
علی رحیمی  - رئیس اداره اجرای اسناد رسمی خرم آباد

آگهی موضوع ماده 3 قانون و 13 آئین نامه تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مســتقر در اداره ثبت اســناد و املاک شهرستان 
دورود بشــرح ذیل:    رســیدگی و تائید و انشــاء  گردید.    مراتب در اجرای ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی دو نوبت به فاصله 15 روز جهت  اطلاع 
مالکین و ســایر صاحبان حقوق در روزنامه کثیر الانتشــار و محلی آگهی انتشار و علاوه بر آن 
در روســتاها الصاق تا چنانچه  اشخاص نسبت به مورد تقاضا اعتراض دارند از تاریخ نشر اولین 
آگهی و در روســتاها از تاریخ الصاق به مدت دو ماه اعتراض خود را  کتبا به اداره ثبت اسناد و 
املاک شهرســتان دورود تسلیم دارند و برابر مقررات معترض مکلف است ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم  اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به مراجع قضائی ذیصلاح اقدام و گواهی 
تقدیم دادخواســت تحویل ثبت اسناد نماید و ادامه عملیات  ثبتی موکول به ارائه حکم نهائی 
می باید در غیر اینصورت متقاضی با ارائه گواهی عدم تقدیم دادخواست و پس از انقضای مدت 
مذکور  و یا عدم وصول اعتراض سند مالکیت مورد تقاضا براساس مدلول رای وفق مقررات صادر 
خواهد شد و در هر حال صدور سند  مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع قضائی نخواهد بود. 

پرونده کلاســه      1397114425005000237 و رای شــماره  139860325005002610 
مورخه 98/11/07 به تقاضای آقای :  رحم  خدا محمد حســینی  فرزند: اصغر  نسبت به شش 
دانگ یک باب ساختمان به مساحت: 138متر مربع مفروز و مجزا شده از پلاک1  فرعی از 118 

اصلی واقع در بخش 4 شهرستان دورود. 
خروجی از مالکیت: محمد کرمی )گرمنی( فرزند احمد   %  م الف 1638                                        

انتشار نوبت اول: 98/11/23 
انتشار نوبت دوم: 98/12/09 

مصطفی امان اله بهاروندی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک دورود

رونوشت آگهی حصروراثت
آقای آقارضا زمانیان شیخی دارای شناسنامه شماره 4  به شرح دادخواست به کلاسه 981452  
از این شــورا درخواست گواهی  حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان نوربخش 
زمانی فرزند آقارضا به شناسنامه شماره 25015 متولد 1354 در تاریخ  در اقامتگاه دائمی خود 

بدرود زندگی گفته و ورثه آن مرحوم منحصر است به: 
 1- آقارضا زمانیان شیخی فرزند اسمعیل شماره شناسنامه 4 متولد 1324 پدر متوفی

 2- ثریا یوسف زاده فرزند اسداله شماره شناسنامه 9596 متولد 1335 مادر متوفی
 3- یسنا زمانی فرزند نوربخش  شماره شناسنامه 4190968889 متولد 1388 فرزند متوفی
 4- پانیسا زمانی فرزند نوربخش شماره شناسنامه 4191160133 متولد 1393 فرزند متوفی

 5- معصومه یوسف زاده فرزند منصور شماره شناسنامه 588 متولد 1358 همسر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر کسی 
اعتراضی دارد و یا وصیت نامه از  متوفی نزد او باشــد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به این شورا تقدیم نماید. 

زهرا احمدیانی
 مدیر دفتر شعبه اول حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان کوهدشت

رونوشت آگهی حصروراثت
آقای منصور یوسف زاده دارای شناسنامه شماره 327  به شرح دادخواست به کلاسه 981451  
از این شــورا درخواست گواهی  حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان معصومه 
یوســف زاده فرزند منصور به شناسنامه شماره 588 متولد 1358 در  تاریخ در اقامتگاه دائمی 

خود بدرود زندگی گفته و ورثه آن مرحوم منحصر است به: 
 1- منصور یوسف زاده فرزند پاپی مراد شماره شناسنامه 327 متولد 1326 پدر متوفی

 2- ماه بانو مرادی فرزند صیدمراد شماره شناسنامه 441 متولد 1336 مادر متوفی
 3- یسنا زمانی فرزند نوربخش  شماره شناسنامه 4190968889 متولد 1388 فرزند متوفی
 4- پانیسا زمانی فرزند نوربخش شماره شناسنامه 4191160133 متولد 1393 فرزند متوفی

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هر کسی 
اعتراضی دارد و یا وصیت نامه از  متوفی نزد او باشــد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک 

ماه به این شورا تقدیم نماید. 
زهرا احمدیانی

مدیر دفتر شعبه اول حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان کوهدشت

مفقودی
شناسنامه مالکیت سواری پژو تیپ پارس به رنگ مشکی روغنی 
مدل 1383 به شماره انتظامی 281 ب12-ایران87 به شماره 
موتور 12483014512 به شماره شاسی 83802781 متعلق 
به آقای باقر بهرامی فرزند جعفر مفقود واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

مفقودی
سندکمپانی وشناسنامه مالکیت و کارت و کلیه اسناد ومدارک سواری 
پراید تیپ 132 به رنگ سفید روغنی مدل 1390 به شماره انتظامی 
672 ل 86-ایران46 به شماره موتور 4451879 به شماره شاسی 
S5420090079425 متعلق به آقای مسلم کهنسال خلیلانی فرزند 

نادر مفقود وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
مدل  سفید  رنگ  به  تیبا  سواری  وکارت  مالکیت  شناسنامه 
موتور  شماره  به  –ایران46  م76  انتظامی 823  شماره  به   1398
 NAS811100K5870951 شاسی شماره  به   8858434/M15
متعلق به خانم زینب فکرجوان طالمی فرزند قاسم مفقود وازدرجه 

اعتبار ساقط می باشد.

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای خداداد احمدی دارای شناسنامه شماره 2 به شرح دادخواست به کلاسه 3/98183 ش از این 
دادگاه درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح داده که شادروان عظیم احمدی به 
شناسنامه شماره 120 در تاریخ 90/6/7 اقامتگاه دائمی خود را بدرود زندگی گفته ورثه آن مرحوم 

منحصر است به:
1- خداداد احمدی فرزند عظیم دارای شماره شناسنامه 2 صادره از خوی پسر متوفی

2- محمد احمدی فرزند عظیم دارای شماره شناسنامه 397 صادره از خوی پسر متوفی
3- اشرف احمدی فرزند عظیم دارای شماره شناسنامه 2 صادره از خوی دختر متوفی

4- هاجر احمدی فرزند عظیم دارای شماره شناسنامه 369 صادره از خوی دختر متوفی
5- دلشاد احمدی فرزند عظیم دارای شماره شناسنامه 247 صادره از خوی دختر متوفی

6- حوا عباس زاده فرزند عزت الله دارای شماره شناسنامه 160 صادره از خوی همسر متوفی
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک مرتبه آگهی می نماید تا هر کسی اعتراض 
دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تقدیم 

دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
جعفرزاده چهراقی - رئیس شعبه سوم شورای حل اختلاف خوی

رونوشت آگهی حصر وراثت
نظربه اینکه فاطمه پناهی دارای شناسنامه شماره 4 به شرح دادخواست به کلاسه 980227 ازاین شورا 
درخواست  گواهی حصروراثت نموده وچنین توضیح داده که شادروان ابراهیم وفائی به شناسنامه426  درتاریخ 

93/10/01 دراقامتگاه دائمی خودبدرودحیات گفته وورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به:
1-فاطمه پناهی ن پدر غلامرضا ت ت 1351 ش ش 4 نسبت با متوفی همسر 

2-نرگس وفائی ن پدر ابراهیم ت ت 1369 ش ش 0720113415 نسبت با متوفی فرزند 
3- نفیسه وفائی ن پدر ابراهیم ت ت 1372 ش ش 0720305721 نسبت با متوفی فرزند 

4-مریم وفائی ن پدر ابراهیم ت ت 1373 ش ش 0720371600 نسبت با متوفی فرزند 
5-زهرا وفائی ن پدر ابراهیم ت ت 1387 ش ش 0721182232 نسبت با متوفی فرزند

6-علی محمد وفائی ن پدر حاجی غلامپور ت ت 1312 ش ش 50 نسبت با متوفی پدر 
بجز نامبردگان ورثه دیگری ندارد . 

اینک باانجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبوررا به استناد ماده 362 ق امور حسبی  یک نوبت اگهی 
می نماید تاهر کس اعتراضی داردویاوصیت نامه  ازمتوفی نزد او میباشد ازتاریخ نشر اگهی ظرف مدت یکماه 

به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادرخواهدشد. 
شعبه یک شورای حل اختلاف شهرستان تربت جام

آگهی اخطار ماده 101
سید ابراهیم میراحسان پذیر فرزند: میرحسین نشانی: کرج شاهین ویلا سازمان زمین شهری بلوک ضلع شرقی ، 
درخصوص پرونده اجرایی کلاسه ش/3200 – 8900290 له بانک صادرات علیه سید ابراهیم میراحسان پذیر و 
شرکت صنایع غذایی شاهد طبق گزارش مورخ 89/9/17 کارشناس رسمی دادگستری پلاک ثبتی 146/3952 مورد 
وثیقه سند رهنی شماره 13825 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 62 شهرکرج به مبلغ 900/000/000 ریال 
ارزیابی گردیده . لذا چنانچه به مبلغ ارزیابی پلاک مذکور معترض می باشید، اعتراض کتبی خود را ظرف مدت پنج 
روز از تاریخ ابلاغ این اخطاریه به ضمیمه فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر به مبلغ 5/000/000 ریال به 
حساب کانون کارشناسان رسمی دادگستری 0125002500000 به دفتر این اجرا تسلیم نمایید. ضمنا به اعتراضی 

که خارج از موعد یا فاقد فیش بانکی دستمزد کارشناس تجدیدنظر باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
م الف-3741 

معاون واحد اجرای اسناد رسمی کرج

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )دستور فروش(
به موجب پرونده کلاسه 983452 از شعبه 23دادگاه عمومی حقوقی کرج خواهان آقای آرش حسن خانی فرزند: 
حبیب اله با وکالت آقای مهدی کریمی خوانده آقای بابک حسن خانی فرزند: حبیب اله مبنی بر فروش ملک مشاعی 
پلاک ثبتی 300 فرعی از 151 اصلی قطعه 340 تفکیکی لذا ملک ارزیابی شده و مقرر گردیده روز سه شنبه 
98/12/20 از ساعت 8 الی 9 درمحل اجرای احکام مدنی شعبه اول محاکم حقوقی کرج از طریق مزایده بفروش برسد. 
مزایده از قیمت 150/000/000/000 ریال طبق نظریه کارشناسی شروع میشود و به هر شخص حقیقی و حقوقی 
که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد. ده درصد وجه مزایده فی المجلس بصورت وجه نقد یا چک 
بانکی تضمینی از خریدار اخذ و الباقی ظرف یک ماه از وی وصول و پس از انجام مراحل قانونی و صدور حکم تملیک 
مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد. در صورتیکه در مهلت مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده 
وی پس از کسر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می گردد. کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده 
محکوم علیه است و از محل فروش پرداخت خواهد شد. طرفین می توانند ظرف مدت یک هفته از تاریخ مزایده نسبت 
به نحوه انجام مزایده اعتراض نمایند که در این صورت تا رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده به نام خریدار 
منتقل نخواهد شد ضمناً طالبین بشرکت در مزایده میتوانند ظرف پنج روز قبل از مزایده با اطلاع از مال مورد مزایده 
بازدید نمایند. مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:  در پرونده کلاسه 983452 کارشناس 
رسمی دادگستری از محل وقوع ملک واقع در کرج – رجایی شهر- خیابان آزادی خیابان هشتم شرقی پلاک 15 
بازدید و نظریه کارشناسی به شرح ذیل اعلام میگردد: الف- مشخصات بنا: بنای موضوع پرونده ساختمانی یک طبقه 
در همکف به انضمام زیرزمین دارای اسکلت آجری با ستونهای فلزی در میانه و سقف طاق ضربی بوده و انشعابات آب 
، برق و گاز وصل می باشد این ساختمان در قطعه زمینی به مساحت 1000 مترمربع واقع شده و حسب مندرجات 
سند مالکیت با پلاک ثبتی 300 فرعی از 151  اصلی قطعه 340 تفکیکی در اداره ثبت اسناد و املاک به ثبت رسیده 
است و این قطعه زمین دارای حدود اربعه شمالا به  طول 20 متر به قطعات 303 و 304 تفکیکی شرقا به طول 50 
متر به قطعه 341 تفکیکی جنوبا به طول 20 متر به خیابان هشتم  و غربا به طول 50 متر به قطعه 339 تفکیکی می 
باشد. ساختمان در طبقه زیرزمین با مساحت تقریبی 60 مترمربع به صورت اطاق سرایداری ،انباری و موتورخانه و 
در طبقه همکف به صورت یک واحد مسکونی با مساحت تقریبی 350 مترمربع شامل هال و پذیرایی ،آشپزخانه ، 5 
اطاق خواب، سرویس بهداشتی  و حمام و در حال حاضر تخلیه میباشد. ب- ارزش روز: باعنایت به  توضیحات اعلام 
شده و درنظرگرفتن موقعیت مکانی پلاک ، فضاهای مشاعی و مشترکات ، انشعابات و منصوبات، مساحت  مسکونی 
، اطلاعات اخذ شده از مشاورین املاک محلی و ... و در نظرگرفتن جمیع جهات موثر بر ارزیابی ، ارزش روز شش 
دانگ عرصه و اعیان این پلاک  ثبتی درصورت عدم در گرو بودن و عدم هرگونه بدهی به شرح ذیل ارزیابی می گردد: 

150/000/000/000 ریال معادل پانزده میلیارد تومان.  م الف- 3743 
دادورزاجرای احکام مدنی کرج
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حبیب اســدا... نژاد نائــب رئیس کانون 
انجمن صنفی مرغداران گوشــتی ضمن 
رد اســتفاده از تریــاک در مرغداری ها 
گفــت: هیچگونــه شــواهدی مبنی بر 
استفاده از این ماده در واحدهای تولیدی 

وجود ندارد.
اســدا... نژاد درباره مباحث مطرح شده 
مبنــی بر اســتفاده از تریــاک به جای 
دارو در برخی از مرغداری های کشــور، 
اظهارداشت: بنده این موضوع را تکذیب 
می کنم و چنین مسأله ای به هیچ عنوان 

صحت ندارد.

وی گفت: هیچ گونه شــواهدی که نشان 
بدهد اســتفاده از تریاک در درمان و از 
بین بردن بیماری های طیور مؤثر اســت 
یا شواهدی که نشــان دهد مرغداران از 
این ماده مخدر استفاده می کنند، وجود 

ندارد.
نایــب رئیــس کانــون انجمــن صنفی 
مرغداران کشــور اضافه کرد: مواد مخدر 

ممکن اســت به دلیل کدئینی که دارند 
باعث کاهش درد در طیور و گله ها شوند 
اما نمی توانند باعث ایجــاد مقاومت در 

بدن آنها و درمان بیماری ها باشند.
اســدا... نژاد درباره اینکــه مرغداران به 

دلیل قیمت بــالای داروی طیور از این 
ماده مخدر اســتفاده می کننــد، افزود: 
چنین مســأله ای به هیچ عنوان صحت 
ندارد چرا کــه قیمت تریاک از داروهای 

طیور گران تر است.

وی ادامه داد: زمانی که بیماری در طیور 
به اوج می رســد و هیچ دارویی جوابگو 
از  نیســت مرغداران مجبور به استفاده 
آنتــی بیوتیک فوزباک هســتند که نوع 
خارجی ایــن دارو در هرکیلوگرم ۲۳۰ 

هزارتومان عرضه می شود.
به گفتــه این مقام مســئول بــه ازای 
هرکیلوگــرم وزن مــرغ، از ۱۶۵ گــرم 
داروی فوزباک اســتفاده می شود و این 
دارو تأثیرگذاری بســیار بالایی دارد به 
طوری که طی ۴ تا ۵ روز باعث بهبود و 

درمان طیور می شود.
اسدا...نژاد تصریح کرد: با توجه به قیمت 
تریاک، اســتفاده از این ماده مخدر برای 
ندارد  اقتصادی  توجیــه  اصلًا  مرغداران 
بخصوص کــه این مخــدر باعث درمان 

نمی شود و فقط مسکن است.
وی اضافه کرد: ما جایــی ندیده ایم و یا 
نشــنیده ایم که مرغداران کشــور از این 
ماده مخــدر برای درمــان بیماری های 

طیور استفاده کنند.

مالیات ارزش افزوده و قطع بیمه 
ریشه صنعت فرش دستباف را 

خشکانده است
عبدا... بهرامی،مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف 
ایران با اشاره به اینکه بی تدبیری ها به اثرگذاری تحریم ها بر صنعت 
فرش ایران کمک کرده اســت گفت: با قطع بیمه تأمین اجتماعی و 

مالیات بر ارزش افزوده ریشه صنعت فرش خشکانده شده است
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف ایران با اشاره 
به اینکه تحریم های داخلی فرش دســتباف را نابود کرده اســت نه 
تحریم های ترامپ مستکبر گفت: فرش دستباف تمام شاخص های 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی را از جمله  انعطاف پذیری، فرصت 
سازی، مولد،درون زا، پیشرو و برون گرا بودن را دارد و جمعیتی چند 
میلیون نفری از آن ارتزاق کرده و پرچم دوم ایران محسوب می شود.

 وی با اشــاره به بی مهری به صنعت فرش دستباف گفت: این هنر 
صنعت موهبتی اســت که خداوند به ایرانیان عطا فرموده اما به مدد 
و ناسپاســی برخی مسئولین امر امروزه این تنها صنعت بومی سازی 
کشــور حال و هوای خوبی در تولید و صادرات ندارد. چندین ســال 
اســت که به نظر می رسد عده ای عمداً  یا از روی ناآگاهی عزمشان 
را جزم کرده اند که ریشــه صنعت فرش دستباف را بخشکانند که با 
قطع بیمه تأمین اجتماعی قالیبافان شروع شده و با قانون مالیات بر 
ارزش افــزوده به این کالای فاخر ادامه و در نهایت همزمان با تحریم 
دولت مستکبر آمریکا برای فرش ایران دریک حرکت غیر مسئولانه 
فرش دســتباف را ملزم به پیمان ســپاری و تعهد ارزی نمودند که 

حاصل آن شد.
مدیرعامل اتحادیه سراسری تعاونی های فرش دستباف ایران اظهار 
داشت: در 8ماهه سال 98 به میزان 10 درصد سال گذشته صادرات 
داشته باشیم. حال بماند که برای حمایت و توسعه این کالای صد در 
صد اشــتغالزا و ارز آور حمایت انجام نگرفت در حالی که بنا به گفته 
مسئولان امر حدود 11هزار میلیارد تومان تسهیلات کم بهره از محل 

صندوق توسعه ملی در دوسال گذشته پرداخت شده است.
وی افــزود: بنابه فرموده چون صــادرات فرش کاهش یافته لذا برای 
حوزه فرش تســهیلات در نظر گرفته نمی شود و تولید کنندگان به 
ناچار باید از تســهیلات 24 درصد برای فعالیت خود استفاده نماید. 
لازم اســت مســئولان امر بندانند علت کاهش صادرات فرش ایران، 
بخش کمی ناشــی از تحریم های خارجی و بخش اعظم آن به علت 
سیاست ها و مصوبات غلط و خلق الساعه مدیران تصمیم گیر داخلی 
ایجاد شده اســت و حالا که به مدد این سیاست های غلط وضعیت 
تولید و صادرات فرش دســتباف مطلوب نیســت به راحتی توجیه 

پذیری اقتصادی این کالای فاخر را زیر سوال می برید.
بهرامــی بیان کرد: تولید و صادرات فرش دســتباف تمام شــاخص 
های سیاســت های کلــی اقتصاد مقاومتــی را دارد که معظم له به 
تمام دســتگاه ها ابلاغ نموده اســت و کسانی که با بی تدبیری خود 
تیشه به ریشه این هنر صنعت می زنند باید جوابگو و حتی دادگاهی 
شوند. وقتی اتاق های فکر دولت غاصب آمریکا،فرش ایران را هم وزن 
توانمندی موشک ایران تحریم می کند این حاکی از قدرت و جایگاه 
فرش دســتباف از لحاظ اقتصادی و امنیت اجتماعی آن اســت ولی 
متأســفانه هنوز تصمیم گیران و مسئولان امر جایگاه والای این هنر 
صنعت را ندانسته و با بی تدبیری خود زمینه های اثر گذاری بیشتر 

تحریم های دشمن را مهیا می کنند.

علیرضــا صادق آبادی مدیر عامل شــرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران گفت: 
طرح های افزایش تولید از ســال ۱۳۸۰ تاکنون 
موجب شده اســت تا ظرفیت پالایشی ایران از 
۱.۶ میلیون بشکه در روز به ۲.۳ میلیون بشکه 
افزایش پیدا کند که این عدد بیانگر رشــد ۴۳ 

درصدی ظرفیت پالایشی ایران است.
صادق آبــادی با بیان این که حدود دو ماه پیش 
تفاهم نامه تامین مالی دو گانه سوز کردن یک 
میلیون و ۴۰۰ هــزار خودروی عمومی به امضا 
رسید اظهار کرد: قرار شــده که در این دو ماه 
قرارداد تجاری تبدیل و قراردادهای تامین مالی 

را جاری کنیم.

وی با تاکیــد بر این که امروز در اصفهان اولین 
خودروهای عمومی دوگانه  ســوز شده تحویل 
صاحبان داده خواهد شــد گفت: امیدواریم که 
تفاهم نامه امروز نیــز به قرارداد تجاری تبدیل 
و تامین منابع مالی طرح نیز به زودی مشخص 

شود.
بــه گفته وی از ســال ۱۳۸۰ طرح های مربوط 
به افزایش ظرفیت و بهینه ســازی پالایشگاه ها 
آغاز و تا ســال ۱۳۸۴ مراحــل طراحی، خرید 
تکنولوژی و اســناد مناقصه این پروژه ها آماده و 

پروژه ای ای پی سی وارد فاز اجرایی شد.
مدیــر عامــل شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتــی ایران با تاکیــد بر این که 

اجرای این طرح ها باعث شد تا ظرفیت پالایشی 
ایران افزایش یابد تصریح کرد: تولید نفت و گاز 
از ۷۰ میلیون لیتر در سال ۸۰ به ۱۲۰ میلیون 

لیتر در سال جاری افزایش یافت.

دو ســال پس از اجرای برنامه اشتغال روستایی 
و به بار نشســتن بخشــی از ظرفیت کســب و 
کارها در این مناطق، صاحبان مشــاغل بهترین 
قضاوت کنندگان برای داوری این برنامه و البته 

طرح موانع پیش رو هستند.
بیــکاری نه یــک چالش که حتــی در ادبیات 
دولتمــردان، به عنوان »ابرچالش اقتصادی« جا 
افتاده است؛ موضوعی که برونداد آن، هم از بعد 
اقتصــادی و هم از بعد اجتماعی آثار خود را در 

نمایان می کند.
یکی از آســیب پذیرترین مناطقی که از شرایط 
اقتصادی به شــدت تأثیــر می پذیرید، مناطق 
روستایی و عشایری است. مناطقی که در عین 
حال که می توانند منشــأ رشد پایدار باشند، سر 
آغاز رکود در گستره یک منطقه جغرافیایی نیز 
تلقی می شوند. روســتاها هر چند مناطق رانده 
شده از امکانات زندگی شهری باشند، اما توسعه 

پایدار از همین مناطق آغاز می شود.
افزایش تــوان اقتصادی خانوارهای روســتایی 
نخســتین ضرورت توســعه پایدار در روســتا 
و مناطــق محروم اســت و تنها ابزار رشــد و 
توانمندسازی، »اشــتغال« است. وقتی بیکاری 
در بین چند ابرچالش انگشــت شمار دولت قرار 
می گیرد، می توان آن را هشــداری برای اقتصاد 
نه یک روستا، منطقه یا شهر که هشداری برای 

افول اقتصاد یک جامعه دانست.
یکی از برنامه هایی که در همین راســتا طی دو 
ســال گذشــته کلید خورد، اجرای برنامه های 

اختصاصی اشــتغالزایی در مناطق روســتایی و 
عشــایری بود که با موافقت مقام معظم رهبری 
در ســال ۹۶ معادل ریالی ۱.۵ میلیارد دلار از 
منابع صندوق توسعه ملی با تلفیق منابع چهار 
بانــک عامل توســعه تعاون، بانک کشــاورزی، 
صنــدوق کارآفرینی امید و پســت بانک برای 
اشــتغال در این مناطق اختصــاص یافت. این 
برنامــه پس از ارائــه لایحه از ســوی دولت و 
تصویب در مجلس شورای اسلامی تحت عنوان 
»قانون حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار 

در مناطق روستایی و عشایری« کلید خورد.
این قانون سرانجام، پس از تدوین آئین نامه ها و 
دســتورالعمل های مرتبط از پایان سال ۹۶ وارد 
فاز اجرایی و پرداخت تســهیلات شــد؛ به این 
ترتیب که متقاضیان راه اندازی کسب و کارهای 
جدید در مناطق مرزی، روســتایی و عشایری 
می بایست طرح کســب و کاری خود را مبتنی 
بــر مزیت منطقــه در »ســامانه کارا« ثبت نام 
می کردند تا در صــورت تأیید و اقتصادی بودن 

طرح، مشمول دریافت تسهیلات می شدند.
اما پس از گذشت حدود دو سال از اجرای برنامه 
اشــتغال روســتایی و به بار نشستن این طرح، 
شرایط برای بازدید رسانه ها از چند طرح اشتغال 
روســتایی فراهم شد. طرح هایی که کار و تولید 
را با تأمین تســهیلات و سرمایه در گردش آغاز 
کردند. اولین مقصد بازدید از طرح های اشتغال 
روستایی، استان خراسان رضوی به عنوان یکی 
از پهناورترین اســتان های کشور بود. در حین 

بازدید در گفتگو با صاحبان این مشــاغل که با 
استفاده از تسهیلات اشتغال روستایی نسبت به 
ایجاد یا توسعه کسب و کار اقدام کردند گفتگو 
کردیــم تا از نقــاط قوت و ضعــف، مطالبات و 
مشــکلات پیش رو هم بگویند؛ هر چند موانعی 
پیش روی این صاحبان مشــاغل وجود دارد که 
در ادامه به آن می پردازیم؛ اما گزارشات میدانی 
از این مناطق نشان می دهد یک جریان اشتغال 
در روســتاها و مناطق عشــایری در حال شکل 

گیری است. 
در جریــان بازدید از این طرح هــا که به همراه 
عیســی منصوری، معاون توســعه کارآفرینی و 
اشتغال وزیر کار صورت گرفت، وی چندین بار 
به این موضوع اشــاره کرد که ما می توانســتیم 

با ایجاد کارخانه اشــتغالزایی کنیــم؛ اما آنچه 
کــه در این حوزه دنبــال می کردیم، ایجاد یک 
جریان اشتغال همراه با زنجیره ارزش در مناطق 

روستایی بود.
به گفته منصوری، از اواخر ســال ۹۶ تاکنون با 
پرداخت ۱۱ هزار میلیارد تومان تســهیلات از 
محل قانون حمایت از ایجاد و توســعه اشتغال 
روستایی و عشایری، برای ۱۹۷ هزار نفر فرصت 
شغلی ایجاد شده است و بخش قابل توجهی از 
اشتغال ۴۷۵ هزار نفری کل کشور در منتهی به 
پاییز امسال، مربوط به ایجاد اشتغال در مناطق 

روستایی، مرزی و عشایری است.

ë تأخیربانکدرپرداختتسهیلاتمارا

بامشکلمواجهکرد
وی با بیــان اینکه از محل ثبت نــام در برنامه 
اشتغال روستایی، موفق به دریافت ۹۵۰ میلیون 
تومان تسهیلات از بانک کشاورزی شدیم، گفت: 
البته به دلیل تأخیر در پرداخت تســهیلات از 
ســوی بانک کشــاورزی، به افزایــش قیمت ها 
مواجه شدیم که مشکلات زیادی برای ما ایجاد 
کرد و همه ســرمایه در گردش برای ســاخت 
هزینه شد تا به سختی توانستیم مجموعه فعلی 

را راه اندازی کنیم.

ë هزینهاشتغالزاییدرروستاهایک
چهارمصنعتکارخانهای

آمار اشتغالزایی کســب و کارهای روستایی در 
گزارشــات میدانی نشــان می دهد هزینه ایجاد 
هر شــغل کــه در »صنایع ســرمایه بر« مانند 
پتروشــیمی بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ میلیون نفر برای 
هر نفر برآورد می شــود، ســرانه هزینه اشتغال 
در مناطق روســتایی در محدوده های ۵۰ تا ۶۰ 
میلیــون نفر و در صورت تکمیــل ظرفیت این 
کســب و کارها حتی به کمتر از این میزان هم 
می رسد. به عبارتی اگر در صنایع کارخانه ای به 
ازای هــر ۲۰۰ میلیون تومان ســرمایه یک نفر 
شــاغل می شود، در کسب و کارهای روستایی و 
عشایری به ازای این میزان سرمایه برای حداقل 
چهار نفر اشــتغالزایی می شــود، بنابراین تکیه 
بر اشــتغالزایی در مناطق روســتایی مبتنی بر 
مزیت های روستا از ویژگی های این برنامه است.

اقتصادی

رشد ۴۳ درصدی ظرفیت پالایشی ایران

شرط موفقیت
 عملیات بازار باز

ë ایماننوربخش

در هفته های اخیــر طرح عملیات بازار باز توســط بانک 
مرکزی رونمایی شــده اســت و بنا بر نقل قول ریاســت 
محترم بانک مرکزی این ابزار قرار اســت جایگزین تعیین 
دســتوری نرخ های ســود بانکی و همچنین ابزاری برای 
کنترل نقدینگی  و مهار تورم توســط بانک مرکزی شود. 
برای موفقیت این ابزار شروطی لازم  است که بدون تحقق 

آنها عملا این  ابزار کارآیی خود را از دست خواهد داد.
برای روشــن شــدن مطلب لازم اســت که خلاصه ای از 

عملیات بازار باز شرح داده شود.
بانک ها برای نقل و انتقال مالی بین حساب ها و تسویه آنها 
گاهی ممکن اســت با کمبود منابع و گاهی با مازاد منابع 
مواجه شــوند. به همین منظور در بــازار بین بانکی منابع 
مازاد خود را به یکدیگر قرض می دهند. این استقراض بین 
بانکی به صورت مســتقیم انجام نمی گیرد، بلکه با استفاده 
از فــروش و بازخرید اوراق خزانــه دولتی انجام می گیرد. 
مثلا یک بانک به بانک دیگر اوراق خزانه را به قیمت ۱۰۰ 
تومان می فروشــد و متعهد می شــود تا چند روز بعد  آن 
را بــا قیمت بالاتــری مجددا خریداری کنــد. به این نوع 
 repurchase قرارداد اصطلاحا قــرارداد خرید مجدد یا
agreement گفته می شود. نرخ بهره بین بانکی در این 
بازار و توســط این قراردادهای بین بانکی تعیین می شود. 
مهم ترین متغیر پولی که وضعیــت نقدینگی کل اقتصاد 
کشور بر اســاس آن تعیین می شود، نرخ سود بین بانکی 
اســت. بانک مرکزی با دخالت در این بازار نرخ سود بین 
بانکی را  به نــرخ  هدف مورد نظر خــود نزدیک می کند. 
اما دخالت بانک مرکزی در این بازار به صورت دســتوری 
نیســت، بلکه بانک مرکزی با خرید و فروش اوراق خزانه 
با اســتفاده از قراردادهای تنزیل مجدد عرضه و تقاضای 
منابــع مازاد را تحت تاثیر قرار می دهد و نرخ ســود بین 
بانکی را تنظیم می کند. به مجموعه این اقدامات عملیات 

بازار باز گفته می شود.
آنچه به عنوان عملیات بازار باز معرفی شــده اســت چند 
ابهام و نقص دارد کــه بدون رفع آنها هدف بانک مرکزی 
محقق نخواهد شد. اولین شرط موفقیت  عملیات بازار باز 
این اســت که بانک مرکزی به صورت شفاف نرخ  سود بین 
بانکی هدف گذاری شده توسط خود را اعلام کند. در حال 
حاضر این نرخ  هدف که باید بر اســاس شرایط اقتصادی 
کشــور هدف گذاری شود، مشخص نیست. ریاست محترم  
بانک مرکزی این نرخ را تحت عنوان دالان نرخ ســود بین 
نرخ ســپرده گذاری بانک ها نزد بانک مرکزی و نرخ تنزیل 
مجدد اعــلام کرده اند. در حال حاضر نرخ ســپرده گذاری 
بانک ها نزد بانــک مرکزی یک درصد و نرخ تنزیل مجدد 
اضافه برداشــت بانک ها از بانک مرکزی ۳۴ درصد است. 
این میزان اختــلاف عملا کمکی به شــفافیت بازار پول 
نخواهد کرد و لازم است که نرخ سقف و کف حداکثر ۳ تا 
۴ درصد اختلاف داشــته باشد، ضمن  آنکه نرخ  هدف باید 

با شفافیت مشخص شود.
دومین پیش  نیــاز موفقیت این عملیات اجــازه دادن به 
شــرکت بانک ها در یک رقابت سالم است. در حال حاضر 
نرخ های ســود ســپرده  و تســهیلات همچنان به صورت 
دستوری تعیین می شــود و بانک ها انواع روش ها را برای 
عدم اجرای آن به کار می بندند. این سیاســت باعث عدم 
شفافیت و رقابت مخرب بین بانک ها و افزایش دارایی های 
ســمی و غیر واقعی در برخی از بانک ها شــده اســت. تا 
زمانی که  بانک مرکزی اقدامی در راســتای توقف فعالیت 
بانک های ناسالم و تعیین  تکلیف دارایی های موهومی آنها 
نکند، عملیات بازار باز عملا با شکست مواجه خواهد شد. 
چراکه وجود بانک های ناسالم همانند ظرفی است که  کف 
آن سوراخ است و هرچقدر در آن آب ریخته شود، چیزی 
در ته ظرف باقی نخواهد ماند. لازمه تشــخیص بانک های 
ناسالم از بانک های سالم اجرای یک برنامه جامع بازبینی 
 asset quality review کیفیت دارایی های بانکــی یا
اســت تا در نتیجه آن میزان دارایی های موهومی بانک ها 

مشخص شود.
ســومین شــرط موفقیت عملیات بازار باز استقلال بانک 
مرکزی است. تا زمانی که  بانک مرکزی نقش بانک و قلک 
دولت را ایفا کند ، نمی تواند در اعمال سیاســت های پولی 
خود موفق باشــد. لازمه استقلال بانک مرکزی این است 
که ســاختار فعلی  شورای پول و اعتبار به عنوان مهم ترین 
نهاد سیاست گذار پولی کشور تغییر کند و اعضای آن صرفا 
اقتصاددانان باشــند که فقط  بر اســاس شرایط اقتصادی 
کشور و نه با دســتور دولت نرخ سود بین بانکی هدف را 
تعیین کنند. تمام شــرط های فوق از لوازم موفقیت بانک 
مرکــزی در اجرای عملیات بازار باز اســت و بدون تحقق 
هر یک از آنها این اقدام ناکام خواهد ماند و مشــکلات و 

بحران های قبلی مجددا تکرار خواهد شد.

روایت صاحبان کسب و کار از ضعف و قوت برنامه اشتغال روستایی

علیرضا صالح رئیس ســازمان خصوصی ســازی 
درمورد میزان سود سهام عدالت اعلام کرد: برای 
کســانی که یک میلیون تومان سهم دارند میزان 

سود ۲۰۰ تا ۲۱۰ هزار تومان است.
صالح گفت: میزان سود سهام عدالت کمی بیش 
از ۲۰۰ هــزار تومان برای افرادی که یک میلیون 
سهم دارند، تعیین شده است. در این راستا میزان 
سود افرادی که ســهم های کوچک تری دارند به 
تناسب کوچک می شــود. البته میزان سود برای 
سهم های یک میلیون تومانی تقریبا ۲۰۳ یا ۲۰۴ 

هزار تومان است.
وی به این سوال که میزان دقیق سود چه زمانی 
مشخص خواهد شد؟ پاسخ داد: میزان دقیق آن 

سوم اســفند مشخص می شــود، زیرا هنوز باید 
مقدار دیگری ســود دریافت کنیم. البته چک ها 
را دریافت کرده ایم اما باید به پول تبدیل شــود و 
احتمالا اواخر هفته آینده مشخص و سود از سوم 

اسفند به حساب ها واریز می شود.
بــر اســاس ایــن گــزارش، رئیــس ســازمان 
خصوصی ســازی پیش از این اعلام کرده بود که 
میزان سود ســهام عدالت تا ۲۲ بهمن مشخص 
و واریز از ســوم اســفند آغاز می شــود. در سال 
۱۳۹۵ به ازای هر سهم یک میلیون تومانی، ۱۵۰ 
هزار تومان ســود پرداخت شده است و در سال 
۱۳۹۶ هم به این میزان ســهام ۱۷۵ هزار تومان 
ســود تعلق گرفته است. بر این اساس پیش بینی 

شده بود این رقم برای امسال بیشتر از سال های 
گذشته باشد. شــمار مشمولان این سهام بالغ بر 
۴۹ میلیون و ۱۵۴ هزار نفر هستند که البته رقم 
سهام آنها متفاوت است که بسته به ارزش سهام 
هر فرد، این مشمولان سود دریافت خواهند کرد.

مبلغ سود سهام عدالت اعلام شد

نحوه آزادســازی وثایق و تضامین در نشست فقهای 
شــورای نگهبان مورد بحث و بررســی قرار گرفت و 
نگه داشتن وثایق گیرنده تسهیلات بدون رضایت او 

خلاف شرع اعلام شد.
بنــا بر اعــلام رأی مورخ ۹۸.۸.۳۰ فقهای شــورای 
نگهبــان، »با توجــه به اینکه در تبصــره ۳۵ قانون 
بودجه سال ۹۶ تصریح شده است که پرداخت اصل 
تسهیلات ذی ربط موجب بخشودگی سود تسهیلات 
مذکور اســت، لذا وجهی برای نگاه داشــتن وثایق 

گیرنده تســهیلات بدون رضایت او وجود نداشته و 
مصوبه مورد شکایت از این جهت خلاف شرع است.«

در همین زمینه ارســلان قاسمی رئیس کمیسیون 
کشــاورزی اتاق تعــاون ایران گفــت: پیگیری های 
زیــادی در خصوص آزادســازی وثایــق و تضامین 
تولیدکنندگانی کــه از وام های زیــر ۱۰۰ میلیون 

تومان استفاده کرده اند، صورت گرفته است.
به گفته قاســمی، در قانون بودجه سال ۹۶ بخشش 
سود و جرایم وام های زیر ۱۰۰ میلیون مصوب و این 
قانون برای سال های ۹۷ و ۹۸ نیز تنفیذ شده است، 
بدان معنی که تســهیلات گیرنــده با پرداخت اصل 
وام، از پرداخت سود و جریمه معاف می شود اما بانک 

همچنان وثایق و تضامین را آزاد نمی کرد.
وی ادامــه داد: مطابق نظر فقهای شــورای نگهبان، 
وثایق و تضامین تســهیلات گیرنــدگان مذکور باید 

آزاد شود.
قاســمی تأثیر این آزاد سازی را اســتفاده دوباره از 
اعتبارات و تســهیلات برای تولید ذکر کرد و گفت: 
تأمیــن منابع مالی همــواره از مهمتریــن دغدغه 
تولیدکنندگان بوده و اســتفاده از تسهیلات بانک ها 
یکی از روش های مهم تأمین مالی محسوب می شود.

یادآور می شــود، بانک مرکزی اولویت بخشش سود 

تسهیلات ناشــی از اجرای تبصره ۳۵ قانون اصلاح 
قانــون بودجه ســال ۱۳۹۵ و تنفیذ آن طی قوانین 
بودجه ســال های ۱۳۹۶، ۱۹۷ و ۱۳۹۸ را به شرح 

زیر اعلام کرد.
- »تســهیلات اعطایی یارانه ای مورد حمایت دولت 

بابت حوادث غیرمترقبه و مسکن روستایی«
- »مطالبات امهال شــده آســیب دیدگان ناشی از 
حوادث غیرمترقبه که مشــمول بندهای )د( تبصره 
۱۱ قانون بودجه سال های ۱۳۹۳ و ۱۳۹۴ و بند )و( 
تبصره ۱۳ قانون بودجه ســال ۱۳۹۵ )اعم از قبل از 

سال ۱۳۹۵ و طی سال ۱۳۹۵(«
– »طرح هــای دولت بابت پــرورش دهندگان موز 
گلخانه ای، پــرورش دهندگان میگو، شــهرک های 
گلخانه ای، طرح های آب و خاک، اراضی باهوکلات و 
طرح های پرورش ماهیان گرم آبی استان های شمالی 
)که فاقد توجیه اقتصادی اولیه بوده و یارانه مربوطه 

تاکنون از سوی دولت پرداخت نشده(«
- »طــرح های پروش میگو، صیادان و شــیلات که 
به دلیل حوادث غیرمترقبه و بیماری نتوانســته اند 

نسبت به تسویه بدهی خود اقدام کنند«
- »تســهیلات گیرندگان زیر یــک میلیارد ریال که 
محکومیت آنها بــه دلیل عدم بازپرداخت اقســاط 

قطعی شده و زندانی شده اند«

واکنش تولیدکنندگان به استفاده از تریاک در مرغداری ها

آزادسازی وثایق فعالان اقتصادی دریافت کننده تسهیلات تا ۱۰۰ میلیون
خبر کوتاه

یادداشت
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اخبارخبر کوتاه افتتاح 25 پروژه آموزشی  و پرورشی  اصفهان در دهه فجر

کرج-اکبری-خبرنگاریادگار امروز:
مدیرعامل شــرکت گاز استان البرز از آغاز 
بهــره برداری و عملیــات اجرایی 3 پروژه 
گازرســانی در ایــن اســتان در دهه فجر 
امســال با هزینه ای بالغ بر 106 میلیارد 
ریال خبــر داد.به گــزارش روابط عمومی 
شرکت اســتان البرز، حســین تقی نژاد، 
ضمن بیان مطلب فوق،گفت: همچنین فاز 
دوم خط انتقــال بوئین زهرا- کرج در این 
ایام کلنگ زنی می شــود.تقی نژاد تاکید 
کرد: گازرسانی به روستاهای قوزلو، حسن 
آباد، سپیداران، اســکول دره و گل دره از 
ابتدای ســال آغاز شــده و در ایام مبارک 
دهه فجر به بهره برداری می رسد.به گفته 
وی، با بهره مندی 5 روستای فوق، درصد 
بهره مندی گاز طبیعی خانوار روستایی در 
اســتان البرز از 84 درصد به 84.5 درصد 

می رســد.این مقام مســئول ادامه داد: با بهره برداری از 5 
روستای فوق مربوط به شهرستان های اشتهارد، ساوجبلاع 
و نظرآبــاد، 160 خانوار از نعمــت گاز طبیعی برخوردار می 
شوند.وی با اشــاره به اعتبار این پروژه ها، خاطرنشان کرد: 
67 میلیارد ریال برای پروژه قوزلو و حسن آباد در شهرستان 
اشــتهارد، 31 میلیارد ریال برای پروژه سپیداران و اسکول 
دره در شهرستان ســاوجبلاغ و 8 میلیارد ریال برای پروژه 

گل دره در شهرســتان نظرآباد هزینه شده است.مدیرعامل 
شــرکت گاز اســتان البرز همچنین در خصوص کلنگ زنی 
فاز دوم خــط انتقال بوئین زهرا-کرج گفت: این خط انتقال 
بــه طول 64 کیلومتر با اعتباری بالغ بر 3 هزار میلیارد ریال 
در دو فاز 1 و 2 اســت که فاز نخســت به طول 41 کیلومتر 
از بوئیــن زهرا تا نجم آباد و فاز دوم به طول 23 کیلومتر از 
نجم آباد تا چهارباغ اســت که در فاز اول پیمانکار انتخاب، 
مسیرسازی پروژه انجام و 40 کیلومتر لوله پوشش شده و در 

حال حاضر، در مرحله حمل به محل پروژه 
و شروع جوشــکاری و عملیات نصب لوله 
اســت.وی تصریح کرد: برای فاز دوم این 
پروژه نیز پیمانکار انتخاب شده و در حال 
آماده سازی مسیر پروژه هستیم و در ایام 
مبارک دهه فجر کلنگ زنی خواهیم کرد.
تقی نژاد، شــروع پروژه مذکور در فاز اول 
را 18 اردیبهشت ســال جاری عنوان کرد 
و گفت: بهره بــرداری از این پروژه انتهای 
بود.مدیرعامل شرکت  سال 1399 خواهد 
گاز اســتان البرز دســتاورد این پروژه را 
تامین انرژی پاک و برقراری جریان پایدار 
گاز با افق 50 ســاله اســتان البرز در سه 
بخش صنعت، خدمات و کشاورزی دانست 
و افــزود: همچنین امکان گازرســانی به 
شهرک های بزرگ صنعتی اشتهارد، نجم 
آباد و ساوجبلاغ، گازرسانی به شهرک های 
بزرگ گلخانه ای برنامه ریزی شــده، گازرسانی به روستاها 
و توســعه صنعت و رونق تولید فراهم خواهد شــد.تقی نژاد 
اظهار داشــت: به لطف خداوند متعال و تلاش کارکنان این 
شــرکت، بار دیگر شاهد دستاوردهای جدید و تحقق آرمان 
های انقلاب اســلامی ایران و تحول در شهرها و روستاهای 
محروم خواهیم بود.شــایان ذکر است درصد بهره مندی گاز 

طبیعی خانوار شهری استان البرز 99.9 درصد است.

ساری-امیری فر-خبرنگاریادگار امروز: 
نایب رییسِ شــورای عالي اخلاق پزشکي در هفتمین کنگره سالانه 
اخلاق پزشکي در ساري ، اخلاق را عنصري حیاتي در پزشکي و علوم 
زیستي دانست كه در برخي موارد از قبیل پیوندِ اعضاء مرگ مغزي، 
ســلولهاي بنیادین و سیاست هاي نوین بهداشتي- درماني، نیازمند 
بازنگري جدي است.دکتر باقر لاریجانی رابطه پزشک و بیمار را فقط 
یکي از بخش هاي اخلاق پزشکي دانست و گفت: ایران از لحاظ قانون 

و اجرا در این بخش، یكي از كشورهاي پیشتاز منطقه است.
مشاور وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی  با اشاه به اینکه برنامه 
اخلاق پزشــکی در ایران برنامه ای ریل گذاري شده است دستیابي 
به چارچوب مبنایي ایراني - اسلامي مبتني بر میراث اخلاق پزشکيِ 
ایراني - اسلامي را ضروري دانست و افزود: توسعه یافتگيِ پژوهش و 

آموزش، دستیابي به این هدف را ممکن مي سازد.
نایب ریییس شــوراي عالي اخلاق پزشکي از تدوین  نخستین دایره 

المعارفِ اخلاق پزشــکیِ جامعه اسلامی با همکاري متخصصان بین 
المللي خبر داد که در مرحله نخســت با ۱۱۰ مدخل داخلي و بین 
المللي در حال انجام است.نایب ریییس شوراي عالي اخلاق پزشکي 
همچنیــن رضایت مندي از خدمات پزشــکي در ایران را ۹۷و۳دهم 
درصــد و نارضایتي را فقط ۲و۷ دهم اعــلام کرد و بر افزایش 
نظارتهــاي اخلاقي براي به حداقل رســاندن این مورد تاکید 

كرد.

نایب رییسِ شورای عالي اخلاق پزشکي :

 راهبرد ایران در اخلاق پزشکي كاملا روشن و شفاف است

آغاز بهره برداری و عملیات اجرایی 3 پروژه گازرسانی در استان البرز

معاون وزیر صمت:

 ۴۳۹ طرح صنعتی تا پایان سال
 راه اندازی می شود

یزد ـ خبرنگاریادگار امروز : 
معــاون طرح و برنامه وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: تا پایان ســال 
جاری ۴۳۹ طرح بزرگ با سرمایه گذاری ۴۹ هزار میلیارد تومان در کشور 

راه اندازی می شود.
"سعید زرندی"  در دیدار با نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه یزد 

افزود: این طرح ها زمینه اشتغال ۲۲ هزار نفر را فراهم می کند.
وی خاطرنشــان کرد : با وجود تحریم های ظالمانه که کشور را با شرایط 
اقتصادی ســختی مواجه کرده تلاش شــده تهدیدها را به فرصت تبدیل 
کنیم. زرندی با بیان اینکه در ۹ ماهه امســال، وضعیت تولید واحدهای 
صنعتــی تغییر کرد بطوریکــه ۶۰ درصد محصولات، دوبــاره به چرخه 
تولید بازگشــته افزود: امســال بحث راه اندازی واحدهای تعطیل شده را 
نیز پیگیری کردیم و تلاش شــد به جای راه انــدازی واحدهای جدید، 
واحدهایی که به دلایل مختلف فعالیت آنها متوقف شده اند را احیا کنیم.
وی ادامه داد: در این راستا ۲ هزار واحد هدف گذاری شده بود که تاکنون 

هزار و ۵۰۰ واحد به چرخه تولید برگشتند. 
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه امســال 
موضوع نســاجی، پوشاک و چادر مشــکی را به عنوان اولویت در دستور 
کار داریم، تصریح کرد: یزد در حوزه نســاجی و پوشاک، قطب اثرگذاری 

در کشور است. 
زرندی افزود: امســال در حوزه تولید نخ، سه درصد، الیاف پلی استر ۲۱ 

درصد و چرم ۲.۵ درصد رشد داشته ایم. 
وی تولید چادر مشکی را از دغدغه های وزارتخانه متبوع خود اعلام کرد 
و گفت: جلسات مکرری برپا شده چون از چند بعد حائز اهمیت است؛ هم 

نیازمند تکنولوژی خاص است و هم حجم بالای تولید را نیاز دارد.

استان تهران قهرمان دور رفت مسابقات لیگ برتر 
هاکی بانوان  کشورشد

زینب پناهلو-خبرنگاریادگار امروز: 
تیم هاکی بانوان استان تهران در دور رفت مسابقات لیگ برتر کشور با ۶ 
برد و یک مســاوی به عنوان تیم اول این مسابقات بیشترین امتیاز بدون 

باخت را کسب کرد.
دکتر مســعود مختاری با بیان اینکه تیم هاکی بانــوان پایتخت در دور 
رفت این دوره از مســابقات بدون باخت بازی های درخشانی را به نمایش 
گذاشتند از کیفیت خوب برگزاری بازیها در این مسابقات خبر داد و گفت 
؛ تیم هاکی بانوان اســتان تهران با عبور از ســد تیم های شهید المهدی 
مازندران ، کرمان ، روســتایی عشایری همدان ، ایلام ، آذربایجان غربی 
، گلســتان و استان خراسان رضوی حائز بیشترین امتیاز تیمی و بعنوان 

قهرمان دور رفت لیگ برتر کشور شناخته شد.
گفتنی است دور رفت این مسابقات که به میزبانی شهر بهنمیر مازندران 
برگزار گردید ۸ تیم شرکت کردند که تیم هاکی استان تهران با مربیگری 
عاطفه رحیم بخش به عنوان تیم اول در دور رفت این مسابقات در مرحله 

برگشت حضور خواهد یافت .

تامین حداکثری بازار داخل، رسالت فولادمبارکه
اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز :

 دکتر رضــا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجــارت در جریان بازدید از 
شرکت های فولاد سفید دشــت و ورق خودروی چهارمحال و بختیاری 
ضمن قدردانی از حمایت های فولاد مبارکه در به بهره برداری رســیدن 
و تداوم تولید این شــرکت ها گفت: فولاد مبارکه تامین حداکثری بازار 

داخل را رسالت خود می داند
 دکتر رضا رحمانی وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اهمیت تامین 
بــازار داخل گفت: اکثر محصولاتی که در گــروه فولاد مبارکه و به طور 
کلی در زیرمجموعه ایمیدرو در حال تولید میباشد، پیش از این از محل 

واردات تامین می شده است  
رحمانی با تاکید بر این که برای تامین بســیاری از ورق های خاص ما به 
واردات وابستگی داشتیم افزود: ایمیدرو و فولاد مبارکه تامین حداکثری 
بازار داخل و واحدهای مصرف کننده داخلی را رســالت خود می دانند از 
این رو برنامه ریزی های خوبی در این راســتا انجام شــد تا هر مقدار که 

ممکن است، محصولات مورد نیاز را در داخل تولید کنیم.
وی توجــه به رونق حداکثری تولید داخــل و اقدامات حمایتی دولت از 
احــداث خط نورد گرم شــماره 2 فولاد مبارکه را مهم شــمرد و گفت: 

ایمیدرو و فولادمبارکه پیگیر مراحل انجام این پروژه هستند.

۵۶ طرح اقتصادی و عمرانی بهزیستی استان مرکزی 
بهره برداری شد

اراک - خبرنگاریادگارامروز: 
مدیرکل بهزیســتی استان مرکزی گفت: ۵۶ طرح عمرانی و بهزیستی با 
ســرمایه گذاری ۲۳۸ میلیارد و ۷۲۰ میلیون ریال همزمان با نهمین روز 
از دهه فجر در این اســتان بهره برداری شد.»زهرا امینی«در آیین افتتاح 
طرح ها در جمع اصحاب رســانه افزود: ۴۶ میلیارد و ۲۵۰ میلیون ریال 
از منابع مالی صرف شــده برای تکمیــل و راه اندازی ۳۲ طرح اقتصادی 
بهزیستی استان بوده است.وی اظهار داشت: طرح های اقتصادی بهزیستی 
استان شامل مراکز اشتغالزایی ویژه مددجویان زیرپوشش است.مدیرکل 
بهزیستی استان مرکزی گفت: ۱۹۲ میلیارد و ۴۷۰ میلیون ریال نیز برای 
۲۸ طرح عمرانی در حوزه بهزیســتی شامل ۳۵ مسکن مددجویی اعتبار 
هزینه شــده است.وی اظهار داشت: ســه مرکز توانبخشی اراک با هدف 
آموزش، نگهداری و توانبخشــی معلولان به مناسبت دهه فجر راه اندازی 

شد.مدیرکل بهزیستی استان مرکزی گفت: ۲ مهدکودک، پایگاه خدمات اجتماعی 

و مرکز اتیسم در اراک نیز همزمان با دهه فجر در این استان خدمت رسانی خود 
را آغاز کردند.امینی  با اشاره به طرح های فرهنگی بهزیستی استان مرکزی گفت: 
برگزاری مسابقات ورزشی والیبال، شــطرنج، دارت، طناب کشی، دیدار با خانواده 
شــهدا، غبارروبی مزار شــهدا، نواختن زنگ انقلاب در مهدهای کودک، برگزاری 
جشن نماز مسابقه نماز، تجلیل از خادمان نماز، روزی با سردار، برگزاری کلاس های 

آموزش مهارت های زندگی را نیز در دهه  فجر امسال برگزار شد.
۶۵ هزار توانجو در استان مرکزی از خدمات بهزیستی استفاده می کنند.

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز:
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
اســتان اصفهان گفت : در بهمن ماه ســال 
جاری ۲۵ پروژه آموزشــی و پرورشی تحویل 
اداره کل آموزش و پرورش اســتان اصفهان 
می شــود که شــامل ۱۵۵ کلاس درس، با 
زیربنای 25 هــزار و ۴۰۰ متر مربع و هزینه 

۳۰ میلیارد تومان به بهره برداری می رسد.
ســید مهدی میربد در مصاحبه مطبوعاتی با 
خبرنگار مواجهه اقتصادی به تحصیل حدود 
۹۰۰ هــزار دانش آموز در اســتان اصفهان 
اشــاره کرد و افزود: با توجه به دغدغه ایمنی 
مدارس و فعالیت ها برای استحکام و ساخت 
و ساز مدارس، هر ســال در دو نوبت شروع 
ســال تحصیلی و ایام الله دهــه فجر افتتاح 
پروژه های آموزشــی و پرورشــی در استان 

داریم.
وی افزود: به غیــر از افتتاح پروژه های دهه 
فجــر امســال ، ۱۱۸ پروژه بــا ۶۳۷ کلاس 
درس و زیربنای۱۲۰ هزار مترمربع در سطح 
اســتان و در سال 98 به بهره برداری رسیده 
که همزمان تخریــب بناهای غیرایمن را هم 

داشته ایم.
وی بــه اســتاندارد ســازی سیســتم های 
گرمایشــی در مدارس سطح اســتان اشاره 
کرد وگفت: با شــروع سال تحصیلی ۱۳۹۸، 
بخاری های نفتی در مدارسی که زیرساخت 
گازرسانی داشتند جمع آوری شد و در حال 
حاضر مدرسه دارای علمک گاز که از بخاری 

نفتی استفاده کند دیگر نداریم.
میربــد تصریــح کــرد: ۴۲ کلاس درس در 

سطح استان زیرساخت گازرسانی ندارند که 
بیشتردر مناطق روستایی و فریدونشهر واقع 
شــده اند، افزود: برای این مدارس نیز برنامه 
ریزی هایی داشته ایم، به طوری که برخی از 
این مدارس با یکی دو کلاس، برق دارند و از 
رادیاتورهای برقی روغنی برای گرمایش آنها 
اســتفاده می کنیم، همچنین برای مدارس 
دیگــری که بیش از دو یا ســه کلاس درس 
دارند نیز از سیستم حرارت مرکزی با مشعل 
های دوگانه سوز استفاده می کنیم که ایمن 
هستند. وی افزود: از مهرماه سال آینده هیچ 

بخــاری نفتی در کلاس های درس اســتان 
نخواهیم داشت چه زیرساخت لازم را داشته 

و چه نداشته باشند .
 البتــه همکاری آموزش و پــرورش مناطق 
و نواحی را می طلبد که از وســایل گازسوز 
وســایل  از  اســتفاده  و  نکننــد  اســتفاده 

غیراستاندارد گرمایشی ممنوع است.
میربد در ادامه بیان کرد: مهرماه سال جاری 
مدارس خشــت و گلی در سطح استان جمع 
آوری شد و در دهه فجر امسال جشن جمع 
آوری مدارس خشت و گلی در استان برگزار 

می شود و حذف مدارس سنگی غیرایمن را 
در دستور کار داریم.

مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
استان اصفهان درخصوص مدارس کانکسی، 
اظهار کرد: به علــت جمعیت کمتر از ۵ نفر 
دانش آموزان و دوری مسافت، برخی از نقاط 
استان از کانکس استفاده کرده اند، به طوری 
که هم اکنون حدود ۵۰ مدرسه با کمتر از ۵ 
دانش آموز داریم که برخی سنگی و کانکسی 

هستند.
میربــد تصریــح کــرد: در حــال حاضر در 
شهرستان ســمیرم مدارس خشتی و بخاری 
نفتــی نداریــم و ۲۰ پروژه فعال آموزشــی 
و پرورشــی در ســمیرم داریم که ۷۰ تا ۷۵ 
درصد فعالیت ها یا با مشــارکت خیرین و یا 

توسط خیرین انجام می شود. 
مدیرکل نوسازی، توســعه و تجهیز مدارس 
استان اصفهان سیاست مهم این اداره کل از 
مهر ماه 1397را اتمام پروژه های نیمه تمام 
با اولویت پروژه های خیر ســاز عنوان کرد و 
افزود: هم اکنون از ۵۰۱ پروژه که در استان 
داریم، ۳۳۴ پروژه خیرساز و مشارکتی است، 
در عین حال که بالــغ بر ۲۶۰ پروژه فعال و 
۲۴۰ پروژه متوقف داریم که با ورود خیران و 
اختصاص اعتبارات دولتی باید به اتمام برسد.
وی با اشــاره به اینکه از خرداد تا شــهریور 
1397، افزایش قیمت در بازار ساخت و ساز 
داشــتیم و هزینه های ساخت و ساز مدارس 
حدود ۳ برابر شــد، خاطرنشــان کرد: با این 
وجود مشارکت خیران نه تنها کاهش نیافت 

بلکه نسبت به قبل چند برابر شده است.

دومین نشست هم اندیشی انجمن 
»آب و حیات آناهیتا« کرمانشاه برگزارشد

کرمانشاه- آرزو کرمی - خبرنگاریادگار امروز
دومین نشســت هم اندیشــی انجمن »آب و حیات آناهیتا« 

استان کرمانشاه با حضور اعضاء این انجمن برگزار شد. 
فاطمه میرزائی مدیر عامل انجمن آب و حیات آناهیتا اســتان 
کرمانشاه به فعالیت های این انجمن اشاره کرد و گفت: امسال 
دومین دوره ی برگزاری طرح "بانوی آب" در اســتان است که 
ســال 97 با همکاری مجموعه ی صدای سلامت برگزار شد و 
امسال نیز توسط انجمن آب و حیات آناهیتا برگزار می شود. 
وی افزود: همچنین طی ســال جاری طرح "خانه تکانی نوروز 
۹۸" با همکاری شرکت آب و فاضلاب شهری استان کرمانشاه 

برگزار می شود. 
میرزائی به اهداف تشکیل انجمن آب و حیات آناهیتا پرداخت 
و گفــت: حفــظ و احیاء منابــع آب موجود، آمــوزش اصول 
شــهروندي در این حوزه و همچنین برنامه هاي بوم گردي در 
راستاي نجات این نعمت الهي از اهداف کلی این انجمن است. 
مدیر انجمن آب و حیات آناهیتا تصریح کرد: تهیه نشــریات، 
جزوات و بروشــورهاي مرتبط با موضــوع فعالیت این انجمن 
كه  حاوي اخبار زیست محیطي، مقالات تحقیقي، پیشنهادات 
اســت، تبلیغ در جهت ایجاد الگوي صحیح مصرف و تولیدات 
ســازگار با محیط زیســت در جامعه ، شناساي و كشف مراكز 
آلوده  كننده  محیط زیســت و انعكاس آن به  مسئولین ذیربط، 
برگزاري مســابقات، گردهمایي ها، همایــش، طرح هاي بوم 
گردي، رویداد فرهنگي جهت آشــنایي جامعه در باب مسائل 
مرتبــط با موضــوع فعالیت این انجمــن از جمله روش های 

اجراي اهداف انجمن آب و حیات آناهیتا می باشد. 
میرزائی در پایان ســخنانش از عموم مــردم برای همدلی و 
همراهی در رسیدن به اهداف این انجمن دعوت بعمل آورد. 

گفتنی اســت؛ در این نشست هم اندیشــی هر یک از اعضاء 
محترم به بیان نظرات، پیشنهادات و انتقادات خود پرداختند.

تیم خلیج فارس اصفهان فاتح رقابت
  چوگان نقش جهان شد

اصفهان-مریم مومنی-خبرنگاریادگار امروز :
: به مناســبت گرامیداشــت دهه مبارك فجر و یادواره سردار 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیماني و همزمان با معرفي اصفهان 
نماد گردشــگري در پروژه هاي 2020 مسابقات چوگان همراه 
با رژه چوگان بازان اســتان اصفهان در هفدهم بهمن ماه سال 
جاري مسابقات نمادین چوگان با حضور تیم هاي زاینده رود و 

خلیج فارس برگزار گردید.
حسینعلي صادقي مسئول اجرایي و برگزاري مسابقات چوگان 
ویژه دهه مبارك فجر در این خصوص گفت:  این مســابقات با 
حضور نوزایي رییس فدراسیون چوگان،  دهخدایي مشاور ارشد 
فدراســیون، علیرضا نصر اصفهاني رییس شوراي اسلامي شهر 
اصفهان و فریده روشن عضو شوراي اسلامي شهر اصفهان، دکتر 
حســین جعفری جبلی رییس هیأت چوگان، زهرا یاوري نایب 
رییس،  مسئولین و اعضاي تیم هاي زاینده رود و خلیج فارس 
و بیش از 1 هزار نفر تماشــاچي در میدان تاریخي نقش جهان 

اصفهان برگزار گردید.
صادقي، رقابت كنندگان مســابقات چوگان را امیر شــیروانی، 
جواد میر نجم الدین، حمید رضا محقق، حمید حسنی، سعید 
خودسیانی و محمد جوادشــیروانی از تیم زاینده رود و سهیل 
گدینی، سید احسان هاشــمی جبلی، امیر صادقی راد، محمد 
حسین معین، مهرداد ایروانی و ســعید هادیزاده از تیم خلیج 
فارس و همچنین جواد عابدی، ســمیرا رعیتی و سمیه سادات 

موسوی را از داوران این مسابقات اعلام نمود.
وي افــزود: پس از اجراي برنامــه رژه، تیم ها طي دو چوكه به 
رقابت پرداختند كه ماحصل این رقابت برتري 5 بر 3 به نفع تیم 

خلیج فارس اعلام گردید.
صادقي از دیگر برنامه هاي این مسابقات را اجراي موسیقي شاد، 
ســخنراني مقامات اســتاني و رژه نوجوانان علاقه مند به بازي 

چوگان عنوان نمود.
گفتني اســت: ورزش ملی و بومی چــوگان با قدمت چند هزار 
ســاله تحت عنوان )چوگان بازی سوار بر اسب همراه با روایت 
گری و موســیقی( در 16 آذرماه 1396 بنام ایران ثبت جهانی 

یونسکو شد.

شیراز پایتخت کتاب ایران
شیراز-توانایی-خبرنگاریادگار امروز؛

شیراز طی مراسمی که ســالن کتابخانه ملی ایران برگزار شد عنوان 
ششــمین پایتخت کتاب ایران را کسب و مهندس حیدر اسکندرپور 
شهردار شیراز به نمایندگی از شهروندان این شهر، نشان پایتختی کتاب 

را دریافت کرد.
شهردار شیراز در حاشیه آیین پایانی ششمین جشنواره انتخاب پایتخت 
کتاب ایران ضمن تبریک به شهروندان، این عنوان را حاصل هم افزایی 
و خرد جمعی همه دستگاه های فرهنگی و فعالان حوزه کتاب دانست 
و گفت: دبیرخانه دائمی ترویج کتابخوانی مرداد ماه سال جاری با هدف 
تشریک مساعی سازمان فرهنگی شهرداری، اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی فارس، اداره کل کتابخانه های عمومی فارس ، کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان فارس و موسسات مردن نهاد در فرهنگسرای 
کتاب شهرداری شــیراز راه اندازی شد که توانست با انجام حداقل 
۵۷ فعالیــت و برنامه جدی حضوری قدرتمند در ششــمین 

جشنواره انتخاب پایتخت کتاب ایران داشته باشیم.

بوشهر- خبرنگاریادگار امروز:
 مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر گفت: شهرستان 
گنــاوه به عنوان پایلوت برای اجرای طرح الکترونیکی 

کردن نسخه های درمانی استان بوشهر انتخاب شد.
دکتر پرویز رمضانی مدیرکل بیمه سلامت استان بوشهر 
در دیدار با فرماندار گناوه اظهار داشت: با هماهنگی و 
پیگیریهای انجام شده، خوشبختانه مانده مطالبات سال 
96 مؤسسات تشــخیصی درمانی بخش خصوصی از 
بیمه ســلامت در استان بوشهر پرداخت و تسویه شده و در بخش دولتی نیز مطالبات شش ماهه اول 
امسال بطور کامل پرداخت و ۷۰ درصد مطالبات مربوط به ماه های مهر و آبان نیز به صورت علی الحساب 

پرداخت شده است.
مدیرکل بیمه ســلامت استان بوشهر با اشاره به لزوم ســاماندهی فرآیندهای ارائه خدمات سلامت و 
مدیریت بهینه منابع گفت: امسال پس از استقرار سرویس استحقاق سنجی در بیمارستانهای دولتی 
و حذف دفترچه برای دریافت خدمات بستری، بر اساس تصمیم سازمان بیمه سلامت، نسخه نویسی 
الکترونیکی در هر استان یک شهرســتان بصورت پایلوت اجرایی خواهد شد و برای دریافت خدمات 

سرپایی نیز نیاز به ارائه دفترچه نخواهد بود.
وی اضافه کرد: با توجه به بررسی های شرایط  مورد نظر و تنوع مؤسساتوی در توضیح این طرح گفت: 
با راه اندازی این طرح هنگام مراجعه بیمار به مطب یا مراکز درمانی با واردکردن کد ملی در سیســتم 
تمام اطلاعات از سامانه و بانک اطلاعاتی سازمان بیمه سلامت فراخوانی می شود و نوع و اعتبار بیمه و 
مشخصات و تصویر بیمه شده مشخص و نوبت دهی انجام می شود.دکتر رمضانی اظهار داشت: پس از 
آن اسم بیمار به لیست مراجعات پزشک منتقل می شود و پس از ورود به مطب پزشک و صدور و تأیید 
نسخه توسط پزشک، ضمن ارجاع نسخه به داروخانه یا پاراکلینیک مربوطه، یک کدنسخه برای بیمار 
صادر و از طریق پیامک برای بیمار ارسال می شود و همچنین متن نسخه و کد مذکور توسط پزشک 
قابل چاپ می باشد که در اختیار بیمار قرار می گیرد و بیمار با ارائه این کد و کد ملی خود به داروخانه و 
یا سایر مؤسسات پاراکلینیک، داروها و خدمات تجویز شده را دریافت می کند.وی گفت: حسن دیگر این 
است که اگر داروخانه ای یکی از داروهای بیمار را نداشته باشد، داروهای موجود را دریافت می کند و 
بیمار بدون نیاز به مراجعه مجدد به پزشک جهت بازنویسی نسخه، می تواند از داروخانه دیگر، داروی 

مورد نظر را با ارائه کد و کد ملی دریافت کند.

ســاوجبلاغ –عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار 
امروز : 

امام جمعه همراه با شــهردار،اعضای شــورای 
اسلامی،فرمانده حوزه بسیج برادران و خواهران 
همزمان با سالروز وفات حضرت ام البنین )س( 
و روز تکریم مادران و همســران شهدا با مادر 
گرانقدر شــهید بیژن جمشیدی،مادر گرانقدر 
شهید ســیروس فتوحی اهل و همسر شهید 

علیرضا فلاحی دیدار و گفتگو کردند.
حضرت حجت الاسلام والمسلمین صفدری امام جمعه شهرجدیدهشتگرد در این دیدار گفت: دیدار 
با خانواده های معظم شهدا برای ما روحیه بخش است. اعتلای ارزش های بلند اسلامی و پاسداری از 
میراث گرانبهای انقلاب را آرمان شــهدا دانست و ادامه داد: ما مدیون شهدای این مرز و بوم هستیم و 

نباید از آرمان های آن ها غافل شویم.
وی خاطرنشان کرد: باید تلاش شود تا با معرفی بیشتر شهدای معظم، افکار، اخلاق و معنویت والای آنان 

در فضای جامعه امروز گسترش یابد.
امام جمعه دیدار با خانواده شهدا را توفیق بزرگی دانست که می توان از این طریق تقدیری شایسته از 

صبوری و ایثارگری این افراد که دلیلی برای برکت و پیشرفت انقلاب هستند، شود.
مهندس آقایی شهردار شهرجدیدهشتگرد عنوان داشت: خانواده های معظم شهدا و ایثارگران با تقدیم 
بهترین عزیزان خود در راه دفاع از آرمان های کشور و مرزهای آن کاری بزرگ و ستودنی انجام دادند که 

این مهم افتخار بزرگی برای تمام ملت ایران است.
وی ابراز امیدواری کرد: بتوانیم وظایف خود را در راســتای خدمت رســانی به خانواده معظم شهدا و 
ایثارگران به نحو مطلوب انجام دهیم تا در پیشــگاه خداوند و نزد مردم شرمنده و مدیون خون شهدا 
نباشیم.فاطمه جلیلی رئیس شورای اسلامی شهر جدید هشتگرد با تجلیل از صبر، ایثار و فداکاری های 
مادران و همســران شهدا گفت: خانواده شهدا، فرزندان برومند خود را در زمانی که کشور به آنها نیاز 
داشت در راه اسلام و انقلاب تقدیم کردند و این اجری بی پایان در نزد خدای متعال خواهد داشت.

ایشــان در ادامــه تأكید كرد: امنیت امروز جامعه مرهون خون شــهدا و جانفشــانی های 
جانبازان و ایثارگران اســت که با حضور در جبهه های حــق علیه باطل، اجازه ندادند که 

دشمن خدشه ای به امنیت و آرامش ملت وارد کند.

همزمان با روز تکریم مادران و همسران شهدا انجام شد ؛

دیدار مسئولین شهرجدیدهشتگرد
 با خانواده شهدا 

مدیرکل بیمه سلامت استان خبرداد؛

 انتخاب گناوه به عنوان پایلوت اجرای پروژه نسخه نویسی 
الکترونیک  بوشهر 
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ســازمان ملل متحد در راستای جلب توجه جهانی 
بــه اهمیت حضــور زنان  در عرصه علــوم، فناوری، 
مهندســی و ریاضیات در سال ۲۰۱۶  قطعنامه ای را 
تصویب و از آن ســال به بعد ۱۱ فوریه را روز جهانی 
 زنــان و دختران در علم نامگذاری کرد، با این وجود 
اما بســیاری از  پژوهشگران و سیاست گذاران بر این 
باورند که هنوز این حوزه ها با  درصد پایین مشارکت 
زنان از چهــار دهه پیش تاکنــون همچنان مردانه 

 باقی مانده اند. 
لیلا فلاحتــی مدیر کل امور بین الملل معاونت امور 
زنان و خانواده  ریاست جمهوری ،  بیان کرد: موضوع 
زنان در حوزه علوم، فنی و  مهندســی و ریاضیات از 
اواسط ســال ۲۰۰۶ مورد توجه عموم قرار  گرفت و 
در برخی از اسناد و تحلیل  های یونسکو به آن اشاره 
شد. این  موضوع تا اواسط دهه اخیر به صورت فرعی 
مورد توجه بود تا اینکه  در ســال ۲۰۱۶، به منظور 
جلــب توجه جهانی به اهمیت حضــور زنان در  این 
عرصه، قطعنامه ای در سازمان ملل به تصویب رسید 
و به این  منظور ۱۱ فوریه به عنوان روز جهانی زنان 
  STEM  در علم نامگذاری شد و  بر این اساس حوزه
)علوم، فناوری، مهندســی و ریاضیات(  مورد توجه 

جدی قرار گرفت. 
  اگرچه این روز به عنوان روز جهانی زنان و دختران 
در علم نام گذاری  شــده اســت اما به گفته فلاحتی 
بسیاری از پژوهشگران و سیاست گذاران  بر این باورند 
که در جهان حوزه های علوم، فناوری، مهندســی و 
 ریاضیات با درصد پایین مشــارکت زنــان از چهار 
دهه پیــش تاکنون  همچنان مردانه باقی مانده اند. بر 
اساس گزارش یونسکو سال ۲۰۱۵،  زنان ۵۳ درصد 
از دانشجویان مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد 
 رشــته های علوم، فناوری و مهندسی و ریاضیات را 
تشــکیل می دهند، این  در حالیست که به طور کلی 
میانگین حضور زنان در رشــته های فنی و  مهندسی 
حدود ۲۲ درصد اســت که ایــن علت اختلاف )۵۳ 
درصد تا ۲۲  درصد( این اســت که ســهم زنان در 
رشــته های علوم پایه بالاست اما در  رشته های فنی 
و مهندسی که ارزش آفرینی اقتصادی بیشتری دارد 

سهم  زنان کمتر است. 
البتــه فلاحتی معتقد اســت که بر اســاس آخرین 
گزارش یونســکو )ســال   ۲۰۱۵(، ســهم زنان فارغ 
التحصیل در کشــورهای آفریقای سیاه،  کشورهای 
عربی و بخش هایی از آسیا در حوزه فنی و مهندسی 

افزایش  یافته اســت. از میان ۱۳ کشــور آفریقایی 
زنان فارغ التحصیل هفت کشــور  بنیــن، بوروندی، 
اریتره، اتیوپــی، ماداگاســکار، موزامبیک و نامیبیا 
رشد  چشمگیری )بیش از پنج درصد( در رشته های 
مهندسی از ســال ۲۰۰۰  داشتند، البته هنوز کمتر 
از ۲۰ درصد زنان کشــورهای آفریقا در  رشــته های 

مهندسی فارغ التحصیل می شوند. 
مدیرکل امور بین الملل معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری  ادامه داد: همچنین از میان هفت 
کشور عربی چهار کشور شــاهد رشد  یک درصدی 
پایدار بودند که بیشــترین رشــد متعلق به امارات 
متحده  عربی و فلسطین با ۳۱ درصد، الجزایر با ۳۱ 
درصد و عمان ۵۳  درصد بود البته کشــور عمان در 
مجموع کشورهایی با بالاترین نرخ  مشارکت زنان در 

رشته  های فنی و مهندسی قرار دارد.  

اولتیماتوم وزارت صمت به 
تامین کنندگان تایر

یک مقام مسئول گفت: اگر ظرف سه ماه آینده، قیمت حاشیه بازار و  مصوب 
تایر، به یکدیگر نزدیک نشوند، نه تنها قیمت برخی از  سایزهای تایر کاهش 

می یابد؛ بلکه در تخصیص ارز بازنگری می کنیم. 
اگرچه وزارت صنعت، معدن و تجارت ظرف ماههای گذشــته تلاش  کرده 
تــا با هماهنگی میان تولیدکنندگان و واردکننــدگان تایر، بازار این  کالای 
حســاس و ضروری مورد نیاز مردم را تا حدودی از آشفتگی  نجات دهد؛ اما 
همچنان برخی تلاطم های مرتبط با عرضه در بازار  ســبب شده تا برخی از 
انواع تایرهای سواری، با دو برابر قیمت مصوب  به دست مصرف کننده نهایی 
برسد؛ ضمن اینکه برخی رانندگان ناوگان  حمل بار کشور نیز، به دنبال عدم 
دسترســی راحت به تایرهای   »کامیونتی« و »نیســانی«، در بازار با مشکل 

جدی مواجه شده اند. 
رســول جمشیدی، مجری طرح توزیع سیســتمی تایر سنگین پیش تر در 
 خصوص کمبود برخی از ســایزهای تایر در بازار اعلام کرده بود که  سالانه 
به طور متوسط، نزدیک به ۹۵۰ هزار حلقه تایر وانتی )رینگ   ۱۶ تا ۲۰( در 
داخل کشــور تولید می شود؛ در حالی که در ۱۰ ماهه  ابتدایی سال جاری، 
تنها ۷ هزار حلقه تایر تولید داخل در ســامانه جامع  تجارت ثبت شــده و 
بــه همین دلیل، امکان صــدور حواله کافی برای تأمین  نیاز بازار، توســط 
ســامانه های توزیع تایر مقدور نبوده است که در این  میان اصلاحاتی البته 

صورت گرفته است. 
تولیدکنندگان باید اطلاعات تولید خود را مستمرا گزارش کنند

اظهارات مجری طرح توزیع سیســتمی تایر ســنگین نشانگر آن است که 
 یکی از علل اختلال در بازار تایر، ریشــه در خودداری تولیدکنندگان از  ارائه 
اطلاعات دقیق به وزارت صمت دارد؛ این در حالی است که  کارخانجات تایر 
بر اســاس مصوبه کارگروه تنظیم بازار، بایستی  گزارش مستمر و اطلاعات 
تولیدات خود را در سامانه جامع تجارت  ثبت کنند. در این میان، جمشیدی 
معتقد است راه اندازی سامانه ای برای توزیع  سیستمی در بخش تایر سنگین، 
موجب شفاف سازی زنجیره و کاهش  قیمت شده؛ اما در بخش کامیونتی و 
نیســانی و همچنین تایر ســواری، به  دلیل مقاومت برخی تولیدکنندگان، 

شاهد فروش تایر با قیمتی بیش از  نرخ مصوب هستیم. 
از ســوی دیگر، مصطفی تنها، سخنگوی انجمن صنفی صنعت تایر،  معتقد 
است تمام کارخانه های تولیدی باید به صورت ماهانه گزارش  تولیدات خود 
را در سامانه جامع تجارت ثبت کنند که این کار هم  صورت می گیرد؛ چراکه 
در غیــر این صورت، برای تأمین ارز و  واردات مواد اولیه، با مشــکل مواجه 

خواهند شد. 
در همین رابطه، محمدرضا کلامی، مدیرکل دفتر تأمین، توزیع و تنظیم  بازار 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به ضرورت حفظ تعادل  در عرضه 
و تقاضا در تمام کالاها از جمله تایر گفت: یکی از مشکلات  اصلی بازار تایر 
سواری، به چگونگی تخصیص ارز به واردات این  کالا در گذشته برمی گردد؛ 
به این معنا که قبلًا واردکننده، تایر را با ارز   ۳۷۰۰ تومانی وارد بازار می کرد؛ 
اما در شرایط فعلی باید این کار را  با ارز نیمایی انجام دهد؛ در نتیجه، منابع 
ریالی مورد نیاز برای واردات  تایر ۱۵۰ الی ۱۶۰ درصد نســبت به سال های 

گذشته افزایش یافته است. 
چرا بازار تایر دچار عدم تعادل شد؟

کلامی با بیان اینکه نیاز ســالانه کشــور به تایر سواری، حدود ۲۴ الی   ۲۶ 
میلیون حلقه برآورد می شود، افزود: تا پیش از سال ۹۷، کمبودی  در بازار تایر 
وجود نداشت، به طوری که سالانه ۱۷ میلیون حلقه تایر  توسط شرکت های 
داخلی و ۸ میلیون حلقه تایر نیز از طریق واردات  تأمین می شــد. وی ادامه 
داد: با توجه به تخصیص ارز نیمایی به تولیدکنندگان تایر  برای واردات مواد 
اولیه، بهای تمام شده تأمین کالا برای آن ها نسبت به  واردکنندگان پایین تر 
آمد و به دلیل عدم رقابت پذیری میان واردات و  تولید، واردات تایر در سال 
۹۷ دچار کاهش ۵۰ درصدی شد و به کمتر  از ۴ میلیون حلقه رسید که این 
رقم در سال ۹۸ به کمتر از ۱میلیون  حلقه رسیده است. لزوم افزایش تولید 

و تأمین نیاز بازار تایر توسط تولیدکنندگان
کلامی با تاکید بر اهمیت حمایت از تولید داخلی گفت: تخصیص ارز  نیمایی 
به واردات مواد اولیه به منظور رونق بخشــیدن و حمایت از  صنعت تایر در 
کشور بســیار پسندیده اســت؛ اما با وجود این حمایت ها  انتظار می رود 
تولیدکنندگان ســهم خود را از بازار افزایش داده و نیاز  بازار تایر کشــور 

را تأمین کنند. 

  TD-LTE  اتصال سیم کارت های
بدون نیاز به مودم

سیم کارت های مختص مودم های اینترنت ثابت  TD-LTE  ایرانسل که 
تا  پیش از این تنها به همراه مودم های اینترنت ثابت ارائه می شد، بدون 

 نیاز به خرید مودم  TD-LTE  عرضه می شود. 
ایرانسل اعلام کرد متقاضیانی که قصد تهیه سیم کارت های نسل چهار 
 ثابت  TD-LTE  بــدون تهیه مودم را دارند، می توانند »ســیم کارت 
مختــص  مودم هــای اینترنت ثابــت  TD-LTE « را به همراه بســته 
اینترنــت اولیه،  به صورت مجزا بدون نیــاز به خرید مودم در زمان ثبت 
نام، تهیه کنند.  این ســیم کارت ها در تمامی مودم های  TD-LTE  )با 
قابلیت پشتیبانی از  باند فرکانسی ۳۵۰۰ مگاهرتز( قابل استفاده هستند 
و با استفاده از آن ها،  مشترکان می توانند در تمامی استان ها از اینترنت 

پرسرعت ثابت ) TD- LTE ( ایرانسل استفاده کنند. 
نمایندگی هــای مجاز منتخــب، مراکز خدمات و در آینده، فروشــگاه 
 اینترنتی ایرانسل به نشــانی  shop.irancell.ir، این سیم کارت ها را 
 ارائه می دهند. پوشــش گسترده در مراکز اســتان ها، سرعت بالاتر در 
 مقایسه با ســایر خدمات، امکان استفاده از بسته هایی با حجم های بالا 
و  متنوع و هزینه مقرون به صرفه در مقایســه با سیمکارت های اینترنت 

 همراه، از جمله مزایای این سیم کارت ها به شمار می روند. 
 ) TD-LTE ( قیمت ســیم کارت های مختص مودم های اینترنت ثابت
 ایرانســل، ۲۴۰ هزار ریال در نظر گرفته شده است و بسته های اینترنت 
  ۲۴، ۴۰ و ۸۰ گیگابایتی نیز به ترتیب  با قیمت های ۴۶، ۷۰ و ۱۱۷  هزار 

تومان به عنوان بسته های اولیه معرفی شده اند. 
ایرانســل برای نخســتین بار در ایران، مردادماه ســال ۱۳۹۵، شبکه 
 اینترنت ثابت پهن باند یا  TD-LTE  را از شهر مشهد به طور همزمان 
در   ۲۵ اســتان ایران راه اندازی کرد و تاکنون این خدمت در ۱۵۹ شهر 

 ارائه شده است. 
علاوه بر  TD-LTE، ســایر فناوری هــای اینترنت ثابت موجود، مانند 
 ADSL، به دلیل مشــکلاتی از جمله ســرعت پایین، نیاز به استفاده 
از خــط  تلفن ثابت، نیــاز به ظرفیت خالی در مرکــز مخابرات منطقه، 
نیاز به  اســتفاده از خط تلفن ثابت و بدون امکان جابجایی و محدود به 
مکان  خاص، به طور کامل پاســخگوی نیاز کاربران و مشترکان امروزی 
 نیســتند. این در حالی اســت که ســرویس  TD-LTE، با دارا بودن 
 ویژگی هایی همچون قابلیت اســتفاده در مکان های مختلف، بدون نیاز 
به  خط تلفن ثابت، راه اندازی ســریع و پایــداری بالا در آپلود و دانلود، 

تجربه  سرعت بسیار بالاتری را برای کاربر همراه دارد. 

تاثیر حذف "انتگرال" بر یادگیری
 درس فیزیک در دانشگاه

عضو هیئت علمی دانشگاه صنعتی امیرکبیر درباره مشکلاتی که حذف 
 انتگرال از دوره  پیش از دانشــگاه ایجاد کرده است، گفت: دانشجویانی 
 که به تازگی وارد دانشــگاه می شوند، "حد"، "پیوستگی" و "مشتق" را به 
 صورت کامل در دبیرســتان نمی خوانند، در نتیجه مــا مجبوریم ابتدا 
این  بخش ها را به دانشــجویان آموزش داده و سپس انتگرال را تدریس 
کنیم.  اما مشــکلی که پیش می آید، این است که وقتی دانشجو انتگرال 
را حتی  در سطح مقدماتی نیاموخته، در درس "فیزیک ۱" و به تبع آن، 

در  دروس دیگر مشکل پیدا می کند. 
داریوش کیانی با بیان این که »ماحصل بسیاری از قسمت های حساب 
و  دیفرانســیل که در مدارس به دانش آموزان تدریس می شــود، درک 
مقدماتی  انتگرال اســت«، اظهار کرد: حذف انتگرال مانند این است که 
درختی را  کاشته ایم، با زحمت آن را به ثمر رسانده ایم و حالا آن را رها 
کرده و از  ثمره آن هیچ بهره ای نمی بریم. این مشابه تصمیمی است که 

در این مورد  اتخاذ شده است. 
اســتاد ریاضی دانشــگاه صنعتی امیرکبیر ادامه داد: ممکن است پاسخ 
 برخی از مسئولان آموزش و پرورش این باشد که »مگر ما  دانش آموزان 
را لزوما برای ورود به دانشــگاه تعلیم می دهیم؟« پاســخ این  است که 
اتفاقا ما همچنین نگران افرادی هســتیم که وارد دانشگاه  نمی شوند، به 
عنوان یک مثال ساده، وقتی شخصی به عنوان یک  تکنسین ساده حتی 
با مدرک دیپلم وارد شرکتی می شود و می خواهد  مساحت یا حجم یک 
شی را حساب کند، اگر این شی شکل روتین اشیای  هندسی را نداشته 
باشــد که غالبا نیز چنین است، این انتگرال است که به  او در این راستا 

کمک می کند. 
وی افزود: توصیه من این است که حتی در مدارس فنی و حرفه ای هم 
 باید طوری مباحث ریاضیات تدوین شــود که به انتگرال ختم شود. ما 
به  خوبی می دانیم که غالب دانش آموزانی که در رشــته ریاضی-فیزیک 

 درس می خوانند، قرار نیست به دیپلم اکتفا کنند. 
کیانی با بیان این که »غالب کســانی که رشــته ریاضی را در دبیرستان 
 انتخاب می کنند، به دنبال این هستند که تحصیلشان را در مدارج بالاتر 
 دنبال کنند«، افزود: این برای من جای تعجب دارد که با این تفاســیر 

چه  طور داریم فرصت فهم مقدمات انتگرال را از آنان سلب می کنیم

یک فعال محیط زیســت، کم کاری در اخذ جریمه های 
نقدی از متخلفان  صید و شــکار و همچنین تولید سالی 
۳۰ هزار اســلحه شکاری و صدور  جواز برای آن را عامل 

افزایش شکار غیرمجاز در کشور دانست. 
فرزاد علیزاده، گفت: وجود ســه و نیم میلیون اســلحه 
شــکاری دارای  مجوز حمل در کشور به معضل بزرگی 
برای حیات وحش ایران تبدیل  شده است. بدیهی است 
وقتی کســی اســلحه شــکاری خریداری می کند و از 
 ســازمان ها و ارگان های مربوطه به صورت قانونی مجوز 
نگهــداری  دریافت می کند، انتظار دارد با دریافت پروانه 
شکار از سازمان حفاظت  محیط زیست به طبیعت رفته 
و حیوانات را شکار کند، در غیر این  صورت دور از انتظار 

نیست که به صورت غیرمجاز به این کار  مبادرت کند. 
وی افزود: گذشته از قبح ذاتی عمل شکار و ناپسند بودن 
آن نزد اذهان  عمومی، به دلیل حرام بودن امر شــکار از 
ســر تفریح به فتوای صریح  مراجع عظام، ضروری است 
به دنبال یک راهکار اساسی برای حل این  معضل باشیم. 
علیــزاده تصریح کرد: مدت مدیدی اســت شــاهدیم 
که حتی شــرایط  ســخت گیرانه ای هم که برای صدور 
مجوزها وضع شــده، نتوانســته اســت  معضل شکار را 
حل کند. در گذشــته و طبق قانون، هــر ایرانی بالای 
۱۸  سال می توانست سه قبضه سلاح )پس از بررسی ها 
و تأییدیه هــای امنیتــی(  حمل کند کــه عبارت بودند 
از یک تفنگ گلوله زنی برای شــکار  پســتانداران، یک 
تفنگ گلوله زنی با کالیبری کوچک تر از شش میلی متر 
 برای تمرین تیراندازی )ســلاح خفیــف( و یک تفنگ 
ساچمه زنی برای  شکار پرنده. هر تفنگ ساچمه زن ۲۰۰ 
فشنگ و هر گلوله زن ۳۰  فشنگ سهمیه دولتی سالیانه 
دریافت می کرد. اما اکنون ســخت گیری ها  بیشتر شده 
اســت، به طوری که افراد بالای ۱۸ ســال )مردان دارای 
کارت  پایــان خدمت( و زنان بالای ۱۸ ســال می توانند 
فقط دو نوع اسلحه داشته  باشند، ساچمه زنی و خفیف و 
یا گلوله زنی و ساچه زنی و صدور مجوز  دو نوع گلوله زنی 
باهم امکانپذیر نیست. همچنین، مدت زمان اعتبار  جواز 
اسلحه خفیف هم از ۵ سال به ۲ سال تقلیل یافته است. 

همچنین،  سهمیه فشنگ برای ساچمه زنی ۱۰۰ عدد و 
برای گلوله زنی ۲۰ عدد در  سال است و بیش تر از یک و 
نیم برابر سهمیه هم حق نگهداری فشنگ  وجود نداشته 
و جرم محســوب می شود. با تمام این اوصاف، متأسفانه 
 شاهد آن هستیم که بیشتر شــکارچیانی که اسلحه ی 
قانونی و دارای مجــوز  حمل دارند بدون دریافت پروانه 

شکار مبادرت به شکار می کنند. 
وی گفت: هم اکنون چند نوع اسلحه شکاری در داخل 
کشــور تولید  می شود؛ ســاچمه زنی )نخجیر، صیاد( و 
گلوله زنی )نخجیر( اسلحه خفیف  تولید نمی شود. اسلحه  
مسابقه ای ســاچمه زنی هم به تعداد بســیار محدود و 
 کنترل شده )جهت اهداف پروازی( وارد کشور می شود. 
از واردات  غیرمجاز اســلحه شکاری هم اطلاعات دقیقی 

در دست نیست. 
این فعال حقوق حیوانات گفت: گفته می شــود وزارت 
دفاع ســالانه حدود  ســی هزار اسلحه شــکاری تولید 
می کند. متأسفانه مشخص نیست وزارت  دفاع بر اساس 
چه اطلاعات و آماری این تعداد اســلحه شکاری را که 

 قرار اســت قلب محیط زیســت و حیات وحش کشور را 
نشانه گیرد تولید و  روانه بازار می کند؟

وی یادآور شــد: ظاهراً تصمیم گیری در خصوص میزان 
تولید اسلحه  شکاری در نشستی سالانه با حضور تمامی 
متولیــان امر، از ارگان های  امنیتــی و نظامی گرفته تا 
ســازمان حفاظت از محیط زیســت صورت  می گیرد اما 
ســرهنگ محبت خانی فرمانده یگان حفاظت ســازمان 
 محیط زیست اظهار داشته است که از زمان تصدی گری 
پســتش تاکنون  حتی یک بار هم از ســوی متولیان امر 
جهت حضور در نشســت ســالانه ای  کــه در خصوص 
میزان و کیفیت تولید اسلحه های شکاری تصمیم گیری 
 می شود دعوت نشده است و از جزئیات روند تصمیمات 

در این  خصوص بی اطلاع است. 
این فعــال حقوق حیوانات ادامه داد: چند ســال پیش 
اتفــاق نظری کلی  درباره وضعیــت بغرنج حیات وحش 
کشــور در سراسر ایران شــکل  گرفت، این که جمعیت 
حیات وحش بیش از ۸۰ درصد در ســطح کشور  کاهش 
پیدا کرده اســت و باید یک تنفس حداقل ۵ ساله برای 

شکار  حیات وحش در کشور اعلام شود. موضوع به صورت 
جدی پیش رفت تا  این که ســازمان محیط زیست اعلام 
کرد به مدت ۵ ســال صدور پروانه های  شکار را متوقف 

می کند. 
علیزاده یادآور شــد: آن زمان گفته می شد که بیش از 
دو میلیون اســلحه  شکاری دارای مجوز در کشور وجود 
دارد. سازمان حفاظت  محیط زیست اعلام کرد به  دلیل 
ملاحظات محیط زیستی و فقدان ظرفیت  شکار از دولت 
خواســته اســت خط تولید سلاح های شــکاری ایرانی 
 متوقف شــده و همچنیــن از ورود نمونه های خارجی 
جلوگیری و به عنوان  کالای قاچاق با این موضوع برخورد 
شــود. پس از این تصمیم و به همت  تشــکل های مردم 
نهاد پویش های مختلف، شکســتن اسلحه و آزادسازی 
 حیات وحش به دامان طبیعت توسط شکارچیان سابق و 

پیوستن ایشان به  محیط زیست آغاز شد. 
وی ادامه داد: در شروع سال چهارم ممنوعیت سراسری 
شکار بود که  عیســی کلانتری رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیست شــد. با آغاز ریاست  وی بر مسند سازمان 
حفاظت محیط زیســت، صدور مجوزهای شکار  مجدداً 
برقرار شــد. این تصمیمات که به  دلیل وجود مشاوران 
و مدیران  مدافع شــکار در ســازمان اتخاذ می شد تا آن 
 جایــی پیش رفت که فقط در  یــک مورد ۲۰۰۰ پروانه 
شــکار برای کشتار پرندگان فقط در استان  تهران صادر 
گشــت، درحالی که این تعداد پروانــه، خارج از ظرفیت 

 پرندگان استان تهران بود! 
ایــن فعال حقــوق حیوانــات گفت: اکنون ســرهنگ 
محبت خانی فرمانده یگان  حفاظت سازمان محیط زیست 
از آمار سه میلیون و پانصد هزار اسلحه  دارای مجوز در 
کشور خبر می دهد. این فقط آمار اسلحه های مجاز است 
 و از وجــود انواع غیرمجاز آن اطلاع دقیقی در دســت 
نیست. ضمن اینکه  ظاهراً ســالانه 30 هزار اسلحه هم 
توســط وزارت دفاع ســاخته و وارد  بازار می شــود. به 
گفته  ایشــان »۸۰ درصد از محیط بانان این ســرزمین 
با  اســلحه های شکاری دارای مجوز و توسط شکارچیان 

قانونی به شهادت  رسیده اند.«  
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افقي :

  1 - هیات آن در مجلس هم هســت - خاکستر 
- اتــم فرانســوی 2 - چو بدســتی ســاربان - 
نوعــی نــان فرانســوی - نوعی زیرپــوش، زیر 
پــوش بی آســتین، اســتخوانی در گــوش 3 - 
خاندان، زائو ترســان، ســرخ کمرنــگ - فندق 
هندی - رهیــدن - از هالوژنها 4 - مال غارت 
شــده - آشکار 5 - از وســایل ورزش باستانی 
- جایــز - اردک فرنگــی 6 - فیلمی از حســن 
هدایــت 7 - ضمیــر غائــب، وی، ضمیر ســوم 

شــخص مفرد - خیس، ضد خشــک - صد متر 
مربع، واحد ســطح، پســوند فاعلــی, مخفف اگر 
8 - ماش زرد - شــب جایی بــودن 9 - مخفف 
از او، بــاغ وحش بیگانه، کشــیدنی بازی الک و 
دولک 10 - از پیشکســوتان فوتبال کشــور - 
چروک پوست، چین و چروک پوست 11 - خرده 
سنگ، ســنگریزه - نسل وارونه - لقب خواجه 
سرایان - شاعر مســافر، خدمتکار، بنده 12 - 
مارکــی بر لوازم صوتی - خدای تجارت و ســفر 
یونان باســتان - نومیدی، گلی ســفید وخوشبو 
13 - نام دلون بازیگر، گونه ای آچار - لبا س - 
یازده، دو یار هم قد 14 - تجدد طلب - کشور 
آســیایی، قهرمان آسیا ســال 1980 - داروغه 
15 - دور، ســاییده شــده، مقابــل نزدیــک - 

کوچکترین کشور شمال آفریقا - دست ستم

عمودي :

 1 - تیراندازی - تواتر 2 - موی گردن شــیر، 
مــوی گردن اســب - آگاه - شــهر مذهبی، من 
تبریزی - تخته، سنگ نوشــته، تخته نوشتاری 
3 - یــک عامیانــه، یک خودمانــی - کلاه فرنگی 
- احدیت 4 - مهمانی، شــادی، جشن - یورش 
وحمله - بندگی 5 - اســم مصــدر از تنیدن - 
نام بندر آلبانــی 6 - به موقع - باطل کنندگان 
7 - نشانه مفعولی، علامت مفعول بی واسطه - 
لغب ارو پایی، از القاب اشــراف اروپا - خودم، 
ضمیر وزنی، ســه کیلو - نــان تنک روغنی 8 - 
گــم وارونه - درخت زبان گنجشــک 9 - مرکز 
یونان، شــهر المپیکی - رودی در فرانســه، از 
باشــگاه های فرانســوی - دوست و همدم، هر 
یک از بازیکنان یک تیم ورزشــی - بله بیگانه، 
ســوره ســی و ششــم، از حروف مقطعــه قران 
10 - یــخ بســتن - جمع نغمــه 11 - صداقت 
عامیانــه - قانون مغول، قانــون چنگیزی 12 - 
صدمــه و آســیب، کارتن بــاز نشــده - چراگاه 
ایلات - اســتوار ســاختن، محکم کــردن 13 - 
یافتــن - نوعی قطع کتــاب - لذت، کیف کردن، 
نصیب 14 - جامعه شناس فرانسوی - اثری از 
ریچارد بارتلمی - برج کج فرانسه 15 - نا تمام 

- ناامید، یخ انگلیسی - یارغم، هر دو
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خبر خبر 

شهرقدس-زینب پناهلو-خبرنگاریادگار امروز: 
مســعود مختاری شــهردار قــدس، از تقویت 
زیرساختهای شهر قدس با احداث و بهره برداری 
از پروژه های متعدد عمرانی در سال جاری خبر 
داد. بــه گزارش مدیریــت ارتباطات و امور بین 
الملل شورای اسلامی و شهرداری قدس، مسعود 
مختاری با اشــاره به ضرورت تقویت زیرساخت 
های شــهری و خدماتی در ســطح شهر اظهار 
داشت: مدیریت شهری در دوره پنجم به منظور 
تامین و تقویت زیرســاختهای شهری با اجرای 
پروژه های متعدد عمرانی در زمینه های مختلف 
فرهنگی، ورزشی، خدمات شهری، حوزه فضای 
سبز و غیره تدابیر بسیاری اندیشید تا بواسطه آن 
روند رشد و شکوفایی شهر قدس با قوت و شتاب 

هر چه بیشتر طی شود.
شهردار قدس افزود: در همین راستا با تخصیص 
بیــش از ۵۴ درصــد بودجــه 290 میلیاردی 
شهرداری به بخش عمرانی و زیربنایی، در سال 
جاری علاوه بر اجرای پروژه های متعدد در زمینه 
ساماندهی و بهسازی معابر سطح شهر با انجام 
اقداماتی چون آســفالت ریزی، جدولگذاری و 
پیاده روسازی، روند اجرایی و احداث پروژه های 

عمرانی مختلفی پیگیری گردیده است.
وی تصریح کرد: احداث ســاختمان شهرداری 
)پارلمان شــهری سابق(، ســالن کشتی، خانه 
فرهنگ استاد شــهریار واقع در شهرک شهید 
عزیزی و ســالن نماز آرامستان بهشت فاطمه 

)س( از جمله پروژه های شاخص افتتاح گردیده 
در هفته دولت سال جاری بود.مهندس مختاری 
در ادامه به تشریح پروژه های افتتاحی شهرداری 
در ایام الله دهه مبارک فجر امســال پرداخت و 
افزود: خانه فرهنگ استقلال مساحت زیر بنای 
950 مترمربع در 2 طبقه با اسکلت بتونی شامل 
کلاس های آموزشــی، اتاق های اداری، مدیریت 
و ...، بوســتان بانوان با مساحت 2 هکتار شامل: 
نگهبانی و مدیریت، خانه سلامت، خانه فرهنگ، 
خانه مادر و کودک، نمازخانه، رستوران، مجموعه 
ورزشی، کمپینگ، آلاچیق. با دیوار پیرامونی به 
طول570 متر و با ارتفاع 8 و 4 متر، بوستان محله 
ای تندرستی واقع در محله شهید افراسیابی با 
مســاحت 3400 مترمربع شــامل فضای بازی 

کودکان، زمین فوتبال، زمین بدمینتون، سرویس 
بهداشتی، آلاچیق و...، احداث بوستان زنبق واقع 
در میدان نبوت با مســاحت 1842 متر مربع، 
شامل امکاناتی چون وسایل بازی کودکان، وسایل 
ورزش صبحگاهی، مبلمان پارکی و فضای سبز، 
بازسازی غرفه های تجاری بازارچه ولیعصر)عج( با 
مساحت1500 مترمربع شامل بازسازی 22 غرفه 
تجاری، محوطه، نگهبانی، سرویس بهداشتی و...، 
بازسازی جایگاه 45 متری عرضه میوه و تره بار 
واقع در شهرک ابریشم، احداث کانال زردآب از 
ابتدای کانال زردآب تا خیابان توسعه با استفاده 
از لوله هایی به قطر 80 ســانتیمتر به طول490 
متر، احــداث کانال هدایت آب های ســطحی 
خیابان شهید باهنر به طول400 متر، بازسازی 

پارک شهدای محله کاووسیه با مساحت3000 
متر مربع شامل ترمیم جداول به طول 150 متر، 
تخریب و اجرای پیاده رو با مساحت 1500 متر 
مربع، ساخت 5 عدد آلاچیق، اصلاح زمین بازی 
کودکان و...، احداث سرویس بهداشتی محوطه 
زیر پل غیر همسطح ورودی شهرستان قدس با 
مساحت140 مترمربع، شامل 6  چشمه سرویس 
بهداشتی زنانه و مردانه و همچنین ساماندهی 
معابر سطح شــهر با اجرای عملیات زیرسازی، 
لکه گیری و آسفالت معابر سطح شهر با مساحت 
444000 متر مربع، اجرای عملیات جدولگذاری 
در سطح معابر سطح شهر به طول 50000 متر، 
اجرای عملیات پیاده روسازی و کفپوشگذاری در 
سطح معابر سطح شهر با مساحت 113000 متر 
مربع از پروژه های افتتاحی شهرداری قدس در 
در چهل و یکمین ســالگرد پیروزی شکوهمند 
انقلاب اسلامی ایران است.شهردار قدس اذعان 
داشــت: این اقدامات مهم و موفقیت ها میسر 
نمی شــود مگر با همــکاری و همدلی عموم 
مردم و شــهروندان فرهیخته قدس و اعتماد 
آنها به مجموعه مدیریت شــهری، اما این را 
ما از یــاد نبرده و نخواهیم بــرد که با وجود 
همه توفیقات بدســت آمده، لحظه ای نباید 
از خدمت رســانی غافل شویم زیرا مردم ولی 
نعمت ما هســتند و مقبولیــت حضور ما در 
مجموعه مدیریت شــهری به واسطه همین 

اعتماد مردم است.

خراسان رضوی -خبرنگاریادگار امروز :
  اولین مینی پالایشــگاه تولیــد بنزین در مرز 

دوغارون شهرستان تایباد افتتاح شد.
این پالایشــگاه در زمینی به مســاحت 6 هزار 
مترمربع در مرز دوغارون با حضور معاون زیارت 
استانداری خراسان رضوی، جلیل رحیمی جهان 
آبــادی نماینده مردم تایباد در مجلس شــورای 
اسلامی، فرماندار و مسئولین اجرایی شهرستان 

تایباد افتتاح شد و به بهره برداری رسید.
 سعید زهتابی، ســرمایه گذار این پروژه و یکی از 
معین های اقتصادی شهرســتان تایباد در مثلث 
توســعه اقتصادی و فرهنگی خراســان رضوی 
در مراســم افتتاح این پالایشــگاه گفت: یکی از 
سیاست های کلان صنعت نفت ساخت و راه اندازی 
واحدهای کوچک پالایشــگاهی در اســتان های 
مختلف کشور است و این مینی پالایشگاه با همین 
هدف در نقطه صفر مرزی به بهره برداری رسیده 

است.
وی ادامه داد: این شرکت با احداث مینی پالایشگاه 
تولید فرآورده های نفتی از قبیل هیدروکربن های 

سبک و سنگین، مازوت، نفت کوره و روغن موتور 
با ظرفیت تولید اولیــه روزانه 500 تُن در روز در 
منطقه ویژه اقتصادی دوغارون هم مرز با افغانستان 

فعالیت اقتصادی خود را آغاز کرده است.
معاون هماهنگی و مدیریت امور زائران استانداری 
خراسان رضوی نیز گفت: تاکنون 1038 تفاهم نامه 
اقتصادی در راستای طرح مثلث توسعه اقتصادی 

بین معین های اقتصادی این استان منعقد شده 
است.

 محمد صادق براتی در سفر به شهرستان تایباد 
و در افتتاح اولین مینی پالایشگاه تولید بنزین در 
مرز دوغارون اظهار کرد: از ابتدای امسال تاکنون 
3100 طرح اقتصادی با اعتبار 130 هزار میلیارد 
تومان در این استان ســرمایه گذاری شده است، 

همچنین تا پایان ســال، 1491 طرح اقتصادی 
افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید.

وی ادامه داد: خراسان رضوی در بحث اقتصادی 
الگویی موفق برای سایر استان ها محسوب می شود 
و این امر مهم عاملی برای توســعه اقتصادی به 

شمار می رود.
در ادامه فرماندار تایباد گفت: همزمان با هشتمین 
روز از ایام الله دهه مبارک فجر پنج طرح عمرانی، 
خدماتی و اشــتغال زایی با اعتبار ۲۵۲ میلیارد و 
۶۰ میلیون ریال در این شهرستان به بهره برداری 

رسید.
محســن ســیاح افزود:  این طرح ها شامل مرکز 
مشاوره روانشناختی آموزش و پرورش، واگذاری 
۵۰ راس دام سبک به مددجویان بهزیستی، نصب 
یک دستگاه ترانســفورماتور برق در شهر کاریز، 
پایگاه بســیج روستای محمد آباد قدس و مینی 

پالایشگاه تولید بنزین در مرز دوغارون است.
وی مطــرح کرد: بهره بــرداری از این طرح ها 
زمینه اشتغال مستقیم برای بیش از 80 نفر 

فراهم شده است.

مظفری-خبرنگاریادگار  –عبدالله  ساوجبلاغ 
امروز : دکتر امیر بهمنی شــهردار هشتگرد 
بودجه ۸۰۰ میلیارد ریالی سال ۹۹ شهرداری 

را به پارلمان شهری تقدیم کرد .
پس از برگزاری جلســات متعــدد فرعی و 
بررسی بودجه پیشنهادی شهرداری هشتگرد 
و جمع بندی نظرات در کمیسیون مربوطه ، 
بودجه پیشنهادی سال ۹۹ با مبلغ حدود ۸۰ 
میلیارد تومان به شورای اسلامی شهر جهت 
بررسی ، اعمال نظرات و تصویب ارائه گردید 
.دکتر بهمنی شــهردار هشــتگرد در جلسه 
شورای اسلامی شــهر که با حضور رئیس و 
تمامی اعضا برگزار گردید گزارشــی از روند 
تامین و هزینه کرد بودجه ســال جاری ارائه 

نمود و سیاســت گذاری بودجه ۹۸ را صحیح توصیف کرد. 
بهمنی گفت : بودجه سال ۹۸ مبلغ ۵۸ میلیارد تومان بوده که 
روند منطقی جذب درآمدها و تحقق آن تاکنون انجام گرفته 
و پروژه های عمرانی پیش بینی شــده نیز تماما اجرا گردیده 
و امیدواریم با تلاش همکاران در حوزه درآمدی ،  بودجه ۹۸ 
تا پایان سال بصورت کامل و احتمالا مازاد بر آن محقق گردد 

.وی افزود : افزایش ۳۵ درصدی بودجه سال آینده نسبت به 
ســالجاری با نظر کارشناسی و در نظر گرفتن منابع درآمدی 
و برنامه های متعدد شــهرداری در حوزه عمرانی ، خدماتی و 

فرهنگی بوده است .
شهردار هشــتگرد در توضیح بودجه سال ۹۹ بیان کرد : ۳۷ 
میلیارد تومان از بودجه مختص به هزینه های جاری و مابقی 
بــرای برنامه های عمرانی در نظر گرفته شــده و پروژه های 

بسیاری در جای جای مختلف شهر بر اساس 
عدالت محوری در محلات پیشــنهاد گردیده 
اســت و این در حالیســت که بودجه عمرانی 
سال ۹۸ مبلغ ۲۲ میلیارد تومان بوده و شاهد 
افزایش ۸۰ درصدی بودجه عمرانی نسبت به 

سال جاری خواهیم بود .
تاکید رئیس و اعضای شــورا بر اجرای پروژه 
های بزرگ نیز در بودجه پیشنهادی مطرح و 
پس از تصویب بودجه و در ســال آینده شاهد 
شــروع و اجرای پروژه های بزرگ عمرانی در 

شهر خواهیم بود .
از ویژگیهــای بودجه پیشــنهادی ســال ۹۹ 
می تــوان به عملیاتی بودن آن اشــاره کرد و 
تمامــی طرح ها و برنامه های پیشــنهادی با 
پیوســت جزئیات و روند اجرا تهیه گردیده که می توان آنرا 
نقطه عطفی در تدوین بودجه شــهرداری دانست .زیباسازی 
شهری ، نورپردازی معابر و میادین  ، استفاده بهینه از املاک 
و مســتغلات ، بهره گیری از مشــارکت بخش خصوصی و 
سرمایه گذاری ، توسعه متوازن شهر ، احیاء بافتهای تاریخی 

و فرهنگی از جمله بخشهای بودجه پیشنهادی بوده است .

افتتاح اولین مینی پالایشگاه تولید بنزین در مرز دوغارون

بودجه سال آینده شهرداری هشتگرد تقدیم شورای شهر شد

برگزاری همایش پیاده روی خانوادگی
 در شهر گلسار به مناسبت دهه فجر

ساوجبلاغ –عبدالله مظفری-خبرنگاریادگار امروز : 
همزمان با  چهل و یکمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران 
همایش پیاده روی خانوادگی در شهر گلسار همزمان با 4 شهر و 36 روستای 
دیگر به مناســبت این ایام فرخنده با حضور خانواده معظم شــهدا ، دکتر 
غفرانی)مدیر کل ورزش و جوانان استان البرز( ، مهندس پالیزگیر)فرماندار 
شهرستان ســاوجبلاغ( ، دکتر روســتا کاری)رئیس اداره ورزش و جوانان 
شهرستان( ، شــهردار و اعضای شورای اسلامی شــهر، نیروهای نظامی و 
انتظامی ، فرماندهان حوزه و پایگاه های مقاومت بســیج و بسیجیان شهر، 
ریاست و عوامل کلانتری 12 گلسار  و دیگر مسئولین شهرستانی و شهری 
و  مردم ورزش دوست شــهر از مقابل باشگاه شهدای شهر گلسار آغاز و تا 
مســیر ابتدای بلوار شــهدای مدافع حرم پایان یافت. پس از پیاده روی  ، 
ورزش صبحگاهی توسط باقری)دبیر ولتیژ فدراسیون سوارکاری کشور( انجام 
گرفت . حاج منوچهری)رئیس شــورای اسلامی شهر گلسار( ضمن تبریک 
ایام الله دهه فجر و خوش امد گویی به حاضرین در خصوص سرانه ورزشی 
شهر  به ارائه گزارش پرداخت.  وی همچنین از خدمات رسانی دستگاه های 
امنیتی و امدادی در برگزاری این مراســم تقدیــر نمود. مدیر کل ورزش و 
جوانان استان نیز ضمن تقدیر از برگزار کنندگان این مراسم  و مردم ورزش 
دوست این شهر ، به ارائه گزارش اقدامات حوزه ورزش استان در ایام الله دهه 
فجر پرداختند .وی همچنین گفت :  برای سلامتی شهروندان کلیه امکانات 
ورزشــی با مربیان مجرب در سطح استان حاضر به ارائه خدمات می باشند 
.مهندس پالیزگیر)فرماندار شهرســتان( پالیز گیر در حاشیه این همایش از 
حضور مردم گلسار ، شهرداری و ارگانها بر گزار کننده این همایش پیاده روی 
خانوادگی تشکر کرد.وی گفت اولین نفع این همایش ها به مردم میرسند و 
شــهرداریها باید رقابت کنند در بر گزاری این گونه برنامه که موجب شادی 
جامعه را در بر دارد .فرماندار ساوجبلاغ افزود ما در ایام دهه فجر این همایش 
پیاده روی را برنامه ریزی کردیم و همزمان در تمام شــهر ها و روســتاهای 
ساوجبلاغ شــاهد اجرای این همایش هستیم . فرماندار ساوجبلاغ از همه 
مــردم دعوت کرد در دو رویداد مهم پیش رو ۲۲ بهمن و انتخابات یازدهم 
مجلس مشارکت جدی داشته باشند چرا که دشمن منتظر است به ما ضربه 
بزند ولی حضور باشــکوه شــما یاس و نا امیدی را برای دشمنان ایجاد می 
کند .اجرای قرعه کشی و اهدای جایزه نقدی 500000 تومانی به 22 نفر از 
شرکت کنندگان ، اجرای موسیقی توسط هنرمند کشور آقای تاتار  و هنرمند 

جوان آقای پیام فضلی خانی از دیگر برنامه های این همایش بودند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران :

۳۸۷ مقاله به کنگره اخلاق پزشكي ارسال شد
ساری-امیری فر-خبرنگاریادگار امروز: 

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران صبح امروز در هفتمین کنگره 
ســالانه ' اخلاق پزشــکی ایران' با محوریت اخلاق پزشکي در گام دوم 
انقلاب ، بر تبیین اخلاق پزشكي در بین نسل جوان و دانشجویان تاكید.

دکتر سید عباس موسوی اظهار کرد: نیازمندیم با نقطه نظرات مشترک 
شیوه هاي اخلاق پزشکي را به دانشجویان این رشته و رشته هاي مرتبط 
منتقل كنیم.وی به محورهای کنگره ســالانه علوم پزشکی اشاره کرد و 
افزود: کمیته هاي متفاوتي براي برگزاري همایش شكل گرفته است و با 

توجه به نقش ها ،برنامه ریزي هاي آن نیز انجام شده است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران با بیان اینکه نسل هاي جدید 
از حــوزه هاي فکري و فلســفي فاصله گرفته اند بــر توجه ویژه اخلاق 
در حــوزه هاي مختلف تاکید كردرییس هفتمین کنگره ســالانه اخلاق 
پزشــکی ایران هــدف از برگزاري این کنگره را نهادینه شــدن فرهنگ 
اخلاق پزشــکي و به اشتراك گذاشتن آن در دانشگاهها و  مراکز درمانی 
دانســت و گفت: تحول و نوآوری در آموزش علوم پزشــکی )با محوریت 
اخلاق در آموزش(، کمیته هاي اخلاق بیمارســتاني و راهنماي عمومي 
اخلاق حرفه اي شاغلان حرف پزشکي و وابسته سازمان نظام پزشكي از 

محورهاي این كنگره كشوري است. .
وی با اعلام اینکه ۳۸۷ مقاله به دبیرخانه همایش ارســال شد،گفت: ۶۳ 
مقاله در قالب سخنراني و ۲۷۸ مقاله در قالب پوستر ارائه مي شود. دکتر 

موسوی افزود: ۸۵۶ نفر در کنگره ثبت نام گرده و حضور دارند.

مسابقه »مُد و پوشاک ایرانی« 
در همدان برگزار شد

همدان- خبرنگاریادگار: 
 مرحله استانی مســابقات آزاد مهارت در رشته »مد و پوشاک ایرانی« با 

موضوع »طراحی و دوخت مانتو اجتماعی«در همدان برگزار شد.
مسوول مسابقه ملی مهارت اداره کل آموزش فنی و حرفه ای همدان در 
این باره  گفت: پیش از برگزاری مرحله اســتانی مسابقات آزاد مهارت در 

رشته مد و پوشاک ایرانی، این دوره از رقابت های به صورت
شهرستانی برگزار و در نهایت ۴۴ تن به مرحله استانی راه یافتند.

جمشــید رحیمی افزود: شرکت کنندگان در این رقابت ها از اتحادیه ها، 
مراکز فنی و حرفه ای، آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای، سازمان آموزش و 

پرورش، دانشگاه ها و اتحادیه پوشاک استان همدان هستند.
وی اضافه کرد: یک نفر از برگزیدگان به مرحله کشــوری مســابقات آزاد 
مهارت در رشــته مد و پوشــاک ایرانی راه یافته و مســابقات ملی نیز به 
مدت ۲ روز به میزبانی استان همدان برگزار می شود.مسوول مسابقه ملی 
مهــارت اداره کل آموزش فنی و حرفه ای همــدان گفت: در این دوره از 
رقابت ها شــرکت کنندگان در زمینه طراحی، الگوسازی، برش و دوخت 
مانتو اجتماعی به رقابــت پرداختند.رحیمی ادامه داد: داوران ۱۲ آیتم از 
جمله لایی کاری قسمت های مختلف یقه، دوخت درزهای طولی، دوخت 
ســجاف و یقه و رعایت زوایا و صاف بــودن آن، دوخت دکمه و جادکمه 
)مادگی(، دوخت آستین و جا انداختن آن، اتوکاری، شکل ظاهری مانتو، 
رعایت حداقل قد مانتو و آســتین، کیفیت دوخــت داخل کار و اجرای 
نــوآوری و خلاقیــت را مدنظر قرار می دهند.وی هدف کلی مســابقات 
آزاد مهارت را ایجاد تعامل ســازنده و پویا با بنگاه های آموزشی و بخش 
های صنعتی، اتحادیه ها، اصناف در راســتای ایجاد رقابت سالم و اثرگذار 
میان دارنــدگان مهارت های فنی و حرفه ای وتخصصی و همچنین گام 
برداشتن در راســتای از بین بردن فقر مهارتی از میان قشرهای مختلف 
جامعه دانست.وی کشف استعدادهای حرفه ای افراد ماهر، ایجاد فرصت 
مناسب برای شکوفایی مهارت ها، ترویج ارتقای فرهنگ مهارت آموزی و 
شناسایی نخبگان استادکاران مهارتی، فراهم  کردن فرصت مناسب برای 
 رقابت سالم میان استاد کاران مهارت را از دیگر اهداف برگزاری این دور از 

رقابت ها برشمرد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان: 

احداث یک اورژانس مجهز یادگار من در 
لرستان خواهد بود

خرم آباد-مهری پهلوانی - خبرنگاریادگار امروز ؛
رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: یادگاری که از من برای لرستان 
باقی خواهد ماند احداث یــک اورژانس در حد اورژانس های اروپا خواهد 

بود.
دکتر محمدرضا نیکبخت در نشست خبری با اصحاب رسانه، ضمن تبریک 
ایام الله دهه فجر، که در محل سالن جلسات دانشگاه علوم پزشکی لرستان 
برگزار شــد، با اعلام این خبر، اظهار کرد: پرداخت ها را به پرسنل در حد 
خودمان انجام دادیم و رضایت آنها را حاصل کردیم. کارانه پزشــکانی که 

۱۲ تا ۱۴ ماه معوق داشتند حداکثر تا هفت ماه پرداخت شد.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی لرســتان با بیان اینکه نســبت به قبل ۲ 
برابــر فراخوان هیــات علمی گرفتیم و هم اکنــون ۳۶ نفر را در فراخوان 
داریم، گفت: امســال در جذب متخصصین به استان موفق عمل کردیم و 
امیدواریم کمبود متخصص حل شود تا دیگر با این معضل مواجه نشویم.

وی با اعلام اینکه ۴۹۸ دکتر متخصص در لرستان وجود دارد از کم شدن 
میــزان تخلفات ابراز خرســندی کرد و گفت: چنانچه گزارشــی در بحث 
تخلفات انجام شــود با خاطیان برخورد می شود.نیکبخت در ادامه با بیان 
اینکه در بحث بهداشــت در استان کارهای خوبی انجام شده است، افزود: 
مرگ و میر مادران باردار که شــاخصی بهداشــتی بوده در استان کاهش 

یافته و به دو نفر در سال ۹۸ رسیده است.
وی عنوان کــرد: این اتفاق به خاطر جــذب ۵۰ متخصص، فعالیت مراکز 
بهدشــتی فراگیر، انجام ۴۴۴ ســورت پرواز برای انتقال مــادران باردار، 

مجروحین و... به شهرها است.
نیکبخت گفت: برای حمایت از کارهای پژوهشــی ۱۰۰ میلیون تومان به 
این طرح ها اختصاص دادیم تا از طرح های دانشــجویی حمایت بیشتری 

شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی لرستان در مورد امید به زندگی گفت: امید به 

زندگی در بین بانوان ۷۵ سال و در بین مردان ۷۲.۵ سال است.
وی در خصــوص ویروس کرونا نیز بیان کرد: هیچ موردی از ویروس کرونا 

دیده نشده است.

 آمادگی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 

برای مقابله با کرونا ویروس
ساری-امیری فر-خبرنگاریادگار امروز: 

رئیس مرکز بهداشت استان از آمادگی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در 
مقابله با کرونا ویروس خبر داد

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران در خصوص بیماری کروونا 
ویــروس اعلام کرد: مازندران آمادگي کامل بــراي مقابله با بیماري كرونا 

ویروس را دارد.
دکتر حامد روحانی زاده معاون بهداشــتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
گفت:مازندان با نظارت و راهبری معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی 
در پایگاه هاي مراقبت بهداشتي مرزي هوایي )فرودگاه بین المللي دشت 
ناز ســاري( و دریایي )بنادر( با حضور تیم هایي متشــکل از کارشناسان 
بهداشت بهمراه تجهیزات مناسب هر گونه مورد مشکوك ورودي به استان 

را تحت غربالگري و مراقبت قرار مي دهند.
 رئیس مرکز بهداشــت مازندران با اشاره به منشا و شیوع این بیماري در 
چین گفت:این بیماري در ۴ دیماه ۱۳۹۸ خوشه اي از موارد عفونت شدید 
تنفسي در شهر ووهان استان هوباي کشور چین گزارش شد که در ابتدا بر 
اســاس مشاهدات اینگونه به نظر مي رسید که برخي از بیماران تاریخچه 
حضور یا كار در بازار عمده فروشــي ماهــي و غذاهاي دریایي را دارند لذا 
بازار مذكور در روز اول ژانویه ۲۰۲۰ تعطیل شد و اقدامات سلامت محیط 

و گندزدایي در آنجا بطور كامل به انجام رسید.

میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان:

۴۰ قلم از صنایع دستی سمنان دارای
 نشان جهانی یونسکو هستند

سمنان-خبرنگاریادگارامروز : 
 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری استان سمنان 
از فعاللیــت 81 اقامتگاه بوم گردی در این اســتان خبــر داد و گفت: 

بوم گردی ها با استقبال خوب گردشگران روبرو بودند.
مهدی جمال در نشســت کارگروه اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری 
استان ســمنان اظهار کرد: بخش اعظم این بومگردی ها در چند سال 

اخیر و در دولت تدبیر و امید راه اندازی شدند.
وی با اشاره به وجود زیرســاخت های گردشگری در این استان افزود: 
در آینده نزدیک عملیات ســاخت هتل ۵ ستاره کوه نور در شهرستان 

مهدیشهر در دستور کار قرار می گیرد.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری استان وضعیت 
صنعت گردشــگری در این استان را رو به جلو خواند و گفت: در سال 
۹۸ افــزون بر ۲ میلیــون و ۵۰۰ هزار نفر از جاذبه های گردشــگری 
استان ســمنان بازدید کردند که این آمار به نسبت سال گذشته رشد 

چشمگیری داشته است.
جمال با اشاره به سهم این صنعت از بازار اشتغال در استان به اشتغال 
ایجاد شــده در تاسیسات گردشگری پرداخت و خاطرنشان کرد: ۲۶۰ 
تاسیسات گردشــگری در استان سمنان فعال است که یک هزار و ۳۷ 

نفر در این بخش اشتغال دارند.
وی یادآوری کرد: ۲ هزار و ۳۷۵ تخت گردشگری در هتل ها و... استان 
سمنان وجود دارد که بیشتر این تختخواب و هتل ها در دولت تدبیر و 

امید در استان به بهره برداری رسید.
 جمال با بیان اینکه میزان اعتبارهای زیرساختی در بخش گردشگری 
در دولت تدبیر و امید افزایش چشــمگیری داشــته است اضافه کرد: 
طی ســال اخیر مجوزهای خوبی برای سرمایه گذاری در این بخش در 

استان اعطا شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری استان با بیان 
اینکه همکاری دولت و بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری در بخش 
گردشــگری استان سمنان چشمگیر و قابل توجه است افزود: در حال 

حاضر چهار فروشگاه صنایع دستی در استان سمنان فعال است .
وی به ظرفیت بالای صنایع دستی استان سمنان اشاره و تصریح کرد: 

۴۰ قلم از صنایع دستیاستان دارای نشان جهانی یونسکو هستند.

شهردارشهر قدس مطرح کرد؛

تقویت زیرساختهای شهر قدس با احداث و بهره برداری از پروژه های عمرانی در سال 98 

yadegar_emrooz@yahoo.com

ساری-امیری فر-خبرنگاریادگار امروز: 
بمناسبت ایام ا... دهه فجر، چهار روستای کوهستانی منطقه 
سوادکوه با هفت میلیارد تومان اعتبار گازرسانی شد.به گزارش 
روابط عمومی شــرکت گاز استان مازندران،"جعفر احمدپور" 
مدیرعامل شرکت گاز مازندران در آئین افتتاحیه گازرسانی 
به چهار روستای منطقه سوادکوه، میزان هزینه این پروژه ها 
را هفت میلیارد تومان برشــمرد و افزود: این پروژه دارای ۲۶ 
کیلومتر مسیر انتقال، دو ایستگاه و قابلیت نصب ۶۰۰ علمک 
است و با این اقدام بیش از ۹۰۰ خانوار تحت پوشش گازرسانی 
قرار گرفتند.وی با اذعان بر کمبود نقدینگی کشــور بر عدم 
توقف پروژه های گازرسانی اشاره و از جمله افتتاحیه های پروژه 
گازرسانی در این ایام را افتتاح گازرسانی به ۱۳۳ روستا و یک 

شهر در منطقه ســاری، ده روستا در بهشهر، گازرسانی به صنعت 
پیشرو همچون نساجی و یک روستا در غرب استان عنوان کرد.

مدیرعامل شــرکت گاز استان مازندران با بیان اینکه گاز مانند آب 
نبوده و برای گازرسانی نیازمند خطوط زیاد انتقال هستیم، افزود: 

برای گازرسانی به یک روستا، انتقال شبکه از عسلویه به طول بیش 
از دوهزار کیلومتر انجام می شود که هزینه دولت برای انتقال گاز به 
مناطق کشور سرسام آوری است اما دولت این مبنا را قرار داده تا در 
هر روستای بالای ۲۰ خانوار گازرسانی انجام شود.احمدپور با بیان 
اینکه در گازرســانی حریم ها باید رعایت و مجوزها از سازمان های 

مرتبط اخذ شــود، به چند خانواری که در روســتای طالع 
گازرسانی برای آنها انجام نشد، اشاره و اظهار کرد: با جدیت 
پیگیر اخذ مجوزات لازم جهت گازرسانی به این چند خانوار 
هستیم.وی با اشاره به اینکه  استان مازندران دارای بیشترین 
روستای گازرســانی شده در کل کشور اســت، افزود:برای 
روســتای بالای ۲۰ خانوار، هر علمک تا ۱۲ میلیون تومان 
هزینــه دارد و به 2هزارو ۱۷۵ از 3هزار و ۱۰۰ روســتای با 
قابلیت گازرسانی در استان گاز رسانی شده است، مقرر است 
تا 2 سال آینده مابقی نیز گازرسانی شوند.مدیرعامل شرکت 
گاز استان مازندران با اشاره به اینکه از طالع رودبار به سمت 
گدوک 47 روستا وجود دارد که باید گاز رسانی شود، گفت: 
مجوزهای لازم برای خط انتقال طالع به ورسک اخذ و انجام 
پروژه تا ورســک در مرحله اول در 3 فاز طراحی شد، امیدواریم با 
مشخص شدن پیمانکاران، کلنگ این پروژه همراه با آغاز عملیات 
اجرایی در بهار سال ۹۹ زده شود و با انجام این پروژه، ۴۷ روستای 

استان مازندران و ۴ روستای استان سمنان گازرسانی شود.

با اعتباری بالغ بر 7 میلیارد تومان؛

 مشعل گاز 4 روستای سوادکوه روشن شد

 ساری-امیری فر-خبرنگاریادگار امروز: 
طی حکمی از سوی رییس دانشگاه علوم پزشکي 
مازندران ، خانم دکتر »سیمین بابائي« به عنوان 
مشاور رئیس و سرپرست مدیریت روابط عمومي 
دانشگاه منصوب شــد.به گزارش روابط عمومی 

دانشگاه علوم پزشــکی مازندران ، در متن حکم 
دکتر ســید عباس موســوی  خطــاب به دکتر 
ســیمین بابائي آمده اســت :با عنایت به تعهد، 
دانش، تجربه و حسن سابقه، به موجب این ابلاغ 
سرکارعالی را با حفظ سمت و ردیف حقوقي به 

عنوان مشاور رئیس و سرپرست مدیریت روابط 
عمومي دانشگاه  منصوب مي نمایم.امید است با 
اتکال به خداوند متعال در انجام شایسته وظایف با 
رعایت اصول قانون مداري، اعتدال گرایي و منشور 
اخلاقي دولت تدبیر و امید همواره موفق باشید.

همچنین رئیس دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
از خدمات دکتر فرزاد گوهردهی که چندي 
اســتان  بهزیســتي  بعنوان مدیرکل  پیش 
مازندران منصوب گردید ، در زمان تصدي 

این مسئولیت قدرداني كرد.

سرپرست مدیریت روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران منصوب شد



فوتوپلیمرهای چاپ سه بعدی تولید شد

یک شــرکت دانش بنیان  در کشور توانســته به تولید انواع محصولات  پلیمری، 
رنگ ها و مرکب های چاپ دست پیدا کند. 

کاربردهای فوتوپلیمرها بســیار متنوع اســت و می تواند در طراحی  قطعات سه 
بعدی برای کاربری های ســاده تا ســاخت قطعات پیچیده و  تخصصی را شامل 
شود. از سویی چاپ ســه بعدی یکی از حوزه هایی  است که چشم انداز روشنی 

در آینده خواهد داشت. 
سعید رستگار مدیرعامل یک شرکت دانش بنیان درباره محصولات  تولیدی این 
شــرکت گفت: انواع مرکب های یووی، ورنی ها، چسب هاو  پرایمرها، پوشش ها و 

فوتوپلیمرهای چاپ سه بعدی در این شرکت تولید  می شود. 
این فعال فناور درباره »مرکب های یووی فلکســو رئولوژی« تولید شده  در این 
شــرکت گفت: این مرکب ها طوری اســت که در عین برداشت  مناسب مرکب 

توسط غلتک آنیلوکس حداقل چاقی ترام را ایجاد کند. 
وی ادامه داد: مرکب های یووی فلکسوی بر روی بسیاری از زیرآیندها  مانند کاغذ 
فیلم های پلاستیکی، فویل های آلومینیومی چسبندگی های خوبی  ایجاد می کند. 
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان با اشــاره بــه کاربردهــای  فوتوپلیمرها گفت: 
 فوتوپلیمرها کاربردهای گوناگونی دارد و می تواند در طراحی قطعات  سه بعدی 

برای کاربری های ساده تا ساخت قطعات پیچیده و تخصصی  را شامل شود. 
رســتگار گفت: محصولات تولیدی این شرکت در صنایع مختلفی مانند  خودرو، 
صنعت ساختمان، صنعت شیشه و سرامیک، صنعت چاپ و  بسته بندی صنعت 

سنگ و صنعت چوب به کار می رود. 

این فعال فناور درباره برنامه صادراتی این شرکت توضیح داد:  صادرات محصولات 
جزو برنامه های بلند مدت این شرکت است ولی به  دلیل محدودیت هایی که در 
زمینه تهیه مواد اولیه مورد نیاز که از خارج  وارد می شــود وجود دارد، شــرایط 

صادرات هنوز فراهم نشده است. 
این فعال فناور گفت: امیدوار هستیم که تعرفه واردات این قبیل کالاها  که نمونه 
آن توسط این شرکت تولید می شود افزایش پیدا کند تا از ورود  آن جلوگیری و 

یا مقدار آن کاهش یابد. 
وی افزود: واردات محصولات مشــابه یکی از دغدغه های این شرکت  است. برای 
مثال در حوزه چاپ به دلیل پایین و کم بودن حجم ماده،  نمونه مشابه حتی به 
صورت چمدانی نیز وارد کشــور می شود در نتیجه  قیمت نهایی تمام شده برای 
این افراد ارزان تر از محصولات  شرکت هایی مانند ما که آن را به صورت رسمی و 

قانونی کالا وارد  کرده ایم، تمام می شود. 

سازه ها با پوشش های آب گریز 
»ایران ساخت« محفاظت می   شوند

کشــور  محققــان 
بــا  توانســتند 
ی  شــش ها پو
ابرآب گریز، سازه های 
آب،  را  ضد  دریایــی 
ضد جلبک و ضد خزه 

کنند. 
دانشــگاه  محققــان 
خواجــه  صنعتــی 
نصیرالدین طوســی به فناوری ســاخت  نوعی پوشــش نانو 
کامپوزیتی ابرآبگریز دســت یافتند. با این فناوری  می توان از 
تخریب زود هنگام ســازه های فلزی مانند تاسیسات دریایی 

 جلوگیری کرد. 
استفاده از رنگ برای حفاظت از سازه های فلزی امری مرسوم 
است.  اما با پیشرفت فناوری نسل جدیدی از رنگ ها در حال 
توسعه هستند.  محققان در دانشگاه صنعتی خواجه نصیرالدین 
طوسی نیز با حمایت  صندوق حمایت از پژوهشگران و فناوران 
معاونت علمی و فناوری  ریاســت جمهــوری پروژه ای در این 

زمینه انجام دادند. 
در این پروژه ساخت پوشش های سیلانی )بر پایه سیلیسیم( 
نســل جدیدی  از رنگ هــا مد نظر قرار گرفــت. محافظت از 
ســازه های فلزی مانند  تاسیسات دریایی با این فناوری انجام 

می شود. 
مهدی خدایی مجری این طرح پژهشــی گفت: در این طرح 
پژوهشــی  علاوه بر ســاخت پوشــش های محافظ سطوح، 
ابرآبگریز بودن آنها مد  نظر قرار گرفت. مزیت آن نیز این است 
که ســطوح نســبت به خوردگی  مقاوم می شوند زیرا سازه تر 

نمی شود و یون های خورنده در آن نفوذ  نمی کند. 
خدایی خاطرنشان کرد: با این فناوری سطوح به نوعی قدرت 
 خودتمیزشوندگی نیز خواهند داشــت. زیرا قطرات آب روی 
سطح حرکت  می کنند. البته ضدجلبک و ضدخزه بودن نیز از 

ویژگی دیگری است که  این پوشش به سطوح می دهد. 
به گفته وی، ســازه های دریایی که با هزینه بســیار ساخته 
می شوند با این  پوشــش می توانند کاهش اصطکاک ناشی از 
برخورد آب را داشــته باشند.  همچنین سرعت شناور افزایش 
و مصرف ســوخت آن کاهش می یابد زیرا  سطح شناور با آب 
تر نمی شــود. این پوشش ابرآبگریز در مقیاس  آزمایشگاهی با 

موفقیت تولید شد و قابلیت صنعتی شدن دارد. 

تقلب غذایی در محصولات لبنی به کمک 
بانک سلولی بررسی می شود

روش شناسایی منشــا اولیه مواد استفاده شده در محصولات 
لبنی جهت  بررســی تقلبات غذایی توسط بانک سلول های 
انسانی و جانوری مرکز  ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی راه اندازی 
شد. دکتر سید مجید تولیت، رئیس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی 
و زیستی ایران  گفت: شناسایی و تفکیک منشا مواد غذایی بر 
اساس مواد اولیه تشــکیل  دهنده آنها از مسائل بسیار مهم و 
کلیدی صنایع غذایی بشــمار می آید که  در راستای امنیت و 

سلامت غذایی جامعه است. 
وی افزود: لذا تشخیص و نظارت بر عدم تعـویض و جـایگزینی 
در  ترکیبات محصـــولات غذایی و به تبــع آن، جلوگیری از 
تقلبات غذایی می  تواند برای آگاهی رسانی و انتخاب مطمئن 
و متناســب با رژیم غذایی  مصرف کننده به کار رود و در برابر 
معضــل تقلبات غذایی تضمینی  برای ســلامت و تامین نظر 

مصرف کنندگان بوجود آورد. 
رئیس مرکز ذخایر ژنتیکی و زیســتی ایران افزود: در زمینه 
فــراورده  های لبنی، بدلیل تفاوت قیمت در شــیر گونه های 
مختلف دامی، همچنین  در دسترس نبودن شیر همه حیوانات 
در تمــام  فصول، افراد ســودجو در  فراینــد تولید یا عرضه 
محصولات لبنی اعم از شیر، پنیر، ماست و دوغ  تقلباتی نظیر 
مخلوط کردن مقداری از شــیر گاو با شــیر گوسفند، بز و یا 
 شــتر انجام می دهند و به فروش می رســانند. وی ادامه داد: 
البته تولیـــد کننـدگان فرآورده های لبنی ملزم به اعلام نوع 
 شــیر مصرفی در تولید مواد لبنی هستند. با این حال تاکنون 
ظرفیت  تشخیص و آزمایش اجباری موارد ذکر شده در کشور 
عملیاتی نشده  است و همواره با چالش هایی روبرو بوده است. 

تولیت خاطر نشان کرد: اخیرا روش شناسایی منشا اولیه مواد 
استفاده  شــده در محصولات لبنی توسط محققان این مرکز 
در بانک سلول های  انســانی و جانوری با موفقیت راه اندازی 
شده است. در این روش با  استفاده از تشخیص مولکولی که از 
حساسیت شناسایی بسیار بالایی  برخوردار است، منشا اولیه 
شیر استفاده شده در تولید فرآورده های لبنی  از جمله: شیر، 
پنیر، ماســت و دوغ، بین گونه هــای مختلف جانداران  مانند 

گوسفند، گاو، بز و شتر قابل تفکیک است. 
درسالهای قبل، خدمات بررسی تقلبات مربوط به فرآورده های 

گوشتی  نیز توسط این مرکز اعلام شده بود. 

»منشور اخلاقی«
پایبنــدی بــه اصــول دینــی، توجــه بــه واقعیــت هــای عینــی، احتــرام 
بــه اســتقلال و حاکمیــت ملــی، پاسداشــت ارزشــهای انســانی، دفــاع از 
ــت و  ــار ؛دوری از ران ــور اخب ــدون سانس ــق وب ــم، انتشــار دقی آزادی قل
ــراء و  ــت و افت ــود داری از تهم ــهروندی،  خ ــوق ش ــت حق ــاد، رعای فس

فعالیــت هــای رســانه ای بصــورت حرفــه ای
 از اهداف این رسانه است 

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

چهارشنبه 23 بهمن ماه 17   1398جمادی الثانی 1441  سال چهارم  شماره 354

دکتر مصطفی قانعی دبیر ســتاد توسعه 
زیست فناوری با بیان اینکه رتبه  ایران از 
لحاظ تولید مقالات در داروسازی، هشتم 
است، گفت:تولید این  داروها طی یک سال 
اخیر جلــوی واردات یک میلیارد دلاری 

دارو را  گرفته است. 
قانعی در خصوص پیشرفت تولید دارو در 
کشور بعد از انقلاب به  خبرنگار مهر گفت: 
ایران تا یک دهه قبل وارد کننده داروهای 
زیستی  بود که بعد از تلاش های محققان 
توانســتیم در تولید داروهای زیستی به 

 خودکفایی برسیم. 
به گفته دبیر ستاد توسعه زیست فناوری 
آمارنامه دارویی نشــان می دهــد  از ۲۲ 
داروی تولیــد شــده یک میلیــارد دلار 
واردات داشــتیم اما با تولیدی  که توسط 
شــرکت های دانش بنیان صورت گرفت 
فعلًا واردات یــک  میلیارد دلاری متوقف 

شده است. 
وی با تاکیــد بر اینکه ما موفق شــدیم 
صنعت داروســازی زیســتی را به  خارج 
از کشــور ببریم، خاطرنشان کرد: برخی 
داروهای زیســتی که  توســط محققان 
شــرکت های دانش بنیان تولید شده به 

روســیه و چندین  کشور دیگر صادر شده 
اســت؛ در اصل این محصولات جایگزین 

 نمونه های امریکایی و اروپایی شده است. 
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری ادامه داد: 
این کاملًا مشهود است که  داروی تولیدی 
ایرانی از کیفیت بالایی برخوردار بوده زیرا 
صادر شــده  و جای محصول امریکایی را 
گرفته است. اگر کیفیت آن بالا نبود جای 

 محصول امریکایی را نمی گرفت. 
قانعی تاکید کــرد: در واقع محصولی که 
تولید شــده رقابتی بــود؛ می بینیم  که 
روسیه جز ابر قدرت هاست و وقتی به این 
کشورها دارو صادر  می کنیم یعنی سرعت 

پیشرفت کشور بالا بوده است. 
دبیر ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 

علمی و فناوری ریاست  جمهوری افزود: 
تاکنون ۲۲ داروی زیستی به تولید رسیده 
در بازار  کشــور پخش شده و صادرات هم 

داشته اند. 
وی در خصوص رتبه بندی و جایگاه ایران 
از منظر داروســازی گفــت:  رتبه ایران از 
لحاظ تولید مقالات در داروسازی، هشتم 
است که این  رتبه بالایی در این حوزه به 

شمار می رود. 
قانعی افزود: قبــل از انقلاب ما حرفی در 
حوزه داروســازی برای گفتن  نداشتیم و 
رتبه ای هــم به خود اختصاص ندادیم اما 
پیشــرفت اصلی علم  داروسازی در دهه 
اخیر بوده که اکنون در جایگاه خوبی هم 

هستیم. 

نائب رئیس شــرکت ارتباطات زیرســاخت گفت: حمله 
هکری علیه  زیرساخت های کشور اتفاق افتاد، به صورت 
کامل متوقف شد و  دسترســی به اینترنت هم اکنون در 

حالت کاملا عادی است. 
سجاد بنابی با بیان اینکه در حمله سایبری صورت گرفته، 
هکرها  میلیون ها مبدا و مقصد را هدف گرفتند و به دنبال 
اختلال سراســری در  شبکه اینترنت کشور بودند، گفت: 
ساعت ۸:۴۰ روز گذشته )یکشنبه(  این حملات به صورت 
کامل متوقف و جلوی خسارت به زیرساخت های  ارتباطی 

گرفته شد. 
وی با اشاره به اینکه اوضاع دسترسی به اینترنت هم اکنون 
در حالــت  کاملًا عادی قرار دارد، افــزود: به دلیل مقابله 
صورت گرفته با این  حملات از بعدازظهر روز شنبه سعی 
کردیم اختلال در شبکه را به  حداقل برسانیم و کاربران با 
مشکل مواجه نشوند. پس از دفع این  حملات نیز، از روز 
گذشته توانستیم آن را متوقف کرده و وضعیت  شبکه را به 

حالت کاملًا عادی برسانیم. 
بنابی هدف از این حمله گسترده از سوی هکرهای اجاره ای 
را، کاهش  سطح دسترسی کاربران به اینترنت عنوان کرد و 
گفت: اینکه این  حملات از سوی یک کشور و یا یک دولت 
اتفاق افتاده باشد، قابل اثبات  نیست. چرا که معمولًا از این 
مدل »اتک ها« که از نوع دیداس   ) DDOS ( است برای 
آنکه یک ســایت از کار بیافتد استفاده می شود. اما  زمانی 
که از این روش بــرای از کار انداختن کل رنج »آی پی« 

های  ایران، اســتفاده می شود، ممکن است یک حکومت 
پشت آن باشد. 

وی با اشاره به اینکه این هکرها در »دارک وب« اقدام به 
حمله می کنند  و از این جهت، هدف آنها قابل اثبات نیست، 
گفت: هزینه این حملات  زیاد است و به نظر می رسد غیر 

از دولت ها، کسی نمی تواند این هزینه  را پرداخت کند. 
این مقام مســئول در شرکت ارتباطات زیرساخت با بیان 
اینکه شناســایی  و مقابله با این حملات از طریق ســپر 
»دژفا« و سایر ابزارهای امنیت  سایبری زیرساخت انجام 
شد، تاکید کرد: اختلالات کامل برطرف شده  است و اگر 
کاربری همچنان با مشــکل کندی ســرعت و دسترسی 
مواجه  است، ممکن اســت این اختلال مربوط به شبکه 

داخلی اپراتور سرویس  دهنده باشد. 
کاربران بســیاری از بروز اختلال در دسترسی به اینترنت 
خبر دادند که  شــرکت ارتباطات زیرســاخت این حمله 
را از نوع دیداس )حمله منع  ســرویس( اعلام کرد که از 
مبدا شــرق آسیا و شمال آمریکا به ایران  صورت گرفت و 
باعث افزایش بار ترافیک بالاتر از حد نرمال به  تجهیزات 

شبکه ای شد. 
روز گذشته معاون وزیر ارتباطات گفت: هکرهای اجاره ای 
 گسترده ترین حمله تجربه شــده در تاریخ ایران را علیه 
زیرساخت های  کشور اجرا کردند و با هدف قرار دادن بیش 
از ۱۸۰ میلیون آدرس  IP  ،  به دنبال اختلال سراسری در 

شبکه اینترنت هستند. 

حمله هکری به زیرساخت ارتباطی کشور متوقف شدتوقف واردات با تولید داروهای ایرانی
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بر اساس تفاهم نامه مشترک، همه تجهیزات آزمایشگاهی ایران 
ساخت  با تخفیف ۵۰ درصدی در اختیار مدارس، پژوهش سراها 

و هنرستان ها  قرار می گیرد. 
ســورنا ستاری معاون علمی و فناوری رئیس جمهور در مراسم 
امضای  تفاهم نامه همکاری مشــترک میــان معاونت علمی و 
فناوری، بنیاد ملی  نخبــگان و وزارت آموزش و پرورش گفت: 
آمــوزش و پــرورش یکــی از  پایه های اصلی حرکــت اقتصاد 
دانش بنیان در کشــور اســت. باید از این  ظرفیــت بزرگ که 
پتانســیل بالایی دارد برای تقویت و تحقق اقتصاد  دانش بنیان 

بهره بگیریم. 
وی افــزود: در گذشــته هم همکاری های خوبــی با آموزش و 
پرورش  داشتیم؛ اما کوتاهی های ما در معاونت علمی و فناوری 
ریاســت  جمهوری که تمرکزمان را روی آموزش عالی گذاشته 
بودیم مانع از  پیشرفت این برنامه ها شد. اما امروز همکاری های 
خوب و تاثیرگذاری  با این نهاد را آغاز کردیم و به شــدت پیگیر 

اجرایی شدن آن ها خواهیم  بود. 
ســتاری بیان کرد: حوزه آموزش و پرورش یک بســتر وسیع و 
تخصصی  اســت که ورود به آن شــهامت می خواهد. امیدواریم 
بتوانیــم در  همکاری های مشــترک جدیدی کــه با آموزش و 
پرورش داریم کمک حال  سیستم آموزشی باشیم نه اینکه باری 

اضافه برای آن ها محسوب شویم. 
رئیس بنیاد ملی نخبگان با اشاره به ارائه تجهیزات آزمایشگاهی 
 ایران ســاخت به مدارس، پژوهش ســراها و هنرستان ها، گفت: 
معاونت  علمی و فناوری ریاســت جمهوری همه این تجهیزات 
را بــا تخفیف ۵۰  درصدی در اختیار آن هــا می گذارد تا با این 
کار هــم به تجهیز مدارس  کمک کند و هــم بازار خوبی برای 

دانش بنیان ها ایجاد کند. 
وی ادامه داد: نمایشگاه تجهیزات آزمایشگاهی ایران ساخت از 

۶ ســال  پیش با ساده ترین محصولات و تجهیزات آزمایشگاهی 
تولید داخل آغاز  شــد؛ اما در ســال های اخیــر پیچیده ترین 
دســتگاه ها و تجهیزات آزمایشگاهی  توسط متخصصان داخلی 

تولید و در این نمایشگاه عرضه می شود. 
به گفته ســتاری، امروز کم ترین تجهیز آزمایشــگاهی از دیگر 
کشــورها به  ایران وارد می شــود. ما می توانیــم این تجهیزات 
آزمایشگاهی را در سطح  نیازهای مدارس و پژوهش سراها تولید 

و با ۵۰ درصد تخفیف در اختیار  قرار دهیم. 
ë  برگزاری نمایشگاه سالیانه از تجهیزات آزمایشگاهی

مورد نیاز مدارس
رئیس بنیاد ملی نخبــگان تاکید کرد: معاونت علمی و فناوری 

ریاست  جمهوری آمادگی دارد نمایشگاهی سالانه از تجهیزات 
آزمایشــگاهی  مورد نیاز مدارس برگزار کنــد تا این تجهیزات 

ایران ساخت به مدارس و  پژوهش سراها معرفی و عرضه شود. 
وی با اشــاره به دیگر ماموریت معاونت علمی و فناوری ریاست 
 جمهوری در طی این ســال ها، گفت: معاونت علمی و فناوری 
ریاست  جمهوری در یک همکاری مشترک با بنیاد ملی نخبگان 
به دنبال  شناسایی و کشف استعدادهای برتر است که در قالب 
طرح های   »شهاب« و »ســمپاد« پیگیری می شود. ما آمادگی 

داریم این طرح را در  مدارس کشور هم اجرایی کنیم. 
ســتاری ادامه داد: طرح های سمپاد و شهاب یکی از طرح های 
مهم  معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری و مورد تاکید 

مقام معظم  رهبری اســت. اجرای این دو طــرح در تفاهم نامه 
همکاری میان معاونت  علمی و آموزش و پرورش هم آمده است. 

معاون علمی و فناوری رئیس جمهــور با بیان اینکه آموزش و 
پرورش  بازار بزرگی برای دانش بنیان ها هستند، گفت: آموزش و 
پرورش بازار  خوبی برای دانش بنیان های داخلی و دانش بنیان ها 
زمینه و فرصت  مناســبی برای تجهیز مدارس، پژوهش سراها و 

هنرستان ها هستند. 
ë کلاس درس آغازگر فرهنگ اقتصاد دانش بنیان

ستاری، آغاز فرهنگ سازی اقتصاد دانش بنیان را از مدارس کشور 
 دانست و گفت: باید فرهنگ اقتصاد دانش بنیان، فرهنگ سازی 
خرید  کالای ایران ســاخت، روحیه کارآفرینــی، ایجاد روحیه 
بازگشت به ســنت ها  و ارزش های فرهنگی، بروز خلاقیت ها و 
ایجاد اعتمادبه نفــس در  دانش آموزان که بــه توانمندی آن ها 

می انجامد در کلاس های درس اتفاق  بیفتد. 
معــاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور معتقد اســت که این 
فرهنگ باید در  کلاس درس شــکل بگیــرد و فرزندان ما نباید 
دنبال استخدام باشــند و به  نوآوری بیاندیشند و کارآفرینی را 

مورد توجه قرار دهند. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود، گفت: تلاش می کنیم در 
فرصت  باقی مانده تا پایان دولت، فرهنگ اقتصاد دانش بنیان را 
در مدارس  نهادینه کنیم و تاثیرگذاری دانش آموزان در اقتصاد 

را به جامعه نشان  دهیم. 
ستاری با اشاره به آموزش تخصصی نانوفناوری، زیست فناوری 
و  هوافضا در مدارس و پژوهش سراهای دانش آموزی، گفت: این 
طرح به  قوت خود باقی اســت. ما در همکاری مشترک جدید 
به دنبال توســعه علم  و فناوری به صورت عام در تمام مدارس 

کشور هستیم. 

یک مقام مسئول گفت: اگر ظرف سه ماه آینده، قیمت حاشیه 
بــازار و  مصوب تایر، به یکدیگر نزدیک نشــوند، نه تنها قیمت 
برخی از  ســایزهای تایر کاهش می یابد؛ بلکه در تخصیص ارز 

بازنگری می کنیم. 
اگرچه وزارت صنعت، معدن و تجارت ظرف ماههای گذشــته 
تلاش  کرده تا با هماهنگی میان تولیدکنندگان و واردکنندگان 
تایر، بازار این  کالای حســاس و ضــروری مورد نیاز مردم را تا 
حدودی از آشفتگی  نجات دهد؛ اما همچنان برخی تلاطم های 
مرتبط با عرضه در بازار  ســبب شده تا برخی از انواع تایرهای 
سواری، با دو برابر قیمت مصوب  به دست مصرف کننده نهایی 
برســد؛ ضمن اینکه برخی رانندگان ناوگان  حمل بار کشــور 
نیز، به دنبال عدم دسترســی راحت به تایرهای   »کامیونتی« و 

»نیسانی«، در بازار با مشکل جدی مواجه شده اند. 
رسول جمشــیدی، مجری طرح توزیع سیستمی تایر سنگین 
پیش تر در  خصوص کمبود برخی از سایزهای تایر در بازار اعلام 
کرده بود که  سالانه به طور متوسط، نزدیک به ۹۵۰ هزار حلقه 
تایر وانتی )رینگ   ۱۶ تا ۲۰( در داخل کشــور تولید می شود؛ 

در حالــی که در ۱۰ ماهه  ابتدایی ســال جــاری، تنها ۷ هزار 
حلقه تایر تولید داخل در ســامانه جامع  تجارت ثبت شده و به 
همین دلیل، امکان صدور حوالــه کافی برای تأمین  نیاز بازار، 
توسط سامانه های توزیع تایر مقدور نبوده است که در این  میان 

اصلاحاتی البته صورت گرفته است. 
تولیدکنندگان باید اطلاعات تولید خود را مستمرا گزارش کنند

اظهارات مجری طرح توزیع سیستمی تایر سنگین نشانگر آن 
اســت که  یکی از علل اختلال در بازار تایر، ریشه در خودداری 
تولیدکنندگان از  ارائه اطلاعات دقیق به وزارت صمت دارد؛ این 
در حالی اســت که  کارخانجات تایر بر اساس مصوبه کارگروه 
تنظیم بازار، بایستی  گزارش مستمر و اطلاعات تولیدات خود را 

در سامانه جامع تجارت  ثبت کنند. 

در این میان، جمشیدی معتقد است راه اندازی سامانه ای برای 
توزیع  سیســتمی در بخش تایر سنگین، موجب شفاف سازی 
زنجیره و کاهش  قیمت شده؛ اما در بخش کامیونتی و نیسانی 
و همچنین تایر سواری، به  دلیل مقاومت برخی تولیدکنندگان، 

شاهد فروش تایر با قیمتی بیش از  نرخ مصوب هستیم. 
از سوی دیگر، مصطفی تنها، سخنگوی انجمن صنفی صنعت 
تایر،  معتقد اســت تمام کارخانه های تولیــدی باید به صورت 
ماهانه گزارش  تولیدات خود را در ســامانه جامع تجارت ثبت 
کننــد که این کار هــم  صورت می گیرد؛ چراکــه در غیر این 
صورت، برای تأمین ارز و  واردات مواد اولیه، با مشــکل مواجه 

خواهند شد. 
در همین رابطه، محمدرضا کلامی، مدیرکل دفتر تأمین، توزیع 
و تنظیم  بازار وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ضرورت 
حفظ تعــادل  در عرضه و تقاضا در تمــام کالاها از جمله تایر 
گفت: یکی از مشــکلات  اصلی بازار تایر ســواری، به چگونگی 
تخصیص ارز به واردات این  کالا در گذشته برمی گردد؛ به این 
معنا که قبــلًا واردکننده، تایر را با ارز   ۳۷۰۰ تومانی وارد بازار 
می کرد؛ اما در شرایط فعلی باید این کار را  با ارز نیمایی انجام 
دهــد؛ در نتیجه، منابع ریالی مورد نیاز برای واردات  تایر ۱۵۰ 
الی ۱۶۰ درصد نسبت به سال های گذشته افزایش یافته است. 

چرا بازار تایر دچار عدم تعادل شد؟

کلامی با بیان اینکه نیاز سالانه کشور به تایر سواری، حدود ۲۴ 
الی   ۲۶ میلیون حلقه برآورد می شود، افزود: تا پیش از سال ۹۷، 
کمبودی  در بازار تایر وجود نداشــت، به طوری که سالانه ۱۷ 
میلیون حلقه تایر  توسط شرکت های داخلی و ۸ میلیون حلقه 

تایر نیز از طریق واردات  تأمین می شد. 

وی ادامه داد: با توجه به تخصیص ارز نیمایی به تولیدکنندگان 
تایر  برای واردات مواد اولیه، بهای تمام شــده تأمین کالا برای 
آن ها نســبت بــه  واردکنندگان پایین تر آمــد و به دلیل عدم 
رقابت پذیــری میان واردات و  تولید، واردات تایر در ســال ۹۷ 
دچار کاهش ۵۰ درصدی شــد و بــه کمتر  از ۴ میلیون حلقه 
رسید که این رقم در سال ۹۸ به کمتر از ۱میلیون  حلقه رسیده 

است. 
لزوم افزایش تولید و تأمین نیاز بازار تایر توسط تولیدکنندگان

کلامــی با تاکید بر اهمیــت حمایت از تولیــد داخلی گفت: 
تخصیــص ارز  نیمایی بــه واردات مواد اولیه بــه منظور رونق 
بخشــیدن و حمایت از  صنعت تایر در کشور بسیار پسندیده 
اســت؛ اما با وجود این حمایت ها  انتظار می رود تولیدکنندگان 
سهم خود را از بازار افزایش داده و نیاز  بازار تایر کشور را تأمین 

کنند. 

تجهیزات آزمایشگاهی ایران ساخت به مدارس می رود عجایب گردشگری

اولتیماتوم وزارت صمت به تامین کنندگان تایر


